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در كشورمان، صنعت مُد (فشــن) هنوز به درستى شناخته و به اهميت 
آن پرداخته نشــده است. دليل آن هم روشن است؛ كافى است به خاطر 
بياوريم كه از بين 5 هزار و 642  رســانه رســمى ثبت شده در معاونت 
مطبوعاتى وزارت  فرهنگ و ارشاد اســلامى، فقط 13 رسانه در سطح 
كشور پروانه فعاليت در حوزه مُد را دارند كه از همين تعداد نيز، نيمى غير 
فعال و نيم ديگر با چالشى جدى جهت انتشار مواجه هستند. مُد و رسانه، 
يك روح در دو بدن هستند و زمانى مىتوان از صنعت مُد سخن به ميان 
آورد كه رســانهاى براى ترويج و تبليغ آن وجود داشته باشد، در غير اين 
صورت، مُدى وجود نخواهد داشــت و آنچه باقى مىماند، اثرى گمنام 

است كه جز چند نفر محدود از آن خبردار نخواهند شد.
ضربالمثلى در ادبيات فارسى وجود دارد كه مىگويد؛ از ديده برود، هر 
آنچه از ديده برود. اين ضربالمثل به روشــنى، واقعيتى را در خصوص 
اهميت تبليغ و ترويج بيان مىدارد و اين معنا را متبادر مىسازد كه براى 
جريانسازى هر اثر نو و تازه، رسانهها اعم از مكتوب، تصويرى، شنيدارى 
و مجازى بايد بازارســازى كنند و تقاضاى آن را در سطح كلان به وجود 
آورند، در غير اين صورت به رغم تمام خلاقيتها و نوآورىها، اثر از بين 

خواهد رفت و  يادى از آن باقى نخواهد ماند.
مرورى بر تاريخچه صنعت مُد ايران، مشخص مىسازد كه اين صنعت 
بيش از همه ادوار گذشته، در دوره پهلوى و همزمان با افزايش درآمدهاى 
نفتى و اوج مصرف، رفاه و علاقه به نوگرايى در كشــورمان گســترش 
يافت، بهطورى كه رســانههاى آن دوره، به منظور معرفى محصولات 
جديد، نهتنها از روشهاى رايج در غــرب، بلكه گاهى از آن الگوها هم 
پيشى مىگرفتند و با استفاده از همه ابزارهاى رسانهاى، به تبليغ و ترويج 

كالاهاى نو به منظور مُدسازى و جذب انبوه مشترى اقدام مىكردند.
اما اين صنعت پولساز و در عين حال فريبنده، پس از انقلاب اسلامى و 
به دنبال رواج فرهنگ سادهزيستى و همچنين وقوع جنگ، از تب و تاب 
افتاد و حداقل يك دهه، هيچ رسانهاى حق مُدسازى و تبليغ محصول به 
روش آنچه در گذشته معمول بود، نداشت و در نتيجه، خشك و تر با هم 
سوختند و صنعت مُد ايران كه مىرفت الگوساز شود، به محاق رفت و به 
همين نسبت، محصولات نوآور ايرانى ناشناختهتر شدند و زمينه براى 

ورود محصولات رنگ و لعابدار خارجى فراهم شد.
از آنرو كــه هجمه فرهنگ وارداتى، منجر بــه مقابله جوانان نوگرا و 
مسئولان فرهنگى و انتظامى كشور شد، در سال 1384 نهادى با عنوان 
كارگروه مُد و لباس از سوى وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامى تاسيس شد 
تا بتواند نياز جوانان را به مُدگرايى پاسخگو بوده و نظارت بر صنعت مُد 
ايران را عهدهدار باشد. هر چند تاسيس اين كارگروه در ابتداى امر به فال 
نيك گرفته شد و بسيارى از طراحان و توليدكنندگان داخلى به آن اميد 
بستند، اما به دليل كم اهميت شمرده شدن نقش رسانه در اساسنامه آن، 
اين كارگروه خيلى زود اثر واقعى خود را از دست داد و تبديل به يك مانع 
جهت توسعه صنعت مُد ايران شد. اكنون اين صنعت، بيش از هر زمان 
ديگر، نياز به توجه و درخشش دارد.   درگيرىها و برخوردهاى قضايى 
ناشى از بدحجابى و پوشــش و...، نه صرفا به دليل تمّرد، بلكه به دليل 
ناكارآمــد بــودن صنعت مُد داخلــى صورت مىپذيــرد؛ صنعتى كه 
سالهاست به محاق رفته و آنچه هماكنون فعال است، فرهنگ وارداتى 
اســت كه به دليل ناكارآمدى رسانههاى تخصصى، ذهن و سليقه و در 

يك كلام خودباورى كشورمان را ربودهاند.
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چند نرخى بودن ارز يكى از چالشهاى بزرگ در كشورهايى است كه با 
مشكلات اقتصادى و مديريتى مواجه هستند. اين سياست ارزى نهتنها 
تجربه موفقى در هيچ كشــورى به همراه نداشته، بلكه همواره به بروز 
معضلات جدى در اقتصاد كشورها منجر شده است. تجربه كشورهاى 
مختلف نشان مىدهد كه تكنرخى بودن ارز با حذف رانتها، موجب 
بهبود عملكرد حوزه توليد و تجارت و افزايش شفافيت در بازار مىشود.

اما اين روزها در كشــور ما نيز صحبــت تمام فعالان بخش خصوصى 
اين اســت كه بايد به ســمت ارز تكنرخى حركت كنيــم تا بتوانيم از 
چالشهايى كه چند نرخى بودن ارز به وجود آورده اســت، عبور نماييم. 
واقعيت اين اســت كه ارز تكنرخى، ضمن كمك به بخش صنعت و 
توليد، موجب تقويت صادرات، مديريت بهتر واردات و افزايش سلامت 

اقتصادى خواهد شد.  
نكتهاى كه بايد توجه داشت، اين است كه در سيستم چند نرخى فعلى، 
ايجاد فساد و سوءاستفادههاى مالى اجتنابناپذير است. وجود ارزهاى 
چند نرخى، به خودى خود مىتواند فسادزا باشد، زيرا در سيستم فعلى، 
رانت و سوءاستفاده از تفاوت نرخ ارز وجود دارد، چراكه وقتى ارز رسمى 
با نرخ پايينتر به برخى از گروهها تعلق مىگيرد و سپس اين ارز در بازار 
آزاد با قيمتهاى بالاتر فروخته مىشود، اولين نتيجه آن ايجاد فساد و 

سوءاستفادههاى ارزى مىباشد. 
موضوع ديگرى كه بايد مدنظر قرار داد، اين اســت كه چند نرخى بودن 
ارز و اجبــار صادركنندگان براى عرضه آن به نرخ نيمايى، بىانگيزگى 
اين افراد براى صادرات را رقم زده است، از همينرو ارز تكنرخى و رفع 
مشكل پيمانسپارى ارزى، به مطالبه اصلى صادركنندگان تبديل شده 
و اين امر موجب كاهش حجم صادرات ايران طى سالهاى اخير شده 
است، زيرا پايين بودن نرخ ارز در سامانه نيما نسبت به بازار واقعى، عملا

صادرات كالا را فاقد توجيه اقتصادى كرده است. 
البته صادركنندگان دولتى كه از رانتهاى مختلفى مانند معافيتهاى 

مالياتــى، بازرگانى و انرژى ارزانقيمت بهــره مىبرند، مىتوانند با هر 
نرخــى ارز خود را بازگردانند، اما بخش خصوصى كه هزينه مواد اوليه و 
ســاير مايحتاج خود را با نرخ ارز آزاد تامين مىكند، در اين معادله دچار 
ضرر و زيان مىشود. در همين حال رانت موجود در مابهالتفاوت نرخ ارز 
واردكننده و صادركننده، به جيب افراد سودجو سرازير مىشود، ولى در 
صورت تكنرخى شدن ارز، واردكننده و صادركننده به صورت توافقى 

آن را مبادله مىكنند.
موضوع قابل تامل ديگر اينكه ارز چند نرخى به عنوان يكى از مســايل 
پيچيده و چالشبرانگيز در اقتصاد ايران، زمينهساز ضربه به توليد داخلى 
است. سالهاست كه شــاهديم ارز چند نرخى، تاثيرات منفى خود را بر 
توليد داخلى و فضاى كسبوكار كشور بر جا گذاشته است. اين سيستم 
ارزى موجب افزايــش واردات و تضعيف توليــد داخلى و صنعتگران 
مىگردد. البته ارز چند نرخى، نهتنها به توليد داخلى ضربه مىزند، بلكه 
به ضرر كارگران ايرانى هم اســت، زيرا باعث كاهش توليدات داخلى 
مىشود كه نتيجهاى جز افزايش ميزان واردات و كاهش اشتغال براى 
كارگران ايرانــى را ندارد. همچنين ادامه روند ارز چند نرخى و نبود يك 
سياســت ارزى پايدار و شــفاف، انگيزه براى ايجــاد ارزش افزوده در 
كالاهاى داخلى را به شــدت كاهش مىدهد؛ لذا در حال حاضر، شاهد 
تعدد فساد و مشكلات اقتصادى به دليل ارز چند نرخى هستيم كه قطعا 
اين مشكلات با وجود ارز تكنرخى رفع خواهد شد. البته موفقيت در اين 
مســير، نيازمنــد كنترل دقيــق و مديريت صحيح نرخ تورم و ســاير 
شــاخصهاى اقتصادى اســت، چراكه اگر نرخ ارز بــدون نظارت و 
برنامهريزى دقيق آزاد شود، ممكن است كه موجب افزايش تورم و بروز 
مشكلات جديدى در اقتصاد ايران شود؛ بنابراين اين مسير نيازمند يك 
برنامه جامع است كه نهتنها ارز را تكنرخى كند، بلكه كنترلهاى لازم 
را براى جلوگيرى از افزايش شديد تورم و سوءاستفادههاى احتمالى در 
نظــر بگيرد و تنها در اين صورت امكان حركت به ســمت يك اقتصاد 

شفاف و پايدار وجود خواهد داشت. 
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همزمان با تغيير و تحولات جهانى، ديپلماســى نيز روند تاريخى را سير 
كرده، تا آنجا كه در روابط بينالمللى امروز برخلاف گذشــته كه بر محور 
ديپلماسى نظامى و بلوك شرق و غرب جريان داشت، بر مدار ديپلماسى 
اقتصادى و روابط تجارت بينالملل اســتوار گرديده است. آنچه در سفر 
هيات تجارى ايران با حضور رياست محترم اتاق بازرگانى ايران و سفير 

محترم كشور در ازبكستان با آن روبهرو شديم، موكد اين امر بود.
اعزام هيات تجارى به ازبكستان

از آغاز اين برنامه كه مىتوانست نقطه عطفى بر شروع صادرات و مناسبات 
تجارى گسترده با كشور ازبكستان باشد، متاسفانه عدم اهتمام مسئولان 
امر مانع از به ثمر رســيدن و كسب دســتاورد ويژهاى گرديد. نبود برنامه 
جامع ثبت نام و هماهنگى منجر به دودســتگى در آغاز راه، موجب شد تا 
نيمى از هيات تجارى توسط اتاق بازرگانى و نيمى ديگر نيز توسط سفارت 
ازبكســتان در ايران اعزام شوند. اين دو دستگى تا پايان سفر برقرار بود و 
منجر به تكدر خاطر اكثريت اعضاى هيات تجارى ايران شــد. متاسفانه 
معاونت بينالملل اتاق بازرگانى ايران بهرغم مشاهده مشكلات پيشآمده 
ناشــى از اين ناهماهنگى و شكاف ايجاد شده ميان هيات تجارى ايران، 
اعتنا و اهتمامى به رفع اين امر نداشــت و تا پايان سفر اين موضوع حل 
نشده باقى ماند. سازوكار ديپلماتيك ســفارت  ايران هيچ برنامه روشن 
و مدون و پروتكل قابل اجرايى در تســهيل برقرارى روابط اقتصادى در 
كشورهاى هدف نداشته و بيشتر نقش تشريفاتى و ليدرى بازديد را اجرا 
كردند. عدم برگزارى نشستهاى تخصصى سفير و مسئولان مربوطه 
سفارت ايران با نخبگان اقتصادى ايران و كارآفرينان حاضر در اين سفر و 
بررسى پيشنهادات و نيازهاى ايشان براى تسهيل تجارت و ايجاد روابط 
اقتصادى پايدار با كشور ازبكستان، از مهمترين نقاط ضعف و چالشهاى 

پيش روى روابط تجارى ايران بود.
رايزنان اقتصادى سفارت ايران در ديپلماسى اقتصادى

رايزنان اقتصادى ايران برخلاف سياســتهاى برنامه هفتم توســعه و 
منويات مقام معظم رهبرى متاسفانه عمده توجه و تمركز خود را بر تسهيل 
واردات به ايران اختصاص داده و به اين امر اشتغال دارند. حال آنكه اساس 
ايجاد اين سمت در ساختار ديپلماتهاى ايران، تسهيلگرى صادرات و 
توسعه بازارهاى صادراتى كشــور و ارزآورى بوده كه با ادامه روند فعلى، 

مطمئنا اين هدف، رويايى بيش نيست.
هيات تجارى ازبكستان

اما طرف مقابل، براى تك تك ســاعات و روزهاى حضور هيات تجارى 

ايران برنامه مدون، مشــخص و قابل تحسينى ارائه داد. عمده تمركز بر 
استانهاى تاشــكند و خوارزم بود، بهطورى كه معاون استاندار خوارزم 
بــا ارائه گزارش تصويرى و آمار و اطلاعــات دقيق به معرفى توليدات و 
ظرفيتهاى اين اســتان پرداخت. از پتانسيل و GDP تا سرمايهگذارى 
154ميليون دلارى چين و 121ميليون   دلارى تركيه، ايران يكميليون 
دلار در اين استان ســرمايهگذارى كرده است. در روزهاى آتى جلسات 
B2B با توليدكنندگان حاضر در هيات تجارى ايران هماهنگ شده بود كه 
تجار ازبكستان به برگزارى جلسات تخصصى و بحث و تبادل نظر بدون 

واسطه با توليدكنندگان پرداختند.
نشست هيات تجارى دو كشور

تفاوت ديدگاه مسئولان و بينش افراد حاضر در راس ارتباطات بينالمللى را 
مىتوان در ترازهاى تجارى و موفقيتهاى بينالمللى كشورها در تجارت 
را به وضوح مشــاهده كرد. ديپلماتهاى ازبكســتان، تمركز بر معرفى 
ظرفيتها و پتانســيل صنعت و توليدات حال حاضر اين كشور داشته و 
بهرغم جذب سرمايهگذارىهاى بينالمللى قابل توجه، درصدد توسعه اين 
امر بودند. اما عمده صحبتهاى هيات تجارى ايران، متمركز بر پيشنيه و 
تمدن 2500 ساله بود كه ضمن سرافرازى و افتخار به آن بايد در نظر داشته 
باشيم كه با رويكرد فعلى ديپلماتيك بينالمللى ايران در عرصه تجارت، در 
ســالهاى آتى هيچ رد و نشانى از ايران در مناسبتها و بازارهاى تجارى 
دنيا باقى نخواهد ماند و اين تاريخ پر افتخار و شكوهمند 2500 ساله در گذر 

تاريخ به فراموشى سپرده خواهد شد.
راهكار برونرفت از اين بىراهه

با استناد به نتايج پژوهشها و مقالات متعدد نخبگان و پژوهشگران علم 
اقتصاد كه مطالعه اين مقالات را به رايزنان اقتصادى ايران در سفارتخانهها 
توصيــه مىكنم؛ راهحل منطقى تدوين برنامه و شــرح وظايف مدون و 
شــاخصهاى عملكردى قابل اندازهگيرى و رصد براى ديپلماتهاى 
حاضر در سفارتهاى ايران در خصوص تسهيلگرى صادرات و نه صرفا 
بازاريابى واردات و نيز بهكارگيرى افراد با تخصصهاى مرتبط، توانمند و 
آشنا به مدلهاى توســعه تجارت و حضور در بازارهاى جهانى، آشنا به 
قوانين و اصول تشريفات بينالملل، دغدغهمند در ايجاد وفاق ملى و ارج 
نهادن به توليدكنندگان و نخبگان اقتصــادى ايران كه در تحريمها و 
شــرايط كنونى كشــور در خط اول حفظ، توســعه و پيشرفت كشور 

ايستادهاند، مىباشد. 

يادداشت مهمان

مهندس على همتى
عضو هيات مديره اتحاديه توليد و صادرات نساجى پوشاك ايران
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تا اينجاى كار حدود 10 درصد از گزارشهاى منتشر شده، شرايط مثبتى 
داشتند كه منجر به ايجاد شرايط مناسب براى بعضى از نمادها شده، ولى 

شرايط نامناسب بازار اجازه رشد بيشتر را به اين نمادها نداده است.
با ايــن حال مهمترين راهكارهاى برونرفت از شــرايط فعلى در بازار 

سرمايه به شرح زير است:
 شفافسازى اقتصادى و كاهش فساد: اين امر موجب خواهد 
شد كه در بسيارى از بازارها، نوسانات كاهش پيدا كرده و توليد با مشاركت 
مردم رشــد پيدا كند. همچنين اين موضوع در كاهش نرخ بهره و حجم 
نقدينگى نيز اثرگذار است. متاسفانه تورم در كشور هميشه روند افزايشى 

داشته و به بيش از 50 درصد رسيده است.
 اصلاح سياستهاى مالياتى از سوى دولت: در سياستهاى 
مالياتى كنونى، هم حقوقبگير و هم توليدكننده ماليات سنگين مىدهند، 
اما صاحبان زمين و طلا، ثروتهاى آنچنانى به دست مىآورند كه بيش 
از 13 هزار همت است. اين يعنى تبعيض مالياتى بين توليد و احتكار كه از 
50 سال گذشته بوده و منشا همه مشكلات همين سياست غلط مالياتى 
بوده است. حتى در قانون جديد ماليات بر واسطهگرى، به موضوع احتكار 
توجهى نشد و حتى به شيوههاى غيرمستقيم اين موضوع تشويق شد. به 
عنوان مثال، افراد زيادى هســتند كه صاحب خانهها و زمينهاى فراوان 
هستند و آنها را احتكار مىكنند، در حالى كه از ماليات معاف هستند. اين 
سياست بايد اصلاح شود، اما متاسفانه هيچكس در اين خصوص صحبت 
نمىكند و حتى اقتصاددانان نيز در اين خصوص سكوت كردهاند، چراكه 

گويى كسى توان مقابله با اين قشر مرفه و پولدار را ندارد.
 كاهش نرخ تورم: اين موضوع وابســته به اصلاح سياســتهاى 
مالياتى اســت. تورم موجب شده كه توليدكنندگان، توان افزايش ميزان 
محصولات خود را نداشته باشند و همين موضوع نيز تعادل عرضه و تقاضا 

را بر هم زده است.
 عرضه كالاها و خدمات در بــورس كالا: اگر محصولات در 
بورس كالا عرضه شــود، قطعا با قيمت شفافتر و شرايط مناسبترى 
عرضه خواهد شد و از اين منظر مىتوان مانع از خيلى معضلات كنونى در 

تامين كالاها و محصولات مورد نياز شركتها و صنايع شد.
 كاهش صرفه سرمايهگذارى در بازارهاى مالى مانند دلار 
و طلا با اصلاح سياستهاى اقتصادى: دولت بايد با اخذ ماليات و 
سياستهاى مشابه صرفه سرمايهگذارى در بازارهاى مالى را پايين بياورد 

تا مردم به سمت بازارهاى مولد حركت كنند.
بايد دانست كه بىتوجهى به اين راهكارها، افت بازار سرمايه را در پى داشته 
و بــه افزايش قيمت دلار دامن خواهــد زد.  نمودارهاى زير حاكى از اين 

اختلاف قيمت است.
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يكى از موضوعات اساسى در ارتباط با بازار سرمايه، به تحولات سياسى 
بازمىگردد. عمده ســرمايهگذاران در انتظار آن هستند تا ببينند كه چه 
اتفاقى قرار است بيافتد و همين موضوع به نوعى يك وقفه را در روند ورود 
ســرمايههاى جديد به بازار رقم خواهد زد و ريسك سرمايهگذارى در آن 
را بــه مراتب افزايش مىدهد. مگر آنكه تصور كنيم، دولت با تصميماتى 
سود شركتهاى بزرگ اين بازار را بالا ببرد و يا حداقل از هزينههاى آنها 
بكاهد. البته طى مدت اخير، بازار سرمايه بعد از بازگشت دامنه نوسان به 
مثبت و منفى 3 درصد با فشار قابل انتظار فروش مواجه گشت تا بار ديگر 
نشان دهد كه سياســتها و اقدامات هيجانى و دستكارى در روند بازار 
در نهايت منجر به جلوگيرى از افت ارزش بازار نخواهد شــد. با توجه به 
ريسكهاى سياسى پيرامون بازار و خروج سنگين سرمايه از بازار بورس، 
بسيارى از سرمايهها مشابه سالهاى قبل به بازارهاى موازى مانند طلا
و ارز ورود كرده و به نظر مىرســد، اين روند در صورتى متوقف شــود كه 
شاهد تحولاتى كاملا مثبت به سود سهامداران بورس باشيم. به عبارتى 
بايد گفت، بهرغم ســيگنالهاى مثبت مبنى بر اقدامات حمايتى از بازار 
ســرمايه و افزايش مناسب نرخ رشــد دلار نيمايى به نظر مىرسد، روند 
جارى بازار براى خروج از فشــار فروش و خــروج پول فعالان و كاهش 
ارزش سهام، نيازمند كاهش ملموس ريسكهاى سيستماتيك و افزايش 
اقدامات حمايتى مىباشد؛ لذا تا فراهم شدن اين شرايط وجود فشار فروش 
و نبود تقاضا در بازار محتملترين گزينه پيشرو است و همانطور كه روند 

صعودى قيمتها در بازارهاى موازى را شاهديم.
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مشكل ديگر، قيمت گذارى دستورى است كه نمونه آن به طور مشخص، 
قيمت گذارى خودرو و معامله آن خارج از بورس كالا است كه موجب شده، 
ســود فروش آن نصيب خودروساز نشود. بسيارى ديگر از هزينه ها مانند 
نرخ بهره مالكانه معادن كه بر اساس آن شركت هاى معدنى بايد 50 درصد 
فــروش خود را به دولت بدهند نيز، هزينه هايى به صنايع تحميل كرده و 
بر ســودآورى آن ها تاثير معكوسى بر جاى گذاشته است. در اين شرايط، 
كنترل تحولات سياســى مانند جلوگيرى از حمله اسرائيل دور از انتظار 
است، اما دولت مى تواند مشابه اقدام دولت آمريكا در تزريق 700 ميليارد 
دلار به بورس در زمان بحران مالى، به كمك بازار سرمايه بيايد و آن را از 
شرايط فعلى نجات دهد. بازار سرمايه طى 4 سال اخير به طور مدام با افت 
روبه رو بوده و چاره نجات آن، سياســت هاى حمايت بخش دولت مانند 
انتشــار اوراق بيمه سهام براى شركت هاى برتر بازار مانند فولاد مباركه، 

مس خوزستان، گل گهر و... است.
دولت مى تواند با انتشار اوراق تبعى به اين شركت هاى بنيادى كمك كند 
تا آن ها را از وضعيت بحرانى رهايى بخشد. 60 درصد بازار سرمايه در اختيار 
دولت است و اگر براى 50 شركت برتر اين بازار اعتمادسازى كند، طبيعتا 
شرايط بهتر شده و بورس با رشد مواجه خواهد شد؛ در غير اين صورت در 
شــرايط فعلى همه به دنبال فروش هستند و حتى اگر امروز و فردا شاهد 
ريزش بازار نباشيم، روز چهارشنبه چنين اتفاقى خواهد افتاد. كافى است، 
دولت تنها 100 همت براى اين بازار كنار بگذارد تا از بحران نجات پيدا كند، 
اما اكنون بورس به حال خود رها شــده است و طى سه سال اخير تنها 15 
همت از سوى دولت به اين بازار واگذار شده كه 7 دهم آن باقى مانده و اين 

ميزان نمى تواند به عنوان يك مبلغ اثرگذار به شمار آيد. 

بازار سرمايه به لحاظ ســود و زيان، بسيار ارزنده است و نسبت قيمت به 
درآمد شــركت هاى بزرگ و متوسط آن روى عدد 4 است كه در موقعيت 
خود بى سابقه اســت، اما مشكل بازار به ريســك هاى سيستماتيك و 
تحولات سياسى از جمله رويارويى با رژيم اسرائيل و تهديدات اين كشور 
براى حمله به تاسيسات نفتى بازمى گردد كه موجب شده، بورس مدام با  
نگرانى حمله خارجى روبه رو باشد و سهامداران نيز عمدتا به جاى خريد در 
صف فروش قرار گيرند. به طور كل، بازار سرمايه در معرض ريسك هاى 
سيستماتيك برون زا و درون زا قرار دارد كه مديريت آن دشوار است. قطعا 
مشكلى مانند تهديد اسرائيل يا حمله آن به عنوان ريسك سيستماتيك 
در حيطه اختيارات دولت قرار نمى گيرد، اما برخى از ريسك ها توسط خود 
دولت تحميل شده و نمونه آن به عنوان ريســك درون زا، نرخ بهره 40 
درصدى است. در حال حاضر نرخ خريد پول كمتر از 38 درصد نيست و در 
همين بازار فرابورس و سكوهاى تامين مالى جمعى، نرخ سود 44 درصد 
و نرخ اوراق دولتى و اسناد خزانه نيز 38 درصد است كه دليل آن نيز به بالا 
بودن نرخ بهره بازمى گردد. از سوى ديگر، فاصله نرخ نيما و دلار آزاد طى 
مدت اخير افزايش پيدا كرده و به رغم تلاش هاى مثبت دولت در كاهش 
10 درصدى نرخ دلار، باز هم اين فاصله طى تحولات اخير افزايش يافت 
و به عنوان يكى از مشــكلات برون زا بر چالش هاى بازار سرمايه افزود. 
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شركت كوير جين ســمنان از چه ســالى و با چه هدفى 
تاسيس شد؟

اين شركت حدود 5 سال پيش با تمركز بر توليد پارچههاى جين فعاليت 
خود را بهطور عملى شروع كرد و هماكنون نيز در زمينه توليد پارچههاى 
جين مختص پيراهن، شلوار، مانتو در اونسهاى بالا و كم مشغول به كار 
است و در اين مسير به منظور تضمين كيفيت از تكنولوژى روز دنيا از جمله 
ماشينآلات مدرن، مواد اوليه باكيفيت و... استفاده مىكند. شركت كوير 
جين سمنان در حوزه ريسندگى نخ پنبهاى فعاليت داشته است و به منظور 
جبران كســرى بازار، نخ را  با كيفيت بالا به بازار عرضه كرده و در راستاى 
افزايش ارزش افزوده به مقوله رنگرزى و توليد پارچه جين ورود پيدا كرده 
است. علاوه بر اين، اين شركت با هدف تامين صفر تا صد زنجيره توليد 
در تلاش بوده تا ضمن استفاده از الياف پنبه، به عرضه نخ و سپس پارچه 
بپردازد، از اينرو ضمن توليد پيراهنها و شلوارهاى جين مراحل مختلف 

توليد از توليد نخ تا فروش نهايى و پوشاك محصول را مديريت مىكند.

چه موضوعى زمينهساز ورودتان به اين بخش از توليد شد؟
بنده تقريبا 7 سال پيش به فكر توليد محصولات جين افتادم و پس از بازديد 
از كارخانههاى كشورهاى تركيه و پاكستان و نيز بررسى نقاط قوت و ضعف 
آنها، انگيزه بيشترى براى شروع اين فعاليت پيدا كردم. در آن زمان برخى 
حتى به دليل سختى اين كار به ما پيشنهاد دادند كه به اين بخش ورود پيدا 
نكنيم، اما بنده ورود پيدا كردم و اتفاقا در اين مسير موفق هم بودم. در حال 
حاضر نيز اين پارچهها از نظر كيفى، چيزى از نمونههاى باكيفيت خارجى 
كم ندارد و تمام مزيتهاى توليد يك پارچه باكيفيت را دارد. البته بايد گفت، 
يكى از مزيتهاى مهم رقباى ما مثل كشور تركيه، داشتن روابط گسترده با 
كشورهاى ديگر است كه به دليل محدوديتهاى سياسى چنين شرايطى 
در كشــورمان وجود ندارد، بر اين اســاس اگر دولتمردان با توجه به اين 
امر به تسهيل ارتباطات ما با كشورهاى اطراف كمك كنند، در اين زمينه 
ارزش افزوده بيشترى به دست خواهيم آورد، چراكه انرژى ما از كشورهاى 
ديگر همچون تركيه ارزانتر بوده و با داشتن مشاوران هندى، تركيهاى و 

پاكستانى نسبت به آن موفقتر هستيم.
از بين اجناس متنوع بازار، چرا به سراغ صنعت نساجى و به 

ويژه محصولات جين رفتيد؟
 واقعيت اين اســت كه بنده براى ادامه تحصيل به خارج از كشور رفتم و 
با وجود آنكه در ابتدا به فعاليت در صنعت ســاختمان علاقهمند بودم، بعد 
از ورود به صنعت نساجى بســيار به آن مشتاق شدم. بعد از مدتى متوجه 
شدم كه صنعت نساجى هيچ انتهايى ندارد و براى موفقيت در آن راهها و 
راهكارهاى متنوعى وجود دارد كه با مبارزه با چالشها مىتوان آن را طى 
كرد. هر ســال نيز كشش و علاقه بنده به اين بخش بيشتر شد. از طرفى 
ديگر، جين كالايى است كه به هر حال استقامت زيادى داشته و برعكس 
پارچههاى ديگر، محكم و باثبات بوده و نخ باكيفيت در توليد آن تاثير زيادى 
دارد. در ضمن، اين كالا برخلاف محصولى مانند فرش، هم در كشور و هم 
در دنيا بازار مصرف بزرگى داشــته و تقريبا هيچ كشورى نيست كه از اين 
محصول استفاده نكند. موضوع ديگر، جمعيت جوان و مشتاق استفاده از 
اين محصول در كشور است كه جذابيت فروش محصولات آن را بالا برده 
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و بهطور كل در كنار ساير عوامل موثر، زمينهساز سرمايهگذارى ما در اين 
مقوله شده است. ما هميشه مايل به انجام صفر تا صد توليد و خودكفايى در 
آن بودهايم، با اين حال براى ادامه اين مسير بايد ديد كه چه اتفاقاتى پيش 

روى ما قرار دارد.
از ابتداى تاســيس اين شركت تاكنون با چه چالشهايى 

روبهرو بودهايد؟
در مسير تاسيس تا كنون با وجود فراز و نشيب هايى مانند تغييرات موجود 
در مكانيزم تامين نيروى انســانى، خريد تجهيزات و مواداوليه و تحولات 
سياســى كه خود به عنوان يك معضل بزرگ و مســئله ساز مى باشد با 
استفاده از كليات و تجربه پدر كه به عنوان سرلوحه يارى بخش بنده بوده، 

به فعاليت خود ادامه دادم .
از چه شيوههاى مدرنى براى فروش محصولات خود بهره 

مىگيريد؟
 از آنجايى كه روشهاى فروش پوشاك در حال تغيير است، مدام در صدد 
رصد بازار هستيم و در تلاش هســتيم تا از بهترين روشها بهره گيريم. 
هماكنون شيوههاى فروش از حالت ريتيل (خرده فروشى) به سمت فضاى 
مجازى رفته كه با پيشرفتهاى زيادى همراه است. در اين راستا ما نيز با 
همكاران فعال در بخش برندينگ مشغول مذاكره هستيم و سعى داريم 
تا از شــيوههاى مدرن بهرهمند شــويم. مطابق بررسىهاى انجام شده، 
فضاى مجازى بازار بســيار بزرگى در ايران وجود دارد كه اين امر موجب 
خريدهاى زياد ايرانيان از كشــورهايى همچون تركيه شده كه ما در صدد 
تصاحب بازار آن در كشــور هستيم. بر اساس آمارها سال گذشته شركت 
ترند بيول اعلام كرد كه از طريق آنلاين شــاپها تقريبا يكونيم ميليارد 
دلار به ايران پوشاك فروخته كه اين عدد بسيار قابل توجه است. از سوى 
ديگر، خيلى از مشتريان خريدار محصولات ZARA  هستند، بدون آنكه 
كمترين شناختى هم از اين برند داشته باشند. دليل اين موضوع نيز به اعتماد 
بازمىگردد، با توجه به اين امر ما در صدد هســتيم تا سهم بزرگى از بازار را 

به دست آوريم و همانند فروشگاههاى پرمخاطب مورد توجه بازار باشيم.
تا چه اندازه به موضوع بازاريابى و برندينگ اهميت مىدهيد؟

بهطور مــداوم در حال رصد موضــوع بازاريابى و ماركتينگ هســتيم 
تا بــه نتيجه برســيم. از نظــر بنــده، بزرگترين مشــكل برندها در 
بحــث برندينگ اين اســت كه بعــد از اوجگيــرى، ادامه رشــد را رها 
مىكنند، در حالى كه وضعيت برندهاى مطرح دنيا حاكى از يك سير رو به 
رشد و بدون توقف است؛ بدين معنى كه هر سال نسبت به سالهاى قبل 
پيشرفتهاى چشمگيرى داشته و در حال بهروزرسانى هستند. با توجه به 
اين موضوع، شركت كوير جين سمنان در تلاش است تا با بررسى دقيق 

چالشها و مسائل اين حوزه، ضعفها و معايب خود را جبران كند.
واردات بىرويه كالاهاى قاچاق چه صدمهاى به اين بخش 

وارد كرده است؟
قاچاق، بحثى بســيار بزرگ و پيچيده است و چيزى نيست كه به سادگى 
بتوان آن را  حل كرد، اما ما بايد به سمتوسويى برويم كه اين موضوع حل 
شود. به عنوان مثال، ستاد مبارزه با كالاى قاچاق بايد با استناد به عملكرد 
ديگر كشــورها، اقداماتى به اين منظور انجــام داده و از تجربه آنها بهره 
گيرد. در اين صورت سرمايهگذار و تاجر براى فعاليت انگيزه داشته و مشابه 
برخى از برندهاى موفق داخل در حوزه پوشاك، شكلات و بستهبندى به 

پيشرفتهاى زيادى خواهد رسيد. قطعا كالاهاى قابل رقابت مشتريان 
را جذب مىكنند، اما اگر كالاى ما با خارج تفاوت داشــته و يا بىكيفيت 
باشد، نمىتوان مانع از قاچاق و واردات كالا شد. دولتمردان بايد بسترى 
ايجاد كنند تا توليدكننده با عشق به توليد بپردازد و در اين مسير از مشاوران 

خارجى نيز بهره گيرد.
براى مهار بىثباتىهاى ارزى در كشور، چه سياستهايى 

بايد تدوين كرد؟
 تا زمانى كه روابط ما با كشورهاى ديگر به حدى از ثبات نرسد و از طرفى، 
روشهاى ســنتى تغيير نكند، نمىتوان اقدامى انجام داد. در حال حاضر 
تنها راه جلوگيرى از افزايش قيمت ارز، تغيير نگرشهاى سياسى است. 
به عبارتى، سياســت خارجى بايد بهگونهاى تدوين شــود كه قيمت ارز 
تحتالشعاع قرار نگيرد. مساله ديگر، روابط بانكى و ارزى ما با دنيا است 
كه هماكنون ريسك زيادى به همراه دارد و تنها با اصلاح سياستهاى 

فعلى حل خواهد شد.
و سخن آخر...

با هر كس كه صحبت مىكنيم، تصور مىكند كه شلوار و پوشاك خارجى 
باكيفيتتر بوده و دوخت بهترى دارد، در حالى كه بسيارى از توليدكنندگان 
داخلى محصولات خوبى توليد مىكنند كه فرقى با نمونه خارجى ندارد. به 
نظر بنده، ما در حوزه پوشاك نسبت به 10 سال پيش بسيار تغيير كردهايم، 
بــه همين دليل بايد به توليدكنندگان خوب بها دهيم و در صدد رشــد و 

پيشرفت كالاى ايرانى باشيم. 
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در خصوص عمده فعاليتهاى شركت توليدى و صنعتى 
پارچه حرير الوان – خوشــباف تهران توضيحاتى ارائه 

فرماييد.
اين شــركت در زمينه توليد پارچههاى تريكو، رنگرزى و تكميل انواع 
پارچه مشــغول به فعاليت است و دو واحد توليدى مستقل با حدود 300

نفر پرسنل دارد. در اين شــركت پارچهها با طرح و نقشهاى متفاوت 
توليد شــده و پس از ارســال به توليدىها و لباسهاى مختلف براى 
مصارف گوناگون دوخته مىشود كه در نظر داريم با تدوين برنامههاى 

صادراتى بخشى از آن را در بازارهاى جهانى عرضه كنيم.
آيا توليدات اين مجموعه، جنبه صادراتى هم دارد و اصولا 
پارچه و پوشاك توليد ايران، رقابت در بازارهاى جهانى 

را دارد؟ 
انواع توليــدات ما در زمينه پارچههاى آماده امــكان صادرات دارد. در 
نمايشگاههاى اخير نيز چندين پيشــنهاد داشتهايم، ولى از آنجايى كه 

واحد ما شناخته شده و ســابقه طولانى دارد، فقط تامين نياز مشتريان 
داخلى در اولويت اين شركت اســت و در حال حاضر صادرات به ديگر 
كشورها ميسر نيست. البته با توجه به وجود ماشينآلات بهروز و نخهاى 
بســيار مرغوب داخلى، امكان رقابت در بازارهاى جهانى مخصوصا در 
كشورهاى همسايه وجود دارد، ولى بزرگترين رقيب ما در حال حاضر 

شركتهاى چينى هستند.
چه مشخصهها و ويژگىهايى توليدات شركت توليدى و 
صنعتى پارچه حرير الوان - خوشــباف تهران را از ساير 

توليدكنندگان و رقبا متمايز مىكند؟
قطعا يكى از پارامترهاى اثرگذار در جذب مشتريان و ماندگارى در بازار 
براى هر برندى، پرداختن به موضوع كيفيت است، از اينرو تلاش شده 
تا با رعايت الگوهــا و پارامترهاى اثرگذار كيفى، در اين بخش اقدامات 
لازم صورت گيرد. همچنين پارچههاى شركت توليدى و صنعتى پارچه 
حرير الوان - خوشــباف تهران از قيمت مناســبى برخوردار است و از 
آنجايى كه در شــرايط كنونى قدرت خريد مردم پايين آمده، بسيار مورد 

توجه مشتريان بوده است.
برخى از كارشناسان معتقدند كه بيشتر پارچههايى كه در 
ايران توليد مىشوند تا زمانى كه خام هستند، كيفيت خوبى 
دارند، اما در مراحل بعدى مديريت خوبى روى آنها انجام 
نمىشــود و كارخانههاى ما در مرحله رنگرزى، تكميل، 
برش و دوخت ضعف دارند، چون ماشينآلات كارخانهها 

بهروز نشده است. نظر شما در اين رابطه چيست؟ 
در ســالهاى قبل شايد اين موارد قابل مشــاهده بود، اما اين شركت 
در سالهاى گذشته توســط توليدكنندگان پوشاك مرتبط با اين واحد 
توليدى توانســت انواع لباس مخصوصا ســنين بچهگانــه را حتى به 
اروپا صادر كند، اما در حال حاضر با توجه به خريد ماشــينآلات به روز 
دنيا در زمينه بافت، انجام اموراتــى از قبيل رنگرزى و تكميل، كيفيت 
پارچههاى داخلى و... بسيار مطلوب شده اســت. البته اين موارد براى 
همه شــركتهاى توليدى داخلى مصداق ندارد، اما برخى از واحدهاى 



به روز شــده و از جمله شــركت توليدى و صنعتى پارچه حرير الوان - 
خوشــباف تهران از اين فرصت براى توليــد محصولات با كيفيت بالا 

استفاده كردهاند.
بــه اعتقاد برخى، ورود پارچههــاى چينى و قاچاق باعث 
شــده تا حس رقابت در توليدىها از بين برود و به توليد 
جنس ارزان روى بياورند. در ســطح كلان هم كارخانهها 
بايد براى خريد ماشينآلات پرداخت ارزى انجام دهند و 
چون توان توليد زياد و بازپرداخت آن را ندارند، در برابر نو 
كردن تجهيزات مقاومت نشان مىدهند؛ در نتيجه صنعت 
پوشاك ايران رشــد نمىكند و ضعف در برش، دوخت و 

كيفيت ادامه دارد. نظر شما چيست؟
واردات همه نوع پارچه مورد نياز كشورمان از چين امكانپذير نيست. اگر 
ما شناخت لازم را داشته باشــيم، بايد در اين زمينهها به فعاليت و توليد 
بپردازيم. نكته مهمتر آن است كه توليدكنندگان و برندهاى مطرح براى 
ورود به بازار و جذب بيشــتر آن، افقهاى بلندمدت را در نظر مىگيرند 
و بر همين اســاس در پى تثبيــت و ماندگارى برند خــود، به تضمين 
عناصرى مىپردازند كه در طولانىمدت به افزايش دامنه اعتبار و ارزش 

محصولات توليدى و عرضه شده كمك مىكند.
 كارشناســان و صاحبنظران، صنعت پارچه و پوشاك را 
داراى ظرفيت بالايى در اشتغالزايى مىدانند كه تا حدود 
زيادى مغفول مانده اســت. دليل اين غفلت چيست و چه 

تبعات ديگرى را به دنبال خواهد داشت؟   
چالشهــاى زيادى در اين مســير وجود دارد كه بخــش عمده آن به 
سياستهاى نادرســت در بخش اقتصاد كلان مربوط مىشود و دامن 
بسيارى از واحدهاى صنعتى را گرفته است. صنعت پوشاك كشورمان 
با مشكلاتى مانند عدم برنامهريزى مناسب، مشكلات اقتصادى و انواع 
تحريمهاى بانكى مواجه اســت كه مانع افزايش ظرفيت اشتغالزايى 
صنعت پارچه و پوشــاك شده اســت. عدم همكارى موثر و مناسب در 
سياســتهاى واردات و صادرات نيز به دلســردى و در طولانىمدت، 

غفلت صاحبان اين صنعت را در پى داشــته است. البته بايد به اين نكته 
مهم اشاره داشــت كه در خصوص نيروى انسانى دچار بحران هستيم 
و متاســفانه كمبود نيروى متخصص كاملا مشهود است كه گريبان 
خطهاى توليد را خواهد گرفت. عدم تطابق نرخهاى حقوق و دستمزد و 
هزينههاى زندگى باعث شده كه پرسنل به انجام كارهاى كوتاهمدت و 
پرسودتر بپردازند و به كارهايى مانند اسنپ روى آورند. هماكنون حدود 
20 نفر از كارگر ســاده تا متخصص در خط توليد اين شركت نياز داريم، 
ولى تامين اين نيروها به ســختى صورت مىگيرد. در چنين شرايطى، 
رقابت با ديگران امكانپذير نيســت، زيرا پرداختهاى اضافى باعث 
افزايش هزينه توليد، قيمت تمامشــده و در نهايت، عدم رقابت فروش 

با رقبا مىشود.
بــا توجه به اينكه از توليد و فروش پارچه و پوشــاك، به 
عنوان تجارتى پرسود ياد مىشود، آيا سرمايهگذارى در 

اين صنعت را توصيه مىكنيد؟
 از آنجايى كه موضوع لباس و مد در تمامى جوامع بســيار مطرح است، 
توليد پارچه و پوشــاك مىتواند به عنوان تجارتى پرسود ياد شود. اگر 
شركتهاى توليدى نساجى با توجه به شرايط كشور خودشان بتوانند 
برنامهريزى كنند، قطعا موفق خواهند بود. در اين راستا توصيه شركت 
توليدى و صنعتى پارچه حرير الوان - خوشباف تهران، سرمايهگذارى 
مناسب در اين صنعت و استفاده از مولفههايى است كه به ارتقاء سطح 

كيفى محصولات شركتهاى توليدى كمك خواهد كرد.
و سخن آخر...

از تمام كســانى كه با صنعت پوشــاك همراه هستند، تشكر مىكنم و 
اميدوارم كه با اصلاح سياستهاى غلط اين حوزه و توجه عملى به توليد 
و ضرويات رشد آن، زمينه براى ورود سرمايههاى جديد و حتى سرمايه 
خارجى فراهم شــود تا در آيندهاى نهچندان دور، ضمن تامين نياز بازار 
داخل به پوشاك مناسب، فرصتهاى شــغلى جديدى در اين بخش 

تعريف شده و قاچاق پوشاك نيز تا حد زيادى كاهش پيدا كند. 
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شما از اســتادى دانشگاه به بخش صنعت گريز زدهايد 
و به عنــوان يك فرد آكادميك كــه تحصيلات خارج از 
كشور هم داشته، وارد يك رشته صنعتى شدهايد كه هيچ 
تجربهاى در آن نداشته و سپس به عنوان كارآفرين به 
فعاليت خود ادامه داديــد. اين چرخش و انتقال چگونه 

انجام شده است؟
به صورت خلاصه بايد به اين نكته اشاره داشته باشم كه پختگى خاصى در 
سال 1357 در كارخانهدارى پيدا كردم. در مجموع به رغم تمام مشكلاتى 
كه وجود داشت، خيلى محكم و جدى به فعاليت خود ادامه دادم و از آنجا 
كه با 12 نفر مهندس ژاپنى كار مىكردم، مشكل پيچيده و سختى در آن 
كارخانه از نظر فنى نداشتم و بيشتر نيروى خود را صرف موضوعات انسانى 
مىكردم. خوشبختانه تحصيلات خود را در يكى از دانشگاههاى معتبر 
آمريكا طى كردم كه هنوز هم در رشته مديريت آموزشى بالاتر است. در 
اين دانشگاه، موضوعاتى را به ما آموختند كه خوشبختانه موفق شدم، بر 
مشكلات فائق بيايم. حدود 2 سال پس از انقلاب اسلامى، بنا به پيشنهاد 
مرحوم فرقانى، به بازار رفتم تا به وى در دفتر تهران كمك كنم. البته بعدها 

بنا به دلايلى از آن مجموعه خارج شــدم. البته اين اتفاق اعتماد به نفس 
بيشــترى به بنده داد و موجب شد كه اولين كارخانه ريسندگى نخ سمى 
ورستد به نام ريسندگى رسول اصفهان كه مربوط به قالى ماشينى بود را 
تاسيس كنم كه در زمان خودش معروفترين شد و بعدها تبديل به قالى 
سليمان شد. قالى سليمان نام قشنگى است و بهگونهاى هم منحصر به فرد 
است و واحدهاى فرش ماشينى، مشابه قالى سليمان نداريم. البته شهرت 
كارخانه قالى ســليمان به خاطر اسم و لوگوى آن است كه توسط مرحوم 

كاتوزيان طراحى شده است.
آيا براى فعاليت در زمينه كفپوش و فرش ماشينى، مطالعه 

و شناخت خاصى داشتهايد؟
دقيقا اتفاقى بود. بنده اصلا نمىدانستم كه قصد انجام چه كارى را دارم و 
فقط آمده بودم كارخانه نساجى تاسيس كنم، ولى اصلا نمىدانستم كه در 
چه قسمتى از نساجى، قرار است اين كار را انجام دهم. بر حسب تصادف، 
از يك كارخانه پشمريسى بازديد كردم و قصد داشتم كه كارخانهاى مشابه 
آن تاسيس كنم، اما يكى از دوستان توصيه كرد كه كارخانه مواد مصنوعى 
آكريليك تاسيس كنم كه پرفروش و سودده است. روز بعد تصميم گرفتم 
كه وارد رشته ريسندگى ســمى ورستد شوم و چون وزارت صنايع از بنده 
خواسته بودند كه يك طرح ارائه دهم، با كمك يكى از دوستان، يك طرح 
كوچك حدود 5 صفحهاى تهيه كردم و در نهايت، كارخانه سمى ورستد 

رسول اصفهان را تاسيس كردم. 
برخى معتقدند، فردى كه وارد فضاى كارآفرينى مىشود، 
بايد داراى يك ديد اقتصادى و بازارى باشد. كداميك از 

اين عوامل براى شما نقش قوىترى داشته است؟
حقيقتا از همان دوران كودكى اعتماد به نفس زيادى داشتم. وقتى مادرم را 
مىديدم كه در تنگنا زندگى مىكند و زندگى بسيار فقيرانهاى دارد، سعى 
مىكردم كــه  به او هم اعتماد به نفس بدهــم و مىگفتم كه من بزرگ 
مىشــوم و همه اين مشــكلات را حل مىكنم. اين اعتماد به نفس را از 
همان ابتدا در خودم پرورش دادم و از ورق اول كتاب زندگىام نشان دادم 
كه چگونه با قدرت و اعتماد به نفس قوى هر كارى را شروع كردهام. زمانى 
كه اجازه اصولى ريسندگى سمىورستد را گرفتم، در مرحله اول به دانشگاه 



رفتم و از همكاران دانشــگاهى درخواست كردم كه نفرى 50 هزار تومان 
به بنده بدهند و به آنان گفتم كه اين مبلغ را چندين برابر مىكنم و به شما 
بازمىگردانم، اما هيچيك از آنان اين هزينه را پرداخت نكردند. زمانى كه 
از كارخانه فرقانى بيرون آمده بودم، 50 تا 60 هزار تومان بيشــتر نداشتم. 
همسرم هم يك دنگ خانه ارثيه داشت. بنده به هيچ چيز فكر نمىكردم و 
فقط مىخواستم اين كار را انجام دهم، در نتيجه به اصفهان رفتم و به اقوام 
گفتم كه مىخواهم كارخانه تاسيس كنم و آنهايى كه اعتماد داشتند، با من 

شريك شدند.
در گفتههاى خود به اعتماد به نفس اشاره كرديد؛ اين مهم 

از كجا نشات گرفته است؟
اگر دوران كودكى من را در كتاب "خم پنير" مورد مطالعه قرار دهيد، متوجه 
مىشويد كه دوره دبســتان كه تمام شد، بايد كار مىكردم و هيچكس در 
خانواده ما از دبستان به بالا نرفته بود. بر اين موضوع اصرار كردم كه بايد به 
دبيرستان بروم و البته با سختىهاى بسيارى مواجه شدم. ثبتنام از يك 
دبيرستان به دبيرستان ديگر، ماجراهايى داشت. جالب است بدانيد كه در 
هر دورهاى، گويى خداوند، يك ناجى و فردى كه به من كمك كند، وجود 
داشت. هيچ گاه فراموش نمىكنم كه ناظم و مدير يك دبيرستان كه براى 
من آرزو شده بود كه در آنجا ثبتنام كنم، چگونه زندگىام را تغيير دادند و 
من را در آن دبيرستان ثبتنام كردند. يكى از شاگردان خوب آن مدرسه تا 
كلاس دهم بودم، اما در كلاس دهم دوباره سرنوشت، من را از آن مدرسه 
جدا كرد و به عنوان يك پسر 16 ساله براى زندگى به تهران آمدم و زندگى 

در اين شهر را آغاز كردم.
در كتاب مورد نظر، توليدى خود را تركيبى از انســانيت و 
صنعت توصيف كردهايد كه عبارت بســيار زيبايى است. 
شما در صنعت فرش ماشينى موفق و برند شديد. آيا مسير 
بعدى كه فعاليت در فضاى ريســندگى بود را هم بهطور 

اتفاقى انتخاب كرديد؟
وقتى قالى سليمان را تاســيس و سپس از آن كنارهگيرى كردم، به دنبال 
رشــتهاى بودم كه به فرش ارتباطى نداشته باشد. اگر يك كارخانه فرش 
ديگر تاســيس مىكردم، موفقتر بودم، ولى به خاطر خانوادهام كه تعبير 
نشود كه همه اطلاعات قالى ســليمان را براى خودم حفظ كردهام، يك 
كارخانه فرش ديگر راهاندازى كردهام؛ بنابراين رشتهاى را انتخاب كردم كه 
ارتباطى با آن نداشته باشد. از همينرو ريسندگى كوير سمنان را تاسيس 
كردم كه اوايل فعاليت، براى چندين سال واحد نمونه بود و به مدت 10 تا 15

سال بهترين نخ ايران را توليد كرديم. 
در صنعت نســاجى، با توجه به زيرشــاخههاى متعدد، 
تعارض منافع وجود دارد و ريسنده، بافنده، اليافساز و... 
هر يك بخشهايى از تعارض منافع را به خود اختصاص 
مىدهند. به نظر شما، اين تعارض منافع را چگونه مىتوان 
حل كرد تا صنعت نساجى از ابتدا تا انتها، رشدى با كمترين 

حاشيه را داشته باشد؟
بنده نزديك به 50 ســال است كه خواه ناخواه وارد صنعت نساجى شدهام. 
در دورههاى متعددى، اداره كل نســاجى كشور خيلى خوب از عهده اين 
كار برآمده است، ولى در برخى از دورهها به ويژه در 5 سال گذشته، وزارت 
صنايع به اين موضوع دامن زده است. ما يك واحد قوى توليد پارچه جين 
راهاندازى كرديم تا نخ خودمان را مورد اســتفاده قرار دهيم. بهرغم اينكه 

پارچه جينى توليد كردهايم كه قابل بررســى است و كارشناسان وزارت 
صنايع و انجمن نساجى مىتوانند آن را با بهترين جينهاى دنيا مقايسه 
كنند، متاسفانه واردات پارچه و جين باعث شده كه انبارهاى ما پر شوند و 
نتوانيم محصولات خود را به فروش برسانيم. دليل آن هم اين است كه 
وزارت صنايع و اداره كل نســاجى، به واردكنندگان ارز زيادى اختصاص 
دادهاند. ايــن واردات پارچه از جمله جين، باعث شــده كه محصولات 
ما در انبارها دپو شــوند. اين مساله، خســارات كلانى را براى ما به وجود 
آورده اســت. حتى برخى از انبارهايى كه در اطراف كارخانه داريم، درگير 
مشكلات شدهاند. ما هنوز با حداكثر توليد كار مىكنيم، ولى خيلى متاسفم 
از اينكه ما هم دچار همان مشــكلى شدهايم كه شما اشاره كرديد؛ يعنى 
ناهمگن و ناجور بودن توليد بافندهها و ريسندهها و موراد ديگر. چرا بايد در 
كشورى كه پول نداريم تا ماشين ريسندگى را ترميم كنيم، نزديك به يك 
ميليارد دلار براى واردات پارچه اختصاص مىدهند؟ در كشورى كه خيلى 

مسايل ديگر وجود دارد، چگونه مىتوان پارچه توليد كرد؟ 
برخى معتقدند كه بايد جلــوى واردات را بگيريم و آن را 
به صفر برســانيم و برخى ديگر مخالف اين نظر هستند. 
توليدكنندگان مىگويند كه مــا نمىخواهيم واردات را 
متوقف كنيد، زيرا عرصه رقابت در حضور كالاهاى مشابه 
اســت، ولى از توليد داخل حمايت شود. راهكار شما به 
عنوان يك صنعتگر كه با اين مسايل برخورد داشتهايد، 

چيست؟
راهكار بنده اين اســت كه در تعرفهها بايد تجديدنظر شود. در 50 سال 
گذشــته، دورههايى را ديدهام كه وزارت صنايع به اين نكته توجه كرده 
اســت، ولى در 8 سال گذشته چنين توجهى وجود ندارد و تعرفهها بسيار 
نازل اســت؛ يعنى تعرفه نخ با تعرفه پنبه تقريبا يكى است. ظاهرا يكى 
نيست، ولى در باطن به خاطر ارزش افزوده كمتر يا بيشتر، يكى درمىآيد. 
مساله ديگر، ارز مبادلهاى است. چگونه براى پارچه، ارز مبادلهاى به حد 
وفور و هر چقدر كه تاجر مىخواسته، داده شده است، ولى براى كارخانهدار 
كه نياز به ماشين آلات دارد، اين امكان وجود ندارد؟ به عنوان مثال، بنده 
بارها گفتهام كه به اندازه كافى جين داريم، ولى برخىهاى چنين اعتقادى 
ندارند و مىگويند كه در بازار اصلا جين پيدا نمىشــود. كارشناسانى كه 
اجازه واردات جينها را مىدهند، به سمنان بفرستيد تا انبارهاى ما را ببينند 
كه چقدر جين موجود اســت. قيمت آن نيز قيمت همانهايى است كه 
وارد كردهاند، منهاى تفاوت ارزى كه در جيب خودشان گذاشتهاند. تمام 
ماجرا به خاطر تفاوت ارز مبادلهاى با ارز عادى اســت. آنها اين تفاوت را 
در جيب خودشان مىگذارند. البته جينهاى وارد شده با ضايعات هستند 
و با نخ ضايعاتى توليد شدهاند و يك سال هم دوام نمىآورند. در اين دوره 
نساجى ما فاجعهآميز بوده و بنده هيچ دورهاى را بدتر از اين دوره در اين 50

سال نديدهام. ما به جايى رسيدهايم كه فكر مىكنيم، اگر نبوديم، خيلى 
بهتر بود. 

مســير بعدى كه به آن اشاره كرديد، 
توليد پارچه دنيم و جين است. 

چه انگيزهاى باعث شد 
تا فعاليــت در اين 

زمينــه آغــاز 
كنيد؟ 
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از يك مهندس مشــاور كه طرح 
مىنوشت، درخواست كرديم كه 
براى ما يك طرحى درســت كند 
كــه خودمان نــخ توليدىمان را 
مصرف كنيم. ابتدا طرح گردبافى 
و رنگرزى گردبافــى داد و ما آن 
را هــم تهيه كرديم. ســپس در 
صحبتهايــش گفت كــه بايد 

ماشينهاى رنگرزى 50 كيلويى هم داشــته باشيم كه اين گفته برايم 
تعجبآور بود. از وى پرســيدم كه مگر مىخواهيم پلو درست كنيم؟ 50

كيلو كه به درد نمىخورد و در جــواب گفت كه در گردبافى 50 كيلو هم 
ســفارش مىدهند و گفتم من كه اهل 50 كيلو توليد نيستم و اگر كسى 
از 200 كيلو كمتر ســفارش دهد، نمىخواهم. من دوست دارم كار انبوه 
انجام دهم و 50 كيلو براى ما مناسب نيست. پرسيدم پس ما چه كار كنيم؟ 
پاســخ داد كه اگر جاى شما بودم، با اين ايدههايى كه داريد، وارد گردبافى 
نمىشدم. شما بايد پارچهبافى كنيد و بهترين كار جين است. من گفتم اين 
براى ما خوب است، ولى نمىدانستم كه جين يك كار فوقالعاده مشكل 
اســت. در جريان كار فهميدم كه جين آخر نساجى است؛ يعنى كسى كه 
وارد فعاليت در زمينه جين مىشــود، بايد تمام مراحل نساجى را گذرانده 
باشــد، چون كار فوقالعاده سخت و ظريفى است. اين موضوع باعث شد 
كه ما وارد دنيم و جين شويم و خيلى هم صدمه ديديم، به خاطر اينكه ما 
در دوران كرونا وارد اين پروســه شديم. در دوران كرونا، حتى مهندسينى 
كه نصب ماشــينهاى ما را به عهده داشتند هم كار را رها كردند و نصب 
ماشين و تعهد خارجىها كه ماشين را به ما فروخته بودند هم انجام نشد. 
ما هم نتوانستيم به خاطر تحريمها و مسائل ديگر هيچ شكايتى از آنها 
كنيم. همه كارها را خودمان انجام داديم و به پاكستان و هندوستان رفتيم 
تا افراد حرفهاى را پيدا كنيم و با حقوق كلان آنها را به ايران آورديم و به 
تدريج راهاندازى كرديم. امروز توليد ما با حداكثر ظرفيت انجام مىشود و 
افتخار ما اين است كه كارخانههاىمان هميشه با 98 درصد ظرفيت كار 
كرده اســت. اين افتخار متعلق به پرسنل ما است و نه من و آنها اين كار 

را انجام دادهاند.
با توجه به اينكه سالها عضو هيات مديره انجمن نساجى 
بودهايد و در رشــد و حركت انجمن نقش داشتهايد، نظر 
شــما درباره نقش انجمنها در قبال معضلاتى كه اشاره 

كرديد، چيست؟
يكى از افتخارات بنده در اين دوره 50 ســاله اين بوده كه حدود 30 سال 
عضو انجمن نســاجى و همواره هم جزو هيات رييسه انجمن بودهام. در 
دوران حضورم در انجمن، شــاهد اين بودم كه انجمن اجازه نمىداد كه 
كارهاى خلافى انجام شــود. حدود دو سال است كه پسرم وارد انجمن 
شــده و در واقع جاى من را پر كرده اســت. اميدوارم اكنون كه نيروهاى 
جوانترى در انجمن وارد شدهاند و فعالتر عمل مىكنند، بتواند به مسايلى 
كه در داخل انجمن و ريشــههاى اساسى كار وجود دارد، بپردازند و آنها 
را پيگيرى كنند. وقتى خود صنعت از بين برود، ديگر انجمن به چه دردى 
مىخورد؟ انجمن مىتواند چنين كارهايــى را هم دنبال كند، ولى نه به 
شدت و حدتى كه بنده مىگويم، چون ذىنفع كار خودم هستم. انجمن 
بايد عموم رشــتههاى مختلف را مدنظر قرار دهد و به همه توجه كند و 

اين مقدارى برايش محدوديت ايجاد مىكند. 
به نظر بنده، انجمن نساجى يكى از جاهايى 
است كه واقعا براى صنعت نساجى مفيد بوده 
و هنوز هم فوقالعاده اســت. خيلى اميدوارم 
كه در آينده، اين انجمن مثل زمان مهندس 
مروج بســيار آموزنده و يارىدهنده به بقيه 

افراد مثل ما باشد و به آنها كمك كند. 
برخىها معتقدند كه صنعت نســاجى كشورمان از نبود 
نيروهاى متخصــص و كاربلد و حتى كارگر ســاده رنج 

مىبرد. نظر شما چيست؟
در حال حاضر نهتنها نيروى بالا براى كارخانجات و تقريبا براى همه كارها 
وجود ندارد، بلكه نيروهاى ميانى و پايين هم نيستند؛ يعنى حتى كارگر هم 
وجود ندارد و كارگران حاضر نيستند كه كار كنند. اصلا نمىتوانيد پرسنل 
مالى و اين قبيل را پيدا كنيد و بســيار سخت است. مهندسين فنى خوب 
هم به سختى پيدا مىشــوند و مديرعامل كه اصلا قحط الرجال است و 
وجود ندارد. بنده علــت اين موضوع را يك عارضهيابى اجمالى كردهام و 
به اين نتيجه رسيدهام كه نظم اقتصادى كشور به هم ريخته است؛ يعنى 
معلوم نيست كه اقتصاد ما اصلا چگونه است، چه مىخواهد و چگونه توزيع 
مىشــود؟ بخش خصوصى كجا قرار دارد، چه كارى مىكند، از كجا بايد 
منابع بگيرد و چه كسى بايد به او كمك كند. اين به هم ريختگى اجتماعى 
از پايين شــروع مىشــود. يك كارگر بايد 8 ساعت كار كند و براى اين 8
ساعت بايد يك ساعت زودتر از خانه راه بيفتد و يك ساعت ديرتر به خانه 
برسد كه جمعا 10 تا 11 ساعت مىشود. ما نمىتوانيم حقوق چهار برابر به 
او بدهيــم، مىتوانيم يك برابر و نيم بدهيم كه بيايد براى ما كار كند، ولى 
نمىتوانيم 4 برابر بدهيم. اما هزينههاى اين فرد، 4 برابر اســت و ترجيح 
مىدهد كه يك ماشين يا وسيلهاى تهيه كند و در خيابان تا شب كار كند 
كه به گفته بسيارى از آنها، درآمد زيادى دارند. البته ممكن است كه اين 
مبلغ را كلى بابت هزينههاى استهلاك و غيره هم بدهند و وقتى ماشين و 
قطعات آن مستهلك شد، بفهمد برايش چه اتفاقى افتاده است، ولى براى 
كار نمىآيد. در حال حاضر در بسيارى از شهرها نيروى كار براى كارهاى ما 

نيست و براى كارهاى آزاد، دستفروشى و دلالى نيرو وجود دارد.  
چه توصيهاى براى جوانان داريد و راهكار شما براى جذب 

نيروهاى كارآمد چيست؟
توصيه بنده اين است كه جوانان كتاب «خم پنير» را مطالعه كنند، چون 
خيلى خلاصه نمىتوانم بگويم چــه كارى انجام دهند. به نظرم، همان 
كارى كــه بنده انجام دادم را انجام دهند، زيرا در اوج بدبختى بودم، ولى با 
اعتماد به نفســى كه داشــتم و با علاقهاى كه از خودم به زندگى نشان 
مىدادم، توانســتم بر اين مشــكلات فائق بيايم. در خصوص نيروهاى 
كارآمد، نظر بنده اين اســت كه بايد الگو و نظم اقتصادى و شكل و مدل 
اقتصادى كشور را به هم بريزيم. اين شكل، ديگر كارآمدى ندارد. مقدارى 
در كشــور گمشــدگى وجود دارد و ما بايد اين گمشدگى را با روشهايى 
اصلاح كنيم و جز اينكه سيستم اقتصادى را اصلاح كنيم، هيچ راهى وجود 
ندارد. نمىتوانيم به توليدكننده بگوييم كه توليد داشــته باش، اما با هيچ 
كجاى دنيا ارتباط نداشــته باش. بهطور واضح، اگر سيســتم اقتصادى 
كشورمان اين نظم و روند را داشته باشد، ما مرتبا تحليل مىرويم و بدون 

سيستم بانكى واقعا عاجز هستيم.
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در ابتدا نظر خود را در خصوص واردات گاز از روســيه بيان 
فرماييد.

ما بزرگترين ذخاير گاز دنيا را بعد از روسيه داريم؛ بنابراين قاعدتا مشكلى 
از نظر ذخاير نداريم كه بخواهيم با واردات حل كنيم. به نظر بنده، مشكل ما 
اين است كه نمىتوانيم اين گاز را از زيرِ زمين خارج كنيم. عوامل مختلفى 
هم در اين زمينه وجود دارد كه بزرگترين آن تاكنون، ســوءمديريت بوده 
است. متاسفانه مديريت ديپلماتيك ما در زمينه نفت و انرژى بسيار ضعيف 
اســت، بهطورى كه ديگر وارد بازى گازى نمىشويم. اين در حالى است 
كه از ديگر ســو، روسها با ذخاير زيادى كه داشتهاند، بسيار خوب عمل 
كردند. زمان شوروى سابق كه هزينهها بسيار پايين بود، 5 خط لوله بزرگ 
از ســيبرى تا اروپا احداث و گاز روسيه را به حدود 24 كشور اتحاديه اروپا 
فروختند و از اين قضيه به عنوان ابزار خود استفاده كردند؛ بنابراين شوروى 
از اين زاويه بســيار خوب عمل كرد؛ دقيقاا برعكس ما كه در حالى كه گاز 
هم داشتيم، مجبور شديم كه از تركمنستان واردات داشته باشيم. امروز 
اما، داستان تغيير كرده؛ آمريكا كه در يك مقطعى وارد بازى نفتى شده و 
با استخراج شيلاويل، بازار نفت را كلا بههم ريخته بود، اكنون وارد بازى 
گازى شده و در حالى كه يكى از بزرگترين واردكنندگان گاز بود، امروز به 
يكى از بزرگترين صادركنندگان گاز تبديل شده است. اين بازى از كانادا 
شروع شد؛ آمريكا بخش زيادى از گاز را با خط لوله از شرق كانادا وارد و به 
مصرف مىرساند؛ اكنون هم وارد مىكند، اما در عين حال به حدى گاز دارد 
كه همان گاز را به كشــور كانادا در ساحل شرقى مىفروشد و درآمدزايى 
مىكند. امروز آمريكا نقش بســيار تعيينكنندهاى در بازار انرژى، هم در 
بخش نفت و هم در بخش گاز دارد. همسايههاى ايران مثل امارات، كويت 

و عمان بهراحتى مىتوانستند از ما گاز بخرند، اما اكنون گاز مايع را از آمريكا 
وارد مىكنند؛ اين بدان مفهوم اســت كه بازار ايران در منطقه را علاوه بر 

قطر، آمريكا هم در دست گرفته است.
يعنى شما معتقديد كه وضعيت بازار گاز كاملا دگرگون شده 

و اكنون دست روسها و آمريكا است؟
بازار گاز امروز بسيار ويژه و خاص است. اكنون روسها ميزان زيادى گاز 
دارند كه روى دستشان مانده، چون اروپا اشباع و آمريكا نيز به صادركننده 
بزرگى تبديل شده و تنها مشترى خوبى كه براى روسيه مانده، ايران است 

و در واقع از همه نيازمندتر.
ما ناترازى داريم و توان تامين مصرف داخل خودمان را هم نداريم؛ بنابراين 
روسيه مىتواند اين گاز را به ما بفروشد؛ اشكالى ندارد كه وارد معامله انرژى 
گاز و نفت و فرآورده و خريد و فروش آن شــويم؛ اين يك متد بازى در دنيا 
است، اما بايد بدانيم قرار است كه در مقابل گاز چه چيزى پراخت كنيم. اگر 
گاز روسيه را وارد و به بازارهاى خود تزريق كنيم، يعنى بازار خود را دو دستى 
تقديم روســيه كردهايم؛ اين در حالى است كه اگر شرايطى فراهم شود، 
گاز روسيه مستقيما از مسير ايران عبور داده و به عراق ارسال شود و طرف 
حساب نيز خود روسها باشند، يعنى باز هم، بازار را به راحتى به آنها واگذار 
كردهايم. چندين سال است در مورد خط لوله صلح صحبت مىكنيم، اما 
كسى اقدام نهايى تعيين قيمت و اقدامات جدى مربوط به صادرات را انجام 
نمىدهد. از زمان بىنظير بوتو براى صدور گاز ايران به اين كشور مذاكره 
كرده؛ ميلياردها دلار خرج كرديم و خط لوله را به مرز اين كشور كشاندهايم، 
اما كار را سر قيمت هنوز به خاتمه نرساندهايم و اكنون چندين سال گذشته 

و همچنان اين پروژه معطل است.

 مهمترين توجيه 
براى واردات گاز 

از روسيه، حل 
ناترازى گاز داخل 
است؛ بهشرطى 
كه قيمت منطقى 

باشد، ضمن 
اينكه اين گاز بايد 

خريدارى شود، 
نه اينكه سواپ، 
ترانزيت يا صادر 

گردد



آيا اين موارد به نوع ديپلماسى انرژى ما برنمىگردد؟
دقيقا همين طور اســت. ديپلماسى انرژى كشور ما تعطيل است. اگر اين 
ديپلماســى راه نيفتد، گازى براى خريد و فروش نداريم. اكنون روسها 
بهدنبال گرفتن بازار ما هستند و ما نيز به گرفتن يك حق ترانزيت بسنده 
مىكنيم؛ اين چيزى نيست كه بهعنوان بزرگترين دارنده گاز دنيا بپذيريم. 
قدم اول اين اســت كه باور كنيم، نفت و گاز زيادى داريم و بايد اين نفت و 
گاز كه يكى از ثروتهاى ملى كشور است و صدها ميليارد دلار ارزش دارد 
را بهدرستى استخراج كنيم و تبديل به قدرت اقتصادى منطقه شويم و بازار 
را كه در اين شرايط بهسختى بهدست مىآيد، رايگان از دست ندهيم؛ بايد 
ياد بگيريم با دنيا همكارى كنيم. بنده ســالها قبل معتقد بودم كه همه 
گاز تركمنستان كه زمانى ارزان مىفروخت را خريدارى، صادر يا ترانزيت 
كنيم؛ چراكه بازار گاز، بازار خاصى است كه بايد با آن بازى كرد، اما بايد ابزار 
آن را نيز در اختيار داشت. اين ابزار را در زيرِ زمين در اختيار داريم و بايد آن را 
به روى زمين منتقل كنيم. اين ثروت روى زمين نمىآيد؛ مگر آنكه پول، 
تكنولوژى، تعامل، بازار و همكارى با دنياى انرژى باشد؛ در غير اين صورت 

ديگر كشورها بازار ما را خواهند گرفت.
به نظر شــما مهمترين توجيه براى واردات گاز از روسيه 

چيست؟
به نظر بنده، مهمترين توجيه براى واردات گاز از روســيه، حل ناترازى گاز 
داخل است؛ بهشــرطى كه قيمت منطقى باشد، ضمن اينكه اين گاز بايد 

خريدارى شود، نه اينكه سواپ، ترانزيت يا صادر گردد. 
مشــكل گاز ايران راهحل دارد و راه آن، رفع تحريم، سرمايه، همكارى و 
روابط بينالملل اســت. مىتوان مســائل را با قدرت نفت حل كرد. امروز 
روسيه با دوسوم ظرفيت نفت ايران، بيش از 10 ميليون بشكه در روز توليد 
دارد و ما حدود 3 ميليون و 200 هزار بشكه! بر اين باورم كه صنعت نفت و 

گاز ايران مانند قطارى اســت كه از ريل خارج و اكنون بايد بهسختى اين 
لوكوموتيو خراب را تعمير و به ريل بازگردانيم؛ حال آنكه در شرايط منطقى، 
ما بايد يكى از بازيگران اصلى بازار گاز باشيم، نه فقط بازار گاز داخل، بلكه 

بهراحتى مىتوانستيم در حوزه LNG با قطر هم رقابت كنيم.
پس شما با واردات گاز از روسيه موافق هستيد، حال آنكه 
بسيارى از كارشناســان، آن را نقطه ضعفى جدى براى 

ايران مىدانند؟
توجه داشته باشيد كه اگر از روســيه گاز وارد كنيم، كار درستى است، اما 
افتخار نيســت! چون دست روى دست گذاشتن است؛ نبايد حل مشكل 
ناترازى و عدم توسعه ميادين گازى و فشارافزايى را رها كرده و سرمايه هم 
جذب نكنيم. فراموش نكنيم كه اكنون منهاى فشارافزايى پارس جنوبى، 
معادل 18 فاز پارس جنوبى به ميزان 18 ميليارد فوت مكعب در روز (500

ميليون مترمكعب) پروژه تعريفشــده و آماده اجرا داريم. كافى است كه 
اعتبار داشــته و شروع به توسعه كنيم. ما مشكل تكنيكال و فنى نداريم، 

بلكه مشكل اصلى ما، تامين مالى است.
و سخن آخر...

فراموش نكنيم كه افزايش ســالانه 110 ميليارد مترمكعب گاز وارداتى 
از روســيه، توان بازيگرى ايران را در زمينه صادرات و سوآپ گاز افزايش 
مىدهد؛ بنابراين با توجه به اهميت بالايى كه واردات گازطبيعى از روسيه 
دارد، مىتوان مدعى شد، اين طرح يكى از طرحهاى بسيار مهم ايران در 

صحنه شطرنج جهانى و در حوزه انرژى است.
بايد قبل از آنكه دير شود و فرصتها از دست برود، بازى در صحنه شطرنج 
جهانى را به نفع خود برگردانيم. ديپلماسى انرژى، زمانى كارايى دارد كه 

وارد معاملات جهانى شويم، نه اينكه از دور تنها نظارهگر وقايع بمانيم. 

افزايش سالانه 110
ميليارد مترمكعب گاز 

وارداتى از روسيه، 
توان بازيگرى ايران 
را در زمينه صادرات 

و سوآپ گاز افزايش 
مىدهد؛ بنابراين با 

توجه به اهميت بالايى 
كه واردات گازطبيعى 

از روسيه دارد، مىتوان 
مدعى شد، اين طرح 

يكى از طرحهاى بسيار 
مهم ايران در صحنه 
شطرنج جهانى و در 

حوزه انرژى است



ژى
 انر

اى
دني

چين در حال تثبيت موقعيت خود بهعنوان يك رهبر جهانى در توســعه 
انرژىهاى تجديدپذير اســت. در واقع اين كشــور در زمينه انرژىهاى 
خورشــيدى، بادى و هســتهاى تســلط كافى بر بازار دارد، اما در مورد 
هيدروژن سبز كه ستون چهارم انرژىهاى پاك به حساب مىآيد، حرف 

چندانى براى گفتن ندارد.
اين در حالى است كه به نظر مىرســد، ايران تازه در اوايل اين راه است. 
كارشناسان بر اين باورند كه ايران به دليل موقعيت جغرافيايى خاص خود، 

پتانسيل بالايى در توليد برق از منابع تجديدپذير دارد. 
در سال 2023، حدود 510 گيگاوات به ظرفيت نيروگاههاى تجديدپذير 
جهان اضافه شد. در اين افزايش، چين بيشترين سهم را به خود اختصاص 
داده است. در واقع با ظهور فناورى خورشيدى و سپس تجارى شدن اين 
فناورى، از اواخر دهه 1970 به مدت سه دهه، آمريكا اصلىترين سازنده 
پنلهاى خورشيدى در جهان به شــمار مىرفت، اما طى 15 سال اخير، 
توســعه صنعت پنل خورشيدى در چين تا 80 درصد، قيمتهاى جهانى 
را كاهش داد كه يك دستاورد خيرهكننده در بازار با فناورى بالا و رقابتى 

محسوب مىشود.
بر همين اساس است كه همايون حائرى، معاون وزير نيرو نيز در حاشيه 
مراســم آغاز به كار بيست  وچهارمين نمايشــگاه صنعت برق در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: توسعه تجديدپذيرها را در دستور كار داريم كه 

بتوانيم ناترازى را جبران كنيم.
حائرى درباره نقش تجديدپذيرهــا در رفع ناترازى تصريح كرد: يكى از 
اهداف سفر وزير به چين، استفاده از ظرفيت اين كشور براى سرمايهگذارى 
در حوزه تجديدپذيرهاى كشور است، از اينرو كه نيروگاه تجديدپذير نياز 

به سوخت ندارد و سريعتر توسعه پيدا خواهد كرد.
وى ابراز اميدوارى كرد كه تابستان سال آينده، تجديدپذيرها سهم بيشترى 
از توليد داشته باشــند. اكنون فضايى ايجاد شده كه بخش خصوصى به 
رفع ناترازى بيشــتر به ما كمك كند. بخش خصوصى روى بهينهسازى 

مصرف و مديريت تقاضا كمك خواهد كرد.
چيــن؛ نمونه موفق در اجراى سياســتهاى توســعه 

تجديدپذيرها
به نظر مىرسد، باتوجه به اينكه چين در حوزه تجديدپذيرها از تكنولوژى 

بالايى برخوردار است، ما بايد به دنبال استفاده از آن باشيم. بر اساس آمار 
ارائهشــده، اين كشور روزى 1000 مگاوات طرفيت تجديدپذير احداث و 

اقدام به صادرات مىكند كه در دنيا بىنظير است.
عباس علىآبادى، وزير نيرو نيز چندى پيش در ســومين اجلاس وزراى 
انرژى مجمع «يك كمربند- يك جاده»، ضمن اشــاره به آمادگى ايران 
براى تقويت روابط با كشــورهاى عضو در حوزه گــذار انرژى به صورت 
دوجانبه يا چندجانبه، اظهار كرد: ايران در تلاش اســت تا در كنار استفاده 
بهينه از ظرفيتهاى خود در حوزه انرژىهاى فسيلى، بستر گذار به سمت 

انرژىهاى تجديدپذير را نيز فراهم كند.
وى با تاكيد بر اينكه ايران زيرساختهاى لازم را براى جذب سرمايهگذارى 
در توسعه انرژىهاى تجديدپذير فراهم كرده، افزود: شكلگيرى بازارى 
جداگانه براى خريد و فروش برق تجديدپذير، از جمله اقدامات زيرساختى 

ايران در اين زمينه است.
به باور وزير نيرو، قيمتهاى برق تجديدپذير در اين بازار، سرمايهگذارى در 
اين حوزه را جذاب كرده و از طرف ديگر، امكان صادرات برق به كشورهاى 

همسايه توسط بخش خصوصى فراهم شده است.
در حال حاضر، توسعه انرژىهاى تجديدپذير به يكى از كسبوكارهاى 
مهم تبديل شــده كه تحت برنامههاى 5 ســاله چين مورد توجه ويژه و 
حمايتهايى نظير وامها و مشوقهاى مالياتى قرار مىگيرد. با اين اقدامات، 
چين توانسته بازار ساخت پنل فتوولتاييك را تصاحب كند؛ بهطورى كه در 
حال حاضر سهچهارم پنلهاى مورد استفاده جهان، در چين توليد مىشود 
و در سال 2020، از بين 10 شركت بزرگ توليدكننده پنلها و سلولهاى 

خورشيدى، 8 شركت متعلق به كشور چين بوده است. 
اين در حالى است كه چين براى پاسخگويى به تقاضاى رو به رشد انرژى 
اين كشــور، همچنان به زغالسنگ متكى است كه اين مساله منجر به 
انتشــار زياد كربن مىشود. با اين حال، تلاشهاى دولت براى گسترش 
بخش انرژىهاى تجديدپذير نشــاندهنده توانايى چين در استفاده از 

حمايت و بودجه دولتى براى پيشبرد اين بخش است.
بــه باور نگارنده، ايران نيز مىتواند بــا بهرهگيرى از تجربه موفق چين و 
تنوعبخشى به سبد توليد برق و همچنين بهرهمندى از مزاياى انرژىهاى 

تجديدپذير، توسعه نيروگاههاى تجديدپذير را در دستور كار خود قرار دهد. 

ايران مىتواند 
با بهرهگيرى از 

تجربه موفق چين 
و تنوعبخشى 
به سبد توليد 

برق و همچنين 
بهرهمندى از 

مزاياى انرژىهاى 
تجديدپذير، 

توسعه نيروگاههاى 
تجديدپذير را در 

دستور كار خود 
قرار دهد
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در خصوص چگونگى ورود خود به صنعت مس توضيحاتى 
ارائه فرماييد.

در سال 1382، به دليل علاقه به حوزه فرآورى مواد معدنى، اختراعى در 
زمينه فلوتاسيون با عنوان "سلول فلوتاسيون ستونى" به ثبت رساندم كه 
نقش مهمى در توسعه كارى بنده ايفا كرد. اين اختراع نقطه عطفى در كار 
بنده بود و باعث شد كه براى همكارى در شركتهاى بزرگ معدنى مانند 
چادرملو، سرب و روى كالسيمين و سرب و روى كوشك دعوت شوم. اين 
شركتها از اختراع  بنده به عنوان تست استفاده كردند و نتايج مثبتى به 
دست آمد كه زمينهساز ارائه چندين مقاله علمى در كنفرانسهاى داخلى 
و بينالمللى شد. در اين دوره، به دليل تجربيات فنى و علمى، مدرك درجه 
يك نظام مهندســى معدن و كارشناس رسمى دادگسترى را نيز كسب 
كردم. علاوه بر اين، مجموعهاى از مقالات و نوشــتارهاى تخصصى در 

زمينههاى مختلف معدنى به انتشار رساندهام. ورود بنده به صنعت مس، 
پس از تجربه گستردهاى كه در صنعت سرب و روى به دست آورده بودم 
و پس از دورهاى 4 ســاله، در ذيل سازمان ايميدرو وزارت صنايع صورت 
گرفت. در اين مــدت در وزارت صنايع، حدود 500 طرح فنى و اقتصادى 

تهيه كردم كه به توسعه طرحهاى معدنى كمك كرد. 
چطور شــد كه فعاليت خود در مس درخشان تخت گنبد 

سيرجان را آغاز كرديد؟
پس از اين دوره، بهصورت جدى به صنعت مس پيوستم و به شركت بخش 
خصوصى با عنوان شــركت فرآورى مس درخشان تخت گنبد سيرجان 
ملحق شدم. اين شركت در حوزه معدن فعاليت خود را از صفر شروع كرده 
بود و با توجه به امكانات و فضاى موجود، توانســتيم كارخانه توليد مس 
كاتدى را راهاندازى كنيم. يكــى از دلايل ادامه فعاليتم در اين مجموعه 
اين اســت كه مديرعامل آن اهتمام زيادى به توسعه صنايع پايين دستى 
و طرح هاى توســعه آن دارد و جالب اينكه در خلال فعاليت هاى معدنى، 
توجه ويژهاى به كاهش آلايندگىها، بهكارگيرى تجهيزات مختلف براى 
پيشگيرى از آلايندگى و ديگر تبعات دارد؛ لذا وقتى شما وارد اين مجموعه 
در سيرجان مىشويد، يك الگوى كامل از توسعه معدنى با رعايت الزامات 
زيست محيطى را ببينيد. نكته جالب توجه اينكه سرسبزى درختان مثمر 
داخل معدن، محيط بسيار شــاداب و پرطراوتى را ايجاد كرده و مىبينيد 
كه دقيقا چسبيده به حوضچه اسيد، درختان مثمر سردسيرى مثل زردآلو، 
سيب، گلابى و... قد كشيدهاند و ميوه مىدهند. مشاركت شركت در ايفاى 
مســئوليتهاى اجتماعى در ســاخت درمانگاه، احداث زيرساختهاى 
گوناگون، كمك به توانمندسازى ساكنان محلى و ديگر اقدامات به ويژه 
درختكارى و همكارى با منابع طبيعى و محيط زيســت، احداث سيستم 
تصفيهخانه براى بازچرخانى آب، از جمله مزاياى اين شــركت است كه 



باوجود آنكه بخش خصوصى اســت، اما سعى كرده كه براى اين اقدامات 
نيز هزينه كند تا بتوانيم الگويى مناســب و مطلوب از يك شركت معدنى  
بخش معدنى ترســيم كنيم. اين شركت بيشتر نيروهاى خود را از مناطق 
همجوار جذب كــرده؛ نيروهايى كه اغلب آنها تخصص و دانش مرتبط 
نداشتند، اما با دورههاى مختلف آموزشى سعى در توانمندسازى آنها شده 
است. همچنين كارخانجات فلوتاسيون را در اين شركت در چند فاز طراحى، 
احداث و بهرهبردارى كرديم. اميدوارم تا با راهاندازى فاز سوم فلوتاسيون كه 
در اين شركت بخش خصوصى كه بزرگترين پروژه از اين نوع در كشور 

است، بتوانيم بخشى از تعهدات ملى خود را به نحو احسن انجام دهيم.
شركت مس درخشــان تخت گنبد از چه ســالى و با چه 

رويكردى آغاز به كار كرده است؟
اين شركت فعاليت خود را از سال 1388 آغاز، در سال 1392 اولين كارخانه 
توليد مس كاتدى خود را به روش الكتروونينگ راهاندازى كرد و در ســال 
1393 اولين كارخانه فلوتاسيون خود را به بهرهبردارى رساند. شركت مس 
درخشان تخت گنبد، هر ســال مقدار قابل توجهى كنسانتره مس توليد 
مىكند و با توســعه فازهاى جديد، اميدوار است كه به يكى از پيشگامان 

صنعت مس در كشور تبديل شود.
توليدات اين مجموعه چه ويژگىهاى خاصى دارد و در كدام 

صنايع مورد استفاده قرار مىگيرد؟
محصول اصلى ما كنسانتره مس است كه يكى از محصولات پرتقاضا در 
ســطح جهان به شمار مىآيد. اين محصول، هم در داخل و هم در خارج از 
كشور مورد نياز است و مىتوان گفت كه يكى از پرتقاضاترين محصولات 
دنيا محسوب مىشود. كنسانتره مس ما پس از خريدارى توسط مشتريان، 
ذوب شــده و در صنايع مختلفى نظير توليد سيم و كابل، ورقهاى مسى، 
شينهها، مفتولها و ديگر محصولات مورد استفاده قرار مىگيرد. از جمله 
كاربردهاى اصلى آن مىتوان به اســتفاده در باترىهاى ماشــينهاى 
الكتريكى اشــاره كرد كه به دليل رشــد روزافــزون صنعت خودروهاى 

الكتريكى، تقاضاى اين محصول نيز در حال افزايش است.
كمبود نيروى انسانى متخصص به عنوان بزرگترين چالش 

صنعت مس، چه مسايلى را به دنبال دارد؟
 موضوعات و مشكلات مختلفى از جمله تغيير نرخ ارز و تحريمها همواره 
صنايع را تحت تاثير قرار دادهاند. با اين حال، به دليل بومى بودن فعاليتهاى 
مرتبط با معدن و صنعت مس، چالشــى كه به نظر مىرسد، اين صنعت را 
بيش از هر چيز ديگرى تحت فشــار قرار داده، كمبود نيروى متخصص 
انسانى است كه اين مشكل در طى سالهاى اخير بيشتر نمايان شده و به 
نظر مىرسد كه در صورت تداوم وضع موجود، در چندسال آينده اين مشكل 
تشديد هم شود. ورود به رشــتههاى معدن در دانشگاهها به نوعى درگير 
شرايطى شــده و به نظر مىرسد كه با كمبود انگيزه با آن مواجه باشيم. از 
طرفى، برخى از دانشآموختگان نيز حتى با وجود مدرك دانشگاهى، تجربه 
و تخصص لازم را كســب نكردهاند كه اين چرخه بايد اصلاح و مديريت 
شود. همچنين تحت تاثير اتمسفر و فضاى كلى جامعه، همانطور كه شما 
خبرهاى مربوط به فرار نخبگان يا مهاجرت رستههاى مختلف شغلى مثل 
پزشكان، پرستاران، مهندسان و... را شنيدهايد، طبيعى است كه تحت تاثير 

اين فضاى كلى، نيروى متخصص و ماهر عرصه معدن هم درگير همين 
فرآيند و مهاجرت شود. متاسفانه به دليل شرايط مختلف، انگيزه ورود به 
اين صنعت كاهش يافته و بسيارى از افراد توانمند و متخصص به سمت 

مشاغل ديگر يا حتى مهاجرت از كشور گرايش پيدا كردهاند.
كمبود نيروى انســانى ريشــه در چه عواملى دارد و چه 

پيشنهادى براى رفع آن داريد؟
كمبود نيروى متخصص، مسالهاى اســت كه سالها توسط رسانهها و 
كارشناسان مورد توجه قرار گرفته و هميشه به آن اشاره شده است. امروز 
مديران و كارشناســان كشور با نگرانى از عبور از خط قرمز كمبود نيروى 
انســانى صحبت مىكنند. يكى از دلايل اصلــى اين معضل، مهاجرت 
گســترده نيروى متخصص و ماهر به خارج از كشور است. بايد بررسى 
شــود كه اين انگاره كه دانشگاههاى ما در سالهاى اخير به نوعى تبديل 
به كارخانههاى مهاجرت شــدهاند، چقدر درســت است، اما بهطور كلى 
اين روند به حدى گســترش يافته كه حتــى نيروهاى ماهر نيز به دنبال 
كاريابى در خارج از ايران هستند. اميدواريم سياستهاى كشور بهگونهاى 
تغييــر كند كه مهاجرت نيروهاى متخصــص و ماهر به تدريج كاهش 
يابد و انگيزههاى لازم براى نگهداشــتن اين افراد در داخل كشور فراهم 
شود. يكى از مسائل ديگر، وجود ناترازى ميان مهارتهاى نيروى كار و 
فرصتهاى شغلى است. افراد با مهارتهاى بالا و تخصص قوى معمولا 
شــانس بيشــترى براى مهاجرت دارند، در حالى كه افرادى كه مهارت 
كمترى دارند، نتوانســتهاند جذب بازار كار شــوند. اين موضوع منجر به 
بيكارى نيروهاى كمتر ماهر و مهاجرت نيروهاى متخصص شده است. به 
اعتقاد بنده، براى حل اين مشكل بايد برنامههايى جهت آموزش و ارتقاى 
مهارتهاى نيروى كار بيكار تدوين شود و همچنين ايجاد انگيزه  سازى 
لازم براى نگهداشتن نيروهاى متخصص در داخل كشور ايجاد شود تا اين 
نيروى ارزشمند به جاى مهاجرت، در توسعه داخلى مشاركت داشته باشد. 
به نظرم، بيش از اقدامات سختافزارى اقتصادى كه آنها نيز لازم است، 

بيشتر به اقدامات نرمافزارى فرهنگساز نياز داريم.
آيا در مس درخشــان تخت گنبد برنامهاى براى بالا بردن 

سطح مهارت و آموزش ضمن كار به نيروها داشتهايد؟
خوشــبختانه اين مجموعه در زمينه آموزش و توانمندسازى كاركنان، 
فعاليتهاى بسيار گستردهاى داشته و در اين حوزه يكى از پيشروترينها 
در استان و كشور بودهايم. دورهها و كلاسهاى متعددى را در حوزههاى 
مختلف از جمله ماشينآلات، ايمنى، مكانيك دستگاهها و حتى آتشبارى 
برگزار كردهايم كه اين دورهها از نظر كمى و كيفى در سطح بسيار بالايى 
قرار دارند. هدف ما همواره ارتقاى مهارتهاى نيروى انســانى و بهبود 
كارايى كاركنان بوده و همچنــان اين روند ادامه دارد و در حال حاضر نيز 
دورههاى آموزشى در حال برگزارى است تا مهارتهاى كاركنان بهروز 

و كارآمد باقى بماند.
تاكنون چه ميزان اشــتغالزايى در اين مجموعه صورت 

گرفته است؟
در حال حاضر اين مجموعه بهطور مســتقيم حدود 2 هزار و 500 نفر را به 
كار گرفته، اما به شكل غيرمستقيم حدود 10 هزار نفر با اين مجموعه در 

تا زمانى كه مساله 
تحريمها حل نشود، 
روابط ايران با ساير 
كشورها بهبود پيدا 

نكند و ارتباطات 
بينالمللى آسانتر 
نشود، انرژىهاى 

تجديدپذير به 
صورت قطرهچكانى 

وارد كشور خواهد شد 
و توسعه چشمگيرى 

در اين زمينه نخواهيم 
داشت



ارتباط هســتند كه اين حجم از اشتغالزايى، نشاندهنده نقش برجسته 
مجموعه ما در منطقه است. به گفته مديران و مسئولان استانى، بيكارى 
در شهر بلورد كه نزديكترين شهر به مس درخشان است، تقريبا به صفر 
رسيده است. همچنين در شهرهاى اطراف مانند سيرجان، بافت، برسير 
و حتــى كرمان نيز نيروى كار زيادى را جــذب كردهايم كه اين موضوع 
نشاندهنده اهميت بالاى مجموعه مس درخشان تخت گنبد در ايجاد 

فرصتهاى شغلى در منطقه است.
چرا در صنعت مس ايران، هزينههاى توليد و حجم باطلهها 

بالا است و براى رفع آن بايد چه اقداماتى انجام شود؟
 يكى از چالشهاى اساسى در صنعت مس، هزينههاى توليد بالا و حجم 
باطله زياد اســت. با توجه به اينكه درصد فلز محتوا در مواد معدنى بسيار 
پايين اســت (حدود نيم درصد)، بيش از 98درصــد از آنچه كه از معدن 
استخراج مىشود، به عنوان باطله به حساب مىآيد كه اين مساله سختى 
و هزينهبر بودن توليد مس را نشــان مىدهد. براى كاهش حجم باطله 
و افزايش بهرهورى، از تكنولوژىهاى پيشــرفتهاى مانند تانك سلهاى 
فلوتاسيون با حجم بالا و راندمان بهتر استفاده كردهايم. همچنين تحقيقات 
مستمر براى بهكارگيرى تكنولوژىهاى روز دنيا در دستور كار قرار دارد تا 

هزينههاى توليد را به حداقل برسانيم و بهرهورى را افزايش دهيم.
مشكلات مربوط به تهيه و تامين انرژى در كشورمان، چه 
مشكلات و چالشهايى را پيش روى معادن مس و فعالان 

اين صنعت قرار داده است؟
 تامين انرژى پايدار و مقرونبهصرفه يكى از دغدغههاى اصلى ما است. در 
حالى كه كشورمان به دليل موقعيت جغرافيايى ويژه، پتانسيل بالايى براى 
اســتفاده از انرژىهاى تجديدپذير، بهويژه انرژى خورشيدى دارد، هنوز 
سرمايهگذارىها و سياســتهاى لازم براى بهرهبردارى از اين ظرفيت 
بهطور كامل محقق نشده است. انرژىهاى تجديدپذير مىتوانند با يك 
هزينه اوليه منطقى و به دليل تابش قوى خورشيد در كشور، در بلندمدت 
هزينههاى تامين انرژى را كاهش دهند، اما متاسفانه اين موضوع هنوز 
توسط مسئولان بهدرستى مورد توجه قرار نگرفته و بخش خصوصى نيز 
شايد به دليل كمبود انگيزه يا نبود آگاهى كافى، علاقهمند به سرمايهگذارى 
مستقيم در اين زمينه نباشد. با اين حال در صنعت مس تلاش مىكنيم تا 
با استفاده از راهكارهاى مختلف، اين معضلات را مديريت و گزينههاى 
موجود براى تامين انرژى پايدار را بررسى كنيم. به خوبى آگاه هستيم كه 
صنعت مس با چالشهاى مختلفى از جمله هزينههاى توليد، باطله زياد و 
مشكلات انرژى روبهرو است، اما با استفاده از دانش فنى، تكنولوژىهاى 
پيشــرفته و ارتقاى مهارتهاى نيروى انسانى، تلاش مىكنيم تا از اين 
چالشها عبور كنيم و به عملكرد بهترى دســت پيدا كنيم. اين معضل، 
قبل از هر چيز به يك شاهراه بسيار مهم مرتبط است كه متاسفانه بسته 
است و آن شاهراه، ارتباط ما با دنيا است. تا زمانى كه تحريمها وجود داشته 
باشند، موضوع انرژىهاى تجديدپذير به شدت وابسته به تكنولوژىهايى 
خواهد بود كه بايد از شــركتهاى خارجى تهيه شود؛ بنابراين تا زمانى 
كه مساله تحريمها حل نشــود، روابط ايران با ساير كشورها بهبود پيدا 
نكند و ارتباطات بينالمللى آسانتر نشــود، انرژىهاى تجديدپذير به 

صورت قطرهچكانى وارد كشــور خواهد شد و توسعه چشمگيرى در اين 
زمينه نخواهيم داشت. چالش بعدى، تامين منابع مالى است. اين انرژىها 
به ســرمايهگذارىهاى قابلتوجهى نياز دارند، اما در كشــورى كه ارائه 
تسهيلات بانكى بسيار ضعيف و دشوار است، حركت به سمت انرژىهاى 
تجديدپذير براى شركتهاى خصوصى تقريبا غيرممكن به نظر مىرسد. 
سرمايهگذارى در بخشهايى نظير انرژى خورشيدى، توربينهاى بادى 
و ديگر منابع انرژى تجديدپذير معمولا 5 تا 10 برابر بيشتر از انرژىهاى 
فسيلى هزينه دارد، بر همين اساس بخش خصوصى بهتنهايى نمىتواند 
از پس اين سرمايهگذارىها برآيد، چراكه نه مىتواند ارتباطات بينالمللى 
قوى ايجاد كند تا سرمايهگذارى خارجى جذب كند و نه اينكه تسهيلات 
مناسبى از دولت و بانكها دريافت كند. تنها بخش دولتى است كه مىتواند 
زيرساختها و شرايط لازم براى توسعه انرژىهاى تجديدپذير را فراهم 
كند. اين كار از طريق ايجاد بستههاى تشويقى و حمايتهاى مالى قوى 
امكانپذير است تا شركتها بتوانند بهصورت منطقى و پايدار به اين حوزه 
وارد شوند. در اين خصوص، سرمايهگذارىهايى هم انجام و اطلاعاتى در 
مطبوعات منتشر شده كه نشان مىدهد، تلاشهايى در اين زمينه صورت 
گرفته است، با اين حال هنوز نتايج ملموسى كه نشان دهد، بخش بزرگى 
از انرژى مصرفى صنايع و شركتها از طريق منابع تجديدپذير تامين شده 
باشد، منتشر نشده است. اميدواريم با حمايتهاى بيشتر دولت و با توجه به 
استعداد طبيعى ايران در بهرهبردارى از انرژىهاى خورشيدى و بادى، در 

آينده اين بخش به سهم بيشترى در تامين انرژى كشور دست يابد.
 فعالان اين عرصه معتقدند كه از كشف ذخاير پنهان غفلت 
كردهايم و تا دســتيابى به لبه تكنولوژى فاصله بسيارى 

داريم. نظر شما در اين رابطه چيست؟
به دليل شرايط جغرافيايى منحصر به فردى كه كشورمان دارد، دسترسى 
ما به ذخاير معدنى غنى و باكيفيت بسيار مناسب است. فعالان اين حوزه 
بارها به اين نكته اشاره كردهاند كه به دليل عدم دستيابى به تكنولوژىهاى 
پيشرفته و نوين، برداشــتها بهطور عمده سطحى بوده و هنوز به عمق 
ذخاير پنهان و غنى دسترسى پيدا نكردهاند كه اين ادعا بهطور قطع، صحيح 
و تاملبرانگيز است. دنيا بهطور فزايندهاى به سمت تكنولوژىهاى نوين 
حركت مىكند و اين روند بهويژه در حوزه استخراج و فرآورى مواد معدنى 
محسوس است. تا زمانى كه با كشورهاى ديگر ارتباط موثرى برقرار و از 
اين تكنولوژىها بهرهبردارى نكنيم، بهرهورى ما بهطور معنادارى تحت 
تاثير قرار خواهد گرفت. در بخش اكتشــاف، فناورىها و دســتگاههاى 
پيشرفتهاى بهكار گرفته مىشــود كه مىتواند به بهبود كيفيت و دقت 
اســتخراج كمك كند. همچنين در بخش اســتخراج معادن، شــاهد 
هوشمندسازى و مكانيزه شدن فرآيندها هستيم كه موجب افزايش كارايى 
و كاهــش هزينههــاى توليد مىشــود. كارخانههاى فــرآورى نيز به 
تكنولوژىهاى جديد و دســتگاههاى پيشــرفتهاى تجهيز شدهاند كه 
مىتوانند بهطور چشــمگيرى در كاهش هزينههاى توليد موثر باشند. 
بهعبارت ديگر، اگر به اين تكنولوژىها دسترسى داشته باشيم، مىتوانيم 
هزينه تمامشده توليد را بهطور قابل توجهى كاهش داده و بهواسطه اين 

پيشرفتها، سرعت و راندمان كار را افزايش دهيم. 

به دليل بومى بودن 
فعاليتهاى مرتبط 

با معدن و صنعت 
مس، چالشى كه 
به نظر مىرسد، 

اين صنعت را بيش 
از هر چيز ديگرى 
تحت فشار قرار 

داده، كمبود نيروى 
متخصص انسانى 

است
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در خصوص چگونگى تاسيس تعاونى تامين نياز و اهداف 
آن توضيحاتى ارائه فرماييد.

 براى تاســيس اين تعاونى، حداقل بايد 20 شركت راهاندازى مىشد. در 
سال 1400، يك مجموعه تشكيل شد و دوستان به يك اتفاقنظر رسيدند، 
اما بروكراسى ادارى و برخى از حواشــى، باعث تاخير شد، با اين حال در 
مردادماه اولين مجمع را برگزار و هيات مديره را تشــكيل داديم. در اين 
فرآيند، موانع قانونى زيادى وجود داشت كه در زمانهاى مختلف، موفق 
به رفع آنها شديم. شيطنتهايى نيز در زمينه عدم تاسيس تعاونى وجود 
داشت و كسانى بودند كه به خاطر منافع شخصىشان مانع اين امر شدند، با 
اين حال تمام اين موانع برطرف شد و در آذرماه 1401، تعاونى تشكيل شد.

تشكيل تعاونى يك پروسه است و اينكه تعاونى مىخواهد چه كارهايى 
انجام دهد و يا چگونه انجام شــود، يك پروســه ديگر است. با توجه به 
تجربيات قبلىمــان در حوزه برنامهريزى و تحليل و همچنين مطالعات 
انجامشده، پيشنويس برنامه چشمانداز و اهداف تعاونى را به هيات مديره 
ارائه داديم. اين پيشنهادات در حدود 6 تا 7 جلسه مذاكره مورد بررسى قرار 
گرفت تا توانستيم چشمانداز، اهداف و برنامهها را مشخص كنيم. پس از 
مشخص شدن اهداف و سياستهاى تعاونى، اين موارد به هيات مديره 
ارائه و تصويب شــد و به تمام اعضا ابلاغ گرديد كه قاعدتا در گام اول بايد 

اقدام به عضوگيرى كنيم. 
با توجه به اينكه حدود 800 قطعهساز فعال در كشور داريم، 
چگونه موفق به مذاكره و ترغيــب آنها براى همكارى با 

تعاونى شديد؟
متاسفانه در اذهان عمومى، تعاونىها تعريف درست و مثبتى ندارند؛ شايد 
به دليل مشكلات عديدهاى كه حضورشان در اوايل انقلاب و دهه 60 و 
70 و بيشــتر در حوزه تعاونىهاى مصرفى و مسكن شناخته شده بودند. 
همين موضوع باعث شده بود كه تفكرات مثبتى در مورد تعاونى در صنعت 
قطعهسازى خودرو وجود نداشته باشــد. هدف ما اين بود كه اين تفكر را 
تغيير دهيم. مىخواستيم به آنها بگوييم كه شرايط تعاونىها تغيير كرده 
و رويكرد اصلى تشكيل ساختار اين تعاونى ايجاد فضاى اتحاد، مشاركت 
فعال همه قطعهسازان اعم از كوچك و بزرگ در زمينههاى فنى، اقتصادى 
و مديريتى مىباشــد كه اين امر در سايه ايجاد تعامل نزديك و سازنده با 

قطعهسازان كشــور ميسر خواهد شد. در نگاهى كلانتر بگويم؛ تعاونى 
تامين نياز قطعهســازان خودروى كشور با هدف كمك به بهبود فضاى 
كسبوكار صنعت قطعهسازى و تسهيل امور مربوط به زنجيره تامين مواد 
اوليه، ارتقاء نقدينگى، توسعه سهم بازار قطعهسازى، صادرات، ارتقاى توان 
پشتيبانى و لجســتيكى، بازاررسانى و توسعه شبكه فروش، افتر ماركت 
و ســاير موضوعات مهم مرتبط با فعاليتهاى توليدى قطعهسازان در 
سراسر كشور فعاليت خواهد كرد. عضويت در اين ساختار مىتواند موجب 
افزايش بهرهورى وكاهش هزينههاى سربار شركتها شود. براى مثال، 
در كشورهاى صاحب صنعت خودرو مانند فرانسه، تعاونىها تاثيرگذار و 
قطعهسازان در قالب يك تعاونى مشغول به فعاليت هستند كه اين مدل نيز 
مىتواند در ايران اتفاق بيافتد. خوشبختانه وزارت تعاون هم به عنوان يك 
نهاد نظارتى بسيار پويا عمل مىكند. البته هنوز مشكلاتى وجود دارد، اما با 
توجه به حجم و گستردگى تعاونىها كه اكنون تخصصىتر كار مىكنند، 
پيشرفتهاى قابل توجهى در اين وزارتخانه حاصل شده است. به عنوان 
تنها تعاونى تامين نياز قطعهسازان خودروى كشور، مذاكرات طولانى و 
گستردهاى داشــتيم. اولين حضور رسمى ما در نمايشگاه سال گذشته با 
يك غرفه 60 مترى بود كه در آنجا مذاكرات زيادى با قطعهسازان انجام 
داديم. همچنين جلســاتى با انجمن قطعهسازان همگن كشور داشتيم؛ 
چراكه تمام اعضاى ما عضو اين انجمن هستند. هدف ما اين بود كه فارغ 
از تمام تفكرات متناقضى كه ممكن است در هر مجموعهاى وجود داشته 
باشد، يك رابطه دوستانه و موثر با قطعهسازان ايجاد كنيم كه اين رابطه به 
مرور زمان باعث شد كه بتوانيم شركتهاى بزرگ و مهمى را به تعاونى 
جذب كنيم. شايان ذكر است، در ابتدا با حدود 200 شركت مذاكره كرديم؛ 
البته در ابتدا بسيارى از آنها تمايلى به عضويت در تعاونى نداشتند، اما به 
مرور زمان و با تلاشهاى بسيار، توانستيم شركتهاى بزرگ و معتبر را 
جذب كنيم. اكنون مىتوانيم بگوييم كه برخى از خاصترين شركتهاى 
صنعت قطعهسازى كشــور، عضو تعاونى هستند كه آذين خودرو، گروه 
برنز، شركت نصيرلوازم، لنت آسيا، لنت ايران، لنت پارس، فرا فوم، گروه 
نوآوران ابرى، پارت كوشا بسپار، گروه صنعتى چكاد، صبوران پليمر، نياكو 
و گروه اميرنيا، مددرويان و... از جمله آنها محسوب مىشوند. همچنين 
شــركتهاى پل آستارا و آوا توسعه آريا كه در صنعت خودرو نقش بسيار 

يكى از 
استراتژىهاى 
ما اين است كه 

در برند خود، نام 
شركت توليدكننده 
را بهصورت واضح 

در بستهبندىها 
درج مىكنيم تا 
مشترى بداند 

كالايى كه 
خريدارى مىكند، 

از توليدكننده 
اصلى است



موثرى دارند نيز به ما پيوســته اند. اين شــركت ها در حوزه قطعه سازى 
نقش هاى كليدى دارند و خوشــحاليم كه توانستيم به هدف اوليه اى كه 

هيات مديره براى ما تعيين كرده بود، دست پيدا كنيم.
يكى از اهداف اصلى شما بهبود فضاى صنعت قطعه سازى 

بوده است. آيا به اين هدف دست پيدا كرده ايد؟ 
خوشــبختانه تا حدود زيادى اين هدف محقق شده اســت. با مذاكرات 
گســترده اى كه با شــركت هاى بزرگ و معتبر انجام داديم، توانســتيم 
قدم هاى مثبتى در اين زمينه برداريم و به نتايج خوبى دست پيدا كنيم. در 
حال حاضر برخى از بزرگ ترين و تاثيرگذارترين شركت هاى اين صنعت 
عضو تعاونى تامين نياز هســتند و اين موضوع به ما كمك كرده تا فضاى 
صنعت قطعه سازى را بهبود ببخشــيم و به اهداف مان نزديك تر شويم. 
برنامه ريزى ها را به گونه اى تنظيم كرده ايم كه پيشرفت ها به تدريج در حال 
وقوع هســتند. به  عنوان مثال، در حوزه افتر ماركت، در حال حاضر با 57 
عضو دائم و حدود 45 عضو ديگر كه به صورت غيررســمى با ما همكارى 
مى كنند، توانسته ايم يك سبد كالايى شامل تقريبا يك هزار قطعه را فراهم 
و مذاكره براى توزيع آن ها را انجام دهيم. البته اين كار نيازمند يك شبكه 
گسترده و يك فرآيند توزيع قوى و برنامه ريزى منسجم و دقيق است. اولين 
اقدام ما ثبت برند «همسو» بود كه هم اكنون در سامانه تجارى ثبت شده 
و برند انگليسى آن نيز در مراحل نهايى ثبت قرار دارد. علاوه بر اين، تعاونى 
را در دو كميسيون صنعت و كميســيون صادرات اتاق تعاون ايران عضو 
كرديم. اين دستاوردها به ســادگى حاصل نمى شود و براى يك شركت 
نوپا كه فقط يك سال از تاســيس آن گذشته است، يك موفقيت بزرگ 
محسوب مى شود. رايزنى هاى گسترده اى انجام شد و ارتباطات موثرى 
برقرار شــد كه در نهايت، اين تلاش ها به ثمر نشست. در مجامع مختلف 
كشــور و حتى برخى از بازرگانان خارجى منطقه، تعاونى ما به عنوان يك 
مرجع معتبر و تامين كننده قطعات شناخته مى شود و در صنعت قطعه سازى 
تاثيرگذار است. زيرساخت ها و بسترهاى لازم را فراهم كرده ايم و شركت 
اكنون در وضعيت بســيار خوبى قرار دارد. حالا تنها چيزى كه نياز داريم، 
همدلى اعضاى تعاونى اســت تا بتوانيم افتر ماركت را به طور كامل ايجاد 
كنيم. خوشبختانه برخى از شركت ها با اين رويكرد همراه شده اند و در حال 
حاضر با ما همكارى مى كنند و تمامى ليست ها و برنامه ها را آماده كرده ايم.

يكى از مسايل كليدى در اين كسب وكار، بحث فروش در 
حوزه افتر ماركــت و بخش ديگر، زنجيره توزيع مواد اوليه 

است. در اين زمينه چه اقداماتى انجام داده ايد؟
در اين رابطه، مذاكراتى با مجموعه هاى بازرگانى، پتروشيمى و فولاد انجام 
داده ايم، با اين حال اولويت اول ما ايجاد اعتماد بين قطعه سازان و اعضاى 
تعاونى اســت. هنوز هم برخى از افراد با شــك و ترديد به اين مساله نگاه 
مى كنند. ورود به عرصه تامين مواد اوليه نياز به سرمايه گذارى زيادى دارد 
و در حال رايزنى با بانك ها هستيم تا تسهيلات و ال سى هاى لازم را براى 
اين هدف فراهم كنيم. لازم به ذكر است، قطعه سازان بزرگ به دليل حجم 
بالاى خريد و گردش مالى شان، به صورت مستقيم با كارخانه هاى فولاد 
و پتروشيمى در ارتباط هســتند و شايد نيازى به تعاونى نداشته باشند، اما 
قطعه ســازان متوسط و كوچك به دليل حجم خريد پايين، به حمايت نياز 
دارند. اين شركت ها نمى توانند از بورس خريد كنند، زيرا كف خريد از بورس 
50 يا 100 تن اســت، در حالى كه نياز آن ها شايد تنها 10 تن در ماه باشد 
و مجبور هســتند به قيمت آزاد از بازار تهيه كنند. در حال جمع آورى آمار و 
اطلاعات دقيق در اين زمينه هستيم تا بتوانيم به اين شركت ها كمك كنيم. 
ميزان مصرف مواد اوليه، چه پليمــرى و چه فلزى، به خصوص در بحث 
ورق ها، بسيار قابل  توجه است. اگر بتوانيم همه شرايط لازم را فراهم كنيم 
و شــركت ها همراه شوند، مى توانيم ماهانه نزديك به 1500 تا 2000 تن 

ورق براى آن ها تامين كنيم، زيرا اين نوع مواد مصرفى براى قطعه سازان 
بسيار حياتى است. اين مذاكرات در حال انجام است و تيم بازرگانى ما در 
حال پيگيرى اين موضوع است. هدف اين است كه تمام قطعه سازان را در 
اولين مجمع گرد هم آوريم، تاييد همه اعضا را دريافت كنيم و فعاليت هاى 
اقتصادى خود را به صورت رسمى آغاز كنيم؛ اين شروع يك كسب وكار 

جديد خواهد بود.
مهمترين تمايز ساختار تعاونى قطعه سازان چيست؟

مهمترين تمايز؛ موضوع سرمايه گذارى، سهامدارى و فعاليت انتفاعى است 
كه برخلاف انجمن ها، ماهيت فعاليت تعاونى قطعه سازان را سهامدارانى 
تشــكيل مى دهد كه علاوه بر مسايل صنفى و مديريتى، محوريت حل 
مسايل مالى و كمك به اعضاء را نيز در بر مى گيرد. چرخش مالى در پايان 
سال پس از بررسى ميزان سود، بين سهامداران تقسيم مى شود. به عبارت 
ديگر، سهامداران نه تنها در ايجاد اين تعاونى سرمايه گذارى كرده اند، بلكه 
از ســود حاصل از تلاش هاى خود نيز بهره مند خواهند شد. براى مثال، 
وقتى مواد اوليه را با هزينه كمترى به شركت هاى كوچك ارائه مى دهيم، 
قيمت تمام شده توليد براى آن ها كاهش مى يابد. كه اين كاهش هزينه در 
كنار همكارى با ما در حوزه افتر ماركت، باعث مى شود كه كالاهاى اين 
شركت ها با قيمت مناسب ترى به بازار عرضه شود. با يك برند مشخص 
و حجم فروش بالا، اين شركت ها از افزايش فروش خود نيز سود خواهند 
برد. بســيارى از شركت ها در حوزه افتر ماركت با مشكلات جدى مواجه 
هستند، بازار شرايط پيچيده اى دارد و فقط شركت هاى بزرگ ممكن است 
بتوانند با اين شرايط كنار بيايند، اما شركت هاى قطعه ساز كوچك قادر به 
مقابله با چالش هاى بازار نيستند و ممكن است كه از چرخه خارج شوند. ما 
با ايجاد زنجيره تامين و فروش و توزيع منسجم، با ارائه چندين كالا و سبد 
كالايى بسيار متنوع، وارد بازار مى شويم. بازار معمولا نمى تواند به سادگى 
با اين حجم كالا مواجه شــود، اما ســبد ما به قدرى كامل است كه بازار 
مجبور خواهد شد كه بخشى از سهم خود را به ما واگذار كند. به اين ترتيب، 
ما به عنوان يك تعاونى مى توانيم ســهم قابل توجهى از بازار را در اختيار 
بگيريم. برنامه ريزى ما اين است كه اگر فرآيندها به درستى پيش بروند، در 
طول يك سال آينده مى توانيم بين 3 تا 5 درصد از بازار را در اختيار بگيريم 
كه عدد بســيار بزرگى است. اين موفقيت منوط به ايجاد اتحاد و همدلى 
بين اعضاى تعاونى است؛ به همين دليل اين گردش مالى، نه تنها فروش 
محصولات ما را افزايش مى دهد، بلكه با افزايش سوددهى در پايان سال 
نيز روبه رو خواهيم بود. از مزاياى ساختار تعاونى اين است كه طبق قانون، 
تمامى اعضا ايــن تعاونى ها تنها يك راى دارند و با خرد جمعى حاصل از 
اين همسانى و در كنار هم مى توانند مشكلات بزرگ صنعت قطعه سازى 

را برطرف نمايند.
در دو سال گذشته، بازار سرمايه با نوسانات و بحران هاى 
شــديدى مواجه بوده و اين دوره تقريبا همزمان با شروع 
فعاليت تعاونى تامين بوده است. در مواجهه با اين بحران ها 
و در راستاى چشم انداز مورد نظر، چگونه برنامه ريزى كرده 

و به اهداف خود نزديك تر شديد؟
ما هنوز به صورت رسمى وارد بازار سرمايه نشده ايم، با اين حال برنامه ريزى ها 
و تحقيقات بازار را انجام داده ايم. همچنين مدل هايى كه امكان اجرايى شدن 
در بازار را دارند، بررســى شده و استراتژى فروش براى بخش هاى مختلف 
از جمله افتر ماركت تنظيم شده است. فازبندى هاى لازم را انجام داده ايم، 
تحليل بازار را به پايان رسانده ايم و برنامه ريزى فروش اوليه نيز آماده شده 
است. همچنين ليستى از محصولات براى شروع به فروش در نظر گرفته ايم 

كه شامل قطعات فست موينگ نيز مى شود.
آيا بستر آنلاينى براى فروش هم ايجاد كرده ايد؟

مدل هايى را طراحى كرده ايم كه شــبيه به سايت هايى مانند ديجى كالا 

در حال حاضر برخى 
از بزرگ ترين و 
تاثيرگذارترين 

شركت هاى اين 
صنعت عضو تعاونى 

تامين نياز هستند 
و اين موضوع به ما 

كمك كرده تا فضاى 
صنعت قطعه سازى 

را بهبود ببخشيم و به 
اهداف مان نزديك تر 

شويم



عمل كنند. در اين پلتفرم، همه اعضا مىتوانند كالاهاى خود را به صورت 
تكى و حتى عمده اضافه كرده و به فروش برسانند. اين پلتفرمها نيازمند 
بودجه و اقدامات خاصى هستند كه در برنامههاى بلندمدت ما قرار دارند. 
در حال حاضر زيرساختهاى آنها در حال آمادهسازى است. بدون شك، 
اگر قصد فعاليت در حوزه فروش را داريم، نيازمند پلتفرمهاى آنلاين معتبر 
خواهيم بود تا مشتريان با اطمينان خريد خود را انجام دهند. وقتى مشترى 
قطعهاى را از مــا خريدارى مىكند، دقيقا از كارخانهاى خريد مىكند كه 
به خط توليد كالا مىدهد، نه از واســطه. شعار ما هم دقيقا بر همين اصل 
استوار است: «حذف واسطه و ارتباط مستقيم با مصرفكننده». يكى از 
اســتراتژىهاى ما اين اســت كه در برند خود، نام شركت توليدكننده را 
بهصورت واضح در بستهبندىها درج مىكنيم تا مشترى بداند، كالايى 
كه خريــدارى مىكند، از توليدكننده اصلى اســت. ايــن موضوع هم 
نشاندهنده اصالت كيفيت و اصالت كالا است. مشترى مطمئن مىشود 
كه اين بســتهبندى، مربوط به توليدكننده اصلى اســت و نه محصولى 
بىكيفيت از يك واسطه غيررسمى. تيم ما بهطور مداوم بر اين استراتژى 
كار مىكند و تغييرات و بهبودهايى در اين زمينه ايجاد شده است. رقبا را 
بهخوبى شناسايى كردهايم و دستهبندى لازم براى نحوه عملكرد آنها 

را انجام دادهايم.
اگر پلتفرمى آماده وجود داشــته باشد كه تمام اين نيازها 
را ارزيابى و حتى رقبا را شناســايى كرده باشد و ظرفيت 
تكميلى براى ورود قطعهسازان به اين پلتفرم جهت معرفى 
و فروش محصولاتشان فراهم باشد؛ آيا تعاونى از چنين 

امكانى استقبال مىكند؟
بدون شــك، اين امر مىتواند زمان زيادى را ما صرفهجويى كند، زيرا 
اگر بخواهيم پلتفرم خود را از صفر طراحى و پيادهســازى كنيم، حداقل 
5 تا 6 ماه زمان خواهد برد تا با خواستههاى خودمان منطبق شود. البته 
اين موارد بايد در مذاكره و مطالعه دقيق بررسى شوند تا مطمئن شويم 
كه پلتفرم مورد نظر به بهترين شــكل با اســتراتژى فروش آنلاين ما 

همخوانى دارد.
تا چه انــدازه از ظرفيتهاى موجــود در انجمن همگن 
قطعهسازان خودرو براى تعاونى استفاده كردهايد و آيا اين 

همكارى در ارتقاى صنعت قطعهسازى موثر بوده است؟
اگر با هم همكارى نكنيم، عملا به صنعت قطعهســازى ضربه مىزنيم. 
اعضاى تعاونى كه همگى در اين صنعت شناختهشده هستند، ايده تعاونى 
را مطرح كردهاند. وقتى مىگوييم كه تعاونى بازوى اجرايى انجمن همگن 
است؛ يعنى ما هيچ تعارضى با يكديگر نداريم. انجمن همگن قطعهسازان 
خودرو در سطح كلان سياســتگذارى و مذاكره را انجام مىدهد و پس 
از آن، تعاونى وارد ميدان مىشود تا به عنوان يك زنجيره تامين قدرتمند 
براى صنعت خودرو عمل كند. هرچند ما هنوز يك مجموعه نوپا هستيم 
و بايد در برخى از جنبهها خود را اثبات كنيم. درســت اســت كه در حوزه 
مديريتى و زيرســاختها تقريبا به تكامل رسيدهايم، اما در عمل بايد به 
قطعهسازان ثابت كنيم كه مىتوانند به ما اعتماد كنند و اين همكارى موثر 
خواهد بود. تا زمانى كه نتوانيم اعتماد قطعهســازان را بهطور كامل جلب 
كنيم، تنها با گفتمــان و وعدههاى زيبا نمىتوانيم آنها را متقاعد كنيم. 
ممكن است كه در ظاهر تاييد كنند، اما در باطن همچنان ترديد خواهند 
داشت؛ به همين دليل اين مسير را با همكارى انجمن بهصورت آهسته و 
سنجيده پيش مىبريم. از تجارب گذشته درس گرفتهايم و نمىخواهيم 
مسيرى را تكرار كنيم كه منجر به شكست تشكلهاى قبلى شد و تفكر 

همكارى تيمى در صنعت قطعهسازى دوباره مختل شود.

مذاكرات براى خريد سهام مديريتى ايرانخودرو، تا چه 
ميزان پيشرفت كرده و عملياتى شده است؟

در اين زمينه مذاكراتى را انجام دادهايم و نامهنگارىهايى با سازمانهايى 
ماننــد ايــدرو و مجموعههــاى مرتبط صــورت گرفتــه و همچنين 
درخواستهايى به سازمان خصوصىســازى ارسال شده است. بخش 
ادارى و ســاختارى اين كارها بهدرســتى پيش رفته اســت، با اين حال 
مسالهاى كه اهميت بيشترى دارد، تامين مالى و جذب قطعهسازان است. 
البته تعدادى از قطعهسازان استقبال كردهاند و اين موضوع در هيات مديره 
هم مصوب شده است. با برخى از قطعهسازان بزرگ نيز صحبت شده، اما 
هنوز به تاييد مجمع عمومى نرسيدهايم. البته در اين فرآيند با چالشهايى 
مواجه هستيم، چراكه بايد از چندين نهاد نظارتى، تشكل و سازمان مجوز 
دريافت كنيم. بهعبارت ديگر، اين مســير مانند هفتخوان رستم است. 
علاوه بر اين، برخى از مجموعههاى بزرگتر و قوىتر ممكن است كه با 
اين طرح تضاد منافع داشته باشند و مانعتراشى كنند. در نهايت، همه اين 
كارها منوط به تصميم مجمع عمومى است. اگر مجمع موافقت كند، ما 
موظف به اجراى آن هستيم و مطابق با سياستگذارىها و روابط موجود، 

مسير را پيش خواهيم برد.
در مورد خــودروى ملى، چه اقداماتى از طرف تعاونى براى 

بسترسازى اين پروژه صورت گرفته است؟
خودروى ملى بخشى از چشمانداز ما اســت؛ چشماندازى كه به معناى 
مسيرى اســت كه مىخواهيم در آينده طى كنيم تا به اهداف بزرگترى 
برســيم، ولى اين پروژه چالشهاى بســيارى دارد. همانطور كه اشاره 
كردم، براى انجام هر اقدامى، بايد مجوزها و امضاهاى لازم را از 23 نهاد 
و سازمان مختلف دريافت كنيم. ساخت يك مجموعه خودروسازى بسيار 
پرهزينه اســت و بههيچوجه نمىتوان به سادگى گفت كه مىتوان اين 
پروژه را بهســرعت عملياتى كرد. در ميان اعضاء، يك شركت تحقيق و 
توســعه (R&D) داريم كه تحقيقات روى پلتفرم و توليد خودرو را انجام 
داده است. اين پروژهها در چشــمانداز بلندمدت ما قرار دارند و حداقل در 
برنامه 10 ساله تعاونى جايگاهى ندارند. دليل اين امر آن است كه در ابتدا 
بايد خودمان را در صنعت بهعنوان يك شبكه توزيع و زنجيره تامين معتبر 
 (Tier 1) براى خودروســازان اثبات كنيم و به سطح شركتهاى تيرِ وان
برســيم. ظرفيتهاى بالقوهاى در تعاونى وجــود دارد. بهعنوان مثال، 
شركتهايى در مجموعه ما هســتند كه تا به امروز چندين پروژه خودرو 
را طراحى كــرده و روى پلتفرمهاى مختلف كار مطالعاتى انجام دادهاند. 
حدود 11 پروژه خودرويى در دســت بررسى است، اما براى اينكه بتوانيم 
اين ظرفيتها را بالفعل كنيم و به سمت توليد خودرو پيش برويم، بايد ابتدا 
زيرساختهاى لازم در تعاونى و در ميان قطعهسازان ايجاد شود. از سوى 
ديگر، سياستهاى دولت و فرآيندهاى نظارتى پيچيدهاى وجود دارد كه 
بايد طى شــود. پس از عبور از اين مراحل، تازه به مساله هزينهها و تامين 
سرمايه مىرسيم كه شركتها بايد در آن پروسه ورود كنند. در حال حاضر 
اين پروژه در برنامههاى بلندمدت و ماموريتهاى مصوب ما نيست، اما 

پتانسيل آن را داريم كه روزى اين اتفاق بيافتد. 
چندى پيش با آقاى نعمتبخش، دبير انجمن خودروسازان 
ايران مصاحبهاى داشتيم و وى اين موضوع را مطرح كرد كه 
خودرو بايد به قيمت حاشيه بازار عرضه شود. به نظر شما 

اين راهكار تا چه اندازه مىتواند موثر باشد؟
اين نكته كاملا درست است كه اگر خودرو به قيمت حاشيه بازار فروخته 
شود، رشــد اتفاق مىافتد. حتى خودروها را در بورس عرضه كردند و 
نتايج مثبتى داشت. ممكن است كه در بازه كوتاهمدت مصرفكننده 
متضرر شــود، اما در بلندمدت به ســود مصرفكننده، خودروســاز و 

قطعهساز خواهد بود. 

 قطعهسازان بزرگ 
به دليل حجم 
بالاى خريد و 

گردش مالىشان، 
بهصورت مستقيم با 
كارخانههاى فولاد و 

پتروشيمى در ارتباط 
هستند و شايد 

نيازى به تعاونى 
نداشته باشند، اما 

قطعهسازان متوسط 
و كوچك به دليل 

حجم خريد پايين، به 
حمايت نياز دارند





براى كالكشن فصل پاييز، چه برنامههاى خاصى را مدنظر 
داريد؟

كالكشــن پاييز اين مجموعه در دو بخش عرضه مىشود. در حال حاضر 
محصولات نازكتر و مناسب فصل پاييز در فروشگاهها موجود است و در 
ماه آينده نيز بخش ضخيمتر و زمستانىتر اين كالكشن را عرضه خواهيم 
كرد. در طراحى محصولات ســعى ما بر اين بوده تا ذائقه مشتريان را به 
خوبى در نظر بگيريم و محصولاتمان را بر اســاس سليقههاى مختلف 
دستهبندى كنيم. براى گروههاى ســنى جوانتر، محصولات كژوال و 
مدرن و براى افراد مســنتر، محصولات كلاسيكتر را در بخش مردانه 

و زنانه عرضه كردهايم.
دانشگاه علمى - كاربردى شــركت زاگرسپوش از چه 

سالى و با چه اهدافى تاسيس شده است؟
 حدود 10 سال است كه مركز علمى - كاربردى زاگرسپوش را تاسيس 
كردهايم. اين مركز هر سال دانشــجويان توانمندى را به جامعه تحويل 
مىدهد و بســيارى از آنها پس از فارغالتحصيلى در واحد زاگرسپوش 
جذب مىشــوند. هدف اصلى از تاسيس اين مركز، تلفيق علم و صنعت 
بوده است، چراكه يكى از نقاط ضعف صنايع اين است كه فارغالتحصيلان 
و دانشجويان تحصيلكرده، ديرتر وارد بازار كار مىشوند. ما با ايجاد اين 
مركز، توانستهايم كه نگرانى دانشجويان را پس از تحصيل از بين ببريم 
و فرصتهاى شــغلى مناســبى را در اختيار آنها قرار دهيم. در دانشگاه 
علمى - كاربردى زاگرسپوش، رشــتههايى كه بيشــتر با صنعت مد و 
پوشاك مرتبط هستند، تدريس مىشود. رشتههايى مانند طراحى و دوخت 
صنعتى از مهمترين رشتههاى ما به شمار مىروند. البته رشتههايى مانند 
حسابدارى و حســابدارى صنعتى نيز در اين مركز تدريس مىشوند، اما 
تمركز اصلى ما روى رشتههاى مرتبط با طراحى و دوخت صنعتى است. 
متاسفانه يكى از نقاط ضعف دانشگاهها اين است كه دانشجويان پس از 
تحصيل، آشنايى كافى با صنعت ندارند كه اين مشكل اساسى بهوضوح در 
هنگام ورود به بازار كار نمايان مىشود، ولى در زاگرسپوش اين شكاف 
ميان علم و صنعت را تا حدى كاهش دادهايم. اين موضوع تاثير بســيار 
مثبتى دارد، زيرا وقتى يك دانشجوى تحصيلكرده زودتر وارد محيط كار 

مىشود، سريعتر مهارتهاى لازم را فرا مىگيرد و قادر است كه ابتكارات 
و نوآورىهايى كه طى سالهاى تحصيل در ذهن خود پرورانده است را به 
كار ببندد. اين امر نهتنها به رشد فردى او كمك مىكند، بلكه موجب بهبود 
كيفيت محصول و پاسخگويى به نيازهاى مشتريان و در نهايت رضايت 

آنها مىشود.  
كارشناســان و صاحبنظران، صنعت پارچه و پوشاك را 
داراى ظرفيت بالايى در اشتغالزايى مىدانند كه تا حدود 
زيادى مغفول مانده اســت. دليل اين غفلت چيست و چه 

تبعاتى را به دنبال خواهد داشت؟
به اعتقاد بنده، صنعت پوشاك با كمترين هزينه و سرمايهگذارى، مىتواند 
اشــتغال بسيارى ايجاد كند و با وجود رشد تكنولوژى در صنعت پوشاك، 
حتى اگر نياز به خياطان ماهر كاهش يابد، همچنان به اپراتورهاى دقيق 
نياز داريم. اين صنعت بهطور ذاتى اشــتغالزا است و هرگز نمىتواند به 
كاهش نيروى كار منجر شــود. علاوه بر اين، صنعت پوشاك مىتواند از 
خروج ارز جلوگيرى كند، زيرا هر محصولى كه در ايران توليد شود، نيازى به 
واردات ندارد و اگر دولتمردان بهطور جدى با قاچاق مقابله كنند، اين اقدام 
به خودى خود به اقتصاد كشور كمك مىكند. اگر صادرات اين صنعت را 
توسعه دهيم، صنعت پوشاك مىتواند منبع ارزآورى قابل توجهى باشد. 
متاسفانه در ايران غفلت از اين صنعت به حدى است كه براى ما هم جاى 
ســوال دارد. دولتمردان بايد بهصورت جدى به اين صنعت توجه كنند و 
نگاه عميقى به آن داشته باشند. اين توجه نهتنها بايد در حوزه سرمايهگذارى 
و حمايتهاى مالى باشد، بلكه بايد با تبليغات مناسب اين صنعت به مردم 
معرفى شــود تا جامعه بداند كه صنعت پوشــاك تا چه اندازه مىتواند به 
اشتغالزايى و رفع نيازهاى جامعه كمك كند. اگر صنعت پوشاك در كشور 
ما رشد كند، بدون شك مساله هجوم فرهنگ لباس غربى نيز حل خواهد 
شد؛ به شــرطى كه به توليدكنندگان داخلى اهميت بيشترى داده شود تا 
بتوانند از زير بار مشــكلات مختلف بيرون بيايند و رشد كنند. متاسفانه 
تاكنون نگاه عميقى به اين صنعت وجود نداشته و بيشتر به صورت سطحى 
به آن پرداخته شــده اســت؛ البته اميدواريم كه در دولت جديد، اين نگاه 

عميقتر و جدىتر شود.
نظر شما درباره فقدان مقابله با كالاهاى قاچاق چيست؟

عت
 صن
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ـــ

دنيـ

اگر صنعت پوشاك 
در كشور ما رشد 
كند، بدون شك 

مساله هجوم 
فرهنگ لباس 
غربى نيز حل 

خواهد شد؛ به 
شرطى كه به 

توليدكنندگان 
داخلى اهميت 

بيشترى داده شود 
تا بتوانند از زير بار 
مشكلات مختلف 

بيرون بيايند و 
رشد كنند



مساله قاچاق پوشاك بايد بسيار جدى تر مورد توجه قرار بگيرد. تابلوهاى 
زيادى در مراكز خريد و مال هاى كشــور مى بينيم كه برندهاى خارجى و 
قاچاق بر آن ها نقش بسته اند. اين تابلوها نه تنها نماد اجناس قاچاق هستند، 
بلكه برخى از آن ها برندهاى معروف تقلبى (فيك) هستند كه به نوعى مردم 
را فريب مى دهند. حال اين سوال مطرح است كه چرا دولت نمى تواند اين 
تابلوها را پايين بياورد؟ اين در حالى است كه خواسته تمامى توليدكنندگان 
پوشاك اين است كه با تابلوها و برندهاى قاچاق يا فيك مقابله شود. حتى 
اگر اجناس به صورت چمدانى و سخت وارد مى شوند، برداشتن اين تابلوها 
كه نبايد اين قدر دشوار باشد. متاسفانه تاكنون در اين زمينه اقدامى صورت 
نگرفته و اين موضوع براى تمامى توليدكنندگان پوشاك جاى سوال دارد. 
چندين سال است كه مقام معظم رهبرى، تاكيد بسيارى بر توليد داخلى و 
حمايت از كالاى ايرانى دارند، اما مساله اين است كه در ميان دولت مردان 
و كسانى كه مسئوليت مبارزه با قاچاق كالا را بر عهده دارند، اراده اى قوى 
و جدى براى اقدام و عمل نمى بينيم. شايد همه در ظاهر قاچاق را محكوم 
كنند، اما وقتى مشخص و محرز است كه تابلوها و برندهاى خارجى قاچاق 
هســتند، چرا اقدامى براى برداشــتن آن ها صورت نمى گيرد؟ اين براى 
توليدكنندگان داخلى، جاى سوال است كه چرا دولت روى موضوعى كه 
اين چنين آشكار و مبرهن است، اقدام نمى كند؟ آنچه مسلم است، تمامى 
توليدكنندگان داخلى به طور جدى تقاضا دارند كه در خصوص كالاهاى 
قاچاق و برندهاى خارجى كه به صورت غيرقانونى نصب شده اند، اقداماتى 
جدى انجام شود و ما هم مشتاق هســتيم كه اين اقدامات در اسرع وقت 

صورت بگيرد.
يكى از مسائل مهم و چالش هاى جدى در صنعت پوشاك، 
كمبود نيروى انسانى ماهر است كه نه تنها در اين صنعت، 
بلكه در بســيارى از صنايع ديگر نيز مشــهود است. چه 

راهكارى براى حفظ و جذب نيروى انسانى ماهر داريد؟
جوانان بايد حس كنند كه در داخل كشور براى آن ها امنيت شغلى و آينده اى 
روشــن وجود دارد. اگر به حرف ها و نيازهاى آنان گوش دهيم، بى ترديد 
احساس تعلق بيشترى خواهند داشــت. تفاوتى ندارد كه يك دانشجو يا 
نيروى جوان باشد؛ همه بايد ببينند كه بعد از چند سال تحصيل در رشته اى، 
امكان جذب و پيشــرفت در صنعت براى شان فراهم است. وقتى جوانى 
چندين سال درس مى خواند و احساس مى كند كه جايى براى رشد و جذب 
در كشور ندارد، طبيعى است كه سرخورده شود. بعضى از جوانان، حتى قبل 
از ورود به دانشگاه و تحصيل، به دليل نبود انگيزه و اشتياق، آينده اى براى 
خود نمى بينند. ما بايد ابتدا اشتياق و انگيزه را در ميان جوانان ايجاد كنيم و 
به آن ها نشــان دهيم كه هم از نظر پرستيژ شغلى و هم از نظر مالى تامين 
خواهند شــد. در اين صورت، شايد كمتر به فكر خروج از كشور بيافتند. اما 
وقتى مى بينند كه از نظر پرستيژ و شأن اجتماعى به آن ها توجهى نمى شود و 
همچنين آينده مالى مطمئنى ندارند، طبيعى است كه جذب تبليغات خارجى 
شوند. سالانه حدود 300 دانشجو از دانشگاه زاگرس پوش فارغ التحصيل 
مى شــوند كه اكثر اين دانشجويان خانم هســتند و برخى از آن ها پس از 
فارغ التحصيلى ازدواج مى كنند و مسير زندگى شان تغيير مى كند. بسيارى 
از دانشجويانى كه در صنايع مرتبط مشغول به كار مى شوند، خوشبختانه 
از شــرايط شغلى خود رضايت دارند و اين نشان مى دهد كه توانسته ايم در 

جهت ايجاد انگيزه و تامين نيروى انسانى گام هاى مثبتى برداريم.
چــه برنامه اى براى حضــور در دوازدهمين نمايشــگاه 

بين المللى پوشاك فاخر ايرانى و اسلامى تدارك ديده ايد؟ 
 هدف ما از حضور در اين نمايشگاه، معرفى هرچه بهتر محصولات و برند 
خودمان است. اين نمايشــگاه بسترى مناسب براى معرفى محصولات 

جديد، ارتباط با مشتريان و شناسايى نيازهاى جديد بازار را فراهم مى كند. 
بــا ارائه محصولات متنــوع و جديد خود، قصد داريم كــه جايگاه برند 
زاگرس پوش را تثبيت كــرده و آن را بيش از پيش در بازار داخلى و حتى 
خارجى ارتقاء دهيم. در نمايشگاه امسال، چند هدف مهم را دنبال مى كنيم 
كه يكى از آن ها، رونمايى از كلكسيون بهار و تابستان سال آينده است كه 
طراحان ما با زحمت فــراوان روى آن كار كرده اند. همچنين قصد داريم 
كه از محصولات شخصى دوزى خود رونمايى كنيم كه بخش جديدى 
از فعاليت مان است. علاوه بر اين، از يك استايلينگ پك نيز پرده بردارى 
خواهيم كرد. در واقع هدف اصلى ما، معرفى برند زاگرس پوش به عموم 
مردم و عميق تر كردن حضور اين برند در جامعه است. با توجه به تجربيات 
گذشته از برگزارى نمايشگاه هاى قبلى، عمده مخاطبانى كه حضور پيدا 
كرده اند، بيشتر از افراد علاقه مند به صنعت مد و پوشاك و طراحان بوده اند. 
بايد بپذيريم كه در تمام كشورها، نمايش پوشاك و كالكشن هاى مختلف 
مى تواند براى جوانان، خصوصا گروه سنى جوان و نوجوان، جذابيت زيادى 
داشته باشد. فشن شوها و نمايش محصولات جديد معمولا توجه بسيارى 
از مردم را جلب مى كند، به ويــژه اگر اين نمايش ها به خوبى و با كيفيت 

برگزار شوند.
به نظر شــما براى معرفى درست پوشــاك ايرانى چه 

اقداماتى بايد صورت گيرد؟
متاســفانه در كشــورمان محدوديت هايى وجود دارد كه مانع از نمايش 
درست محصولات پوشاك مى شود. يكى از اصلى ترين عناصر در صنعت 
پوشاك، نمايش محصولات روى مدل هاى زنده است، اما اين موضوع 
در كشورمان به دليل برخى از محدوديت ها تبديل به خط قرمز شده است. 
ســوال ما اين است كه چرا يك توليدكننده داخلى كه عمر خود را صرف 
توليد و طراحى كرده است، نبايد بتواند محصول خود را به جوانان به درستى 
نمايش دهد؟ اگر ما نتوانيم محصولات خود را به شكل صحيح به نسل 
جوان معرفى كنيم، آن ها به سمت برندهاى خارجى سوق پيدا مى كنند، زيرا 
اين برندها به خوبى محصولات خود را نمايش مى دهند و جذابيت بيشترى 
براى مشتريان ايجاد مى كنند. از نظر كيفيت محصولات مشكلى نداريم، 
اما از نظر نمايش و معرفى آن ها محدوديت داريم. اين مساله نياز به يك 
نگاه جديد و تغيير در رويكردهاى فعلى دارد. اگر بخواهم، محصولى ايرانى 
و با كيفيت به مخاطبان ارائه كنم، بايد بتوانم آن را به شكل صحيح و جذاب 
نمايش دهم، ولى متاسفانه به دليل محدوديت هاى موجود، حتى حضور 
در نمايشگاه براى ما دشوار مى شود. به  عنوان مثال، برند زاگرس پوش كه 
يكى از برندهاى كاملا داخلى است، به دليل استفاده از مانكن هاى مردانه 
دچار مشكل شده بود. نمى دانم چرا حتى مانكن هاى مرد نيز مشكل ساز 

تلقى مى شوند، در حالى كه اين موضوع نبايد چالش برانگيز باشد.
آيا بــا وزارتخانه هاى مربوطه مذاكراتى انجام شــده تا 
استانداردهاى لازم برقرار شود و محدوديت هايى براى ما 

ايجاد نشود؟
متاسفانه برخى از محدوديت ها آن قدر جدى هستند كه در صورت عدم 
رعايت، منجر به پلمپ كسب وكارها مى شوند و برخوردهايى در اين سطح 
صورت مى گيرد. براى رقابت با برندهاى خارجى كه در صنعت مد و فشن 
فعال هســتند، نيازمند گشايش هايى هستيم. اميدواريم كه دولت جديد 
تغييراتى ايجاد كند تا محصولات خود را به درســتى نمايش دهيم. براى 
نمايش محصولات، بايد يك مانكن خوش استايل از آن ها استفاده كند، 
زيرا نمى توانيم انتظار داشته باشيم كه مردم محصولى را كه بر تن مانكنى 
غيرجذاب است، خريدارى كنند. اين واقعيت هايى است كه بايد رعايت 
شود تا به موفقيت دست يابيم. در كشورهاى خارجى نيز قوانين مشابهى 
وجود دارد و ما هيچ گاه نمى خواهيم كه به آن سطح از محدوديت ها برسيم، 

اما حداقل هايى را بايد رعايت كنيم. 

صنعت پوشاك 
مى تواند از خروج 
ارز جلوگيرى كند، 
زيرا هر محصولى 
كه در ايران توليد 

شود، نيازى به 
واردات ندارد و اگر 
دولت مردان به طور 

جدى با قاچاق 
مقابله كنند، اين 

اقدام به خودى خود 
به اقتصاد كشور 

كمك مى كند
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چه عواملى در موفقيت برند جامه پوش آرا نقش داشتهاند؟
موفقيت، ايجاد رضايت براى مشتريانى است كه به دنبال توليدات بهروز و 
مطابق با آنچه كه در دنيا عرضه مىشود، مىباشند. يكى از دلايل موفقيت 
ما حركت بهروز در كليه بخشها بوده است. اين تنها به معناى مطلع بودن 
از صنعت مد روز نيســت، بلكه در واحدهاى مختلف، از طراحى گرفته تا 
بازرگانى و توليد صنعتى، همواره سعى كردهايم كه از دانش روز مهندسى 

بهره ببريم.
 استراتژى اصلى اين مجموعه براى رقابت با ساير برندهاى 

داخلى و بينالمللى چيست؟ 
هدف مــا همواره اين بوده كه سيســتم بهروز حركت كنــد. در تمامى 
بخشهاى مجموعه، چه از زمانى كه قرار بود، فعاليت آن شــروع شــود 
و چه در طول مســير، همواره واحدR&Dما فعال بوده اســت. اين واحد 
اطلاعات لازم براى ادامه فعاليتها و برنامههاى توســعهاى را در اختيار 
ســاير واحدها قرار مىدهد و هيات مديــره تصميمات مقتضى را در اين 
زمينه اتخاذ مىكند. با توجه به اينكه صنعت پوشاك كشور عملا بهطور 
مستقيم به صنعت مد جهانى وابســته است، مجموعه ما هميشه سعى 
كرده تا اطلاعات دقيقى از اين صنعت داشــته باشد. همچنين با توجه به 
رشد بسيار زياد فضاى مجازى طى ســالهاى اخير و فعاليت رسانهها، 
اطلاعات مخاطبان و كليه مشتريان نسبت به گذشته سريعتر و بهروزتر 
شده است. اين موضوع به ما كمك كرده كه با نيازها و سليقههاى مشتريان 
به خوبى آشنا شويم و در راستاى آن، محصولات مناسبترى ارائه دهيم. 
مجموعه ما داراى تجهيزات كامل براى توليد صنعتى انواع محصولات 
اســت و اين تجهيزات همواره بهروز مىشوند. نيروهايى كه در مجموعه 
فعال هستند، از مديران ارشد و ميانى تا مسئولان و متصديان، همگى از 
تحصيلات مرتبط برخوردار بوده و بدون اســتثنا همواره در حال آموزش 
هستند. مجموعه اين مسايل باعث مىشود تا محصولى ارائه شود كه از 
كيفيت قابل قبولى برخوردار است. تلاش ما بر اين است، مواد اوليهاى كه 
تهيه مىكنيم، داراى كيفيت بالايى باشند. اين مجموعه داراى آزمايشگاه 
فعال است و قبل از ورود به چرخه توليد، بدون استثنا آزمايشهاى مختلف 

عت
 صن

اى
ـــ

دنيـ



روى تمامى موادى كه تهيه مى شوند، صورت مى گيرد. در واقع حدود 17 
آزمايش براى هر محصول انجام مى دهيم و تمام اين موارد موجب شــده 
كه مجموعه جامه پوش آرا موفق به كســب افتخاراتى در سطح داخلى و 

جهانى شود.
چگونه توانستيد، هويت و ســبك خاصى براى برند خود 

ايجاد كنيد؟
به نظر نمى رسد كه برند JPA و HUGER  كه غالب توليدات ما را تشكيل 
مى دهند، از يك هويت خاص برخوردار باشــند. اصولا در صنعت مد دنيا، 
ما كمتر خالق مد هســتيم و بايد اين واقعيت را بپذيريم كه در اين بخش 
بسيار ضعيف هستيم. در واقع متاثر از مد جهانى هستيم و بر اساس سليقه 
مردم كه بخشى از توليدات روز دنيا مورد پسند آن ها است، محصولات را 
به نوعى بومى ســازى و پياده سازى مى كنيم؛ بنابراين نمى توان گفت كه 
اين سبك خاص ما اســت. البته بايد به اين نكته اشاره داشته باشم كه در 
برند HAMERZ، داراى ســبك خاصى هستيم. كارهايى كه به صورت 
استريت اســتايل و TECHWEAR توليد مى شود، براى نسل Z است 
كه به سبك هاى خاص و جديد علاقه مند و معمولا به دنبال پوشش هاى 
متفاوت هستند. براى تامين نياز اين بخش از جامعه كه البته رو به گسترش 
است، از حدود 5 سال پيش برند جديدى به نام HAMERZ ايجاد كرديم 
كه به صورت فعال در حال كار اســت. طراحى محصولات در اين بخش 
صددرصد توســط تيم طراحى واحد HAMERZ نجام مى شــود و اين 
موضوع را با افتخار بيان مى كنم كه ما در اين بخش صاحب سبك هستيم.

يكى از چالش هاى اصلى توليد پوشــاك در كشــورمان، 
كمبود مــواد اوليه با كيفيت اســت. همچنين موضوعاتى 
مانند نوســانات نرخ ارز و عدم ارتباط مناسب با كشورها، 
به همراه سياســت هاى حاكم در كشور، باعث شده اند كه 
توليدكنندگان ما در صنايع مختلف از جمله صنعت پوشاك، 
با مشــكلات جدى مواجه شوند. شــما به عنوان يكى از 
توليدكنندگان مطرح و موفق، چگونه با اين مشكلات دست 

و پنجه نرم مى كنيد؟
بله تمام اين مشــكلات وجود دارد؛ البته در اين ميان، نبايد از مشــكلات 
نقدينگى و تورمى كه باعث كاهش قدرت توليد صنعتگران مى شود، غافل 
شــد. براى تامين نياز مصرف كنندگان داخلى، با توجه به اينكه صنعت ما 
وابسته به صنعت مد است، وابستگى كامل به توليدات داخلى نداريم. به طور 
قطع، تمام مواد اوليه اى كه داراى كيفيت مورد نظر ما هســتند و در داخل 
توليد مى شوند، اولويت ما هستند. البته ساير مواد اوليه و متعلقاتى كه نياز 
داريم را از اقصى نقاط جهان و با مشــكلات فراوان به صورت مستقيم و 
غيرمستقيم وارد مى كنيم. ســعى ما بر اين است كه با وجود سختى هاى 

فراوان، نياز مشتريان مان را تامين كنيم.
آيا شرايط سرمايه گذارى در صنعت پوشاك فراهم است؟

متاسفانه، جواب بنده خير اســت. اى كاش اين گونه نبود و مى توانستم با 
شوق بگويم كه اين سرمايه گذارى جذاب است، ولى اميدوارم كه اين اتفاق 
بيافتد. واقعيت اين اســت كه بخش عمده اى از وضعيت موجود، دست ما 
نيست و وابسته به سياست هاى حاكميتى است. اميدوارم، تغييراتى در اين 
سطح انجام شود تا سرمايه گذاران عزيز كه علاقه مند به هنر هستند، وارد 
صنعت پوشاك شــوند. اين صنعت، بسيار زيبا و دوست داشتنى است كه 
هميشه با سلايق جديد مواجه مى شود و هيچ گاه ساكن نبوده و مرتب در 

حال تغيير و تحول است. يكى از دلايل ورود بنده به اين صنعت، زيبايى آن 
است. صنعت پوشاك خاص نيست، بلكه هنرصنعت است؛ يعنى تلفيقى 
از هنر و صنعت كه به آن زيبايى و جذابيت مى دهد و احســاس خوبى به 
سرمايه گذاران علاقه مند به هنر را براى ورود به اين حوزه منتقل مى كند. 

اين صنعت در تمام دنيا داراى مزيت هاى بالايى است. 
چگونه مى توان در صنايع مختلف شــاهد رشد چشمگير 

باشيم؟
اگر فرض را بر اين بگذاريم كه تحولات جهانى با توجه به رويكرد جديدى 
كه دولت جديد در پيش گرفته اســت، پياده سازى شود و حاكميت نيز با 
اين رويكرد همراهى كند، مطمئنــا مى توان گفت كه نه تنها در صنعت 
پوشاك، بلكه در تمامى صنايع مختلف كه داراى مزيت نسبى و رقابتى 
هستند، به پيشرفت هاى چشمگيرى دســت خواهيم يافت. بايد تاكيد 
كنم كه به هيچ وجه نبايد به دنبال توليد تمام كالاها در كشورمان باشيم. 
بايد تمركزمان را روى صنايعى مانند نســاجى و پوشاك بگذاريم كه در 
آن ها داراى مزيت رقابتى هســتيم. مطمئنا با رفع مشكلات بين المللى، 
مى توانيــم جزو قطب هاى ايــن صنعت در جهان باشــيم، زيرا تمامى 
زمينه هاى لازم از جمله ســرمايه انســانى براى رسيدن به اين هدف در 
كشور ما وجود دارد و مهمترين سرمايه، نيروى انسانى است. به عنوان يك 
صنعتگر، تقاضاى بنده اين است كه بسترها براى ورود ما به جامعه جهانى 
باز شود تا بتوانيم به راحتى واردات و صادرات داشته باشيم و رقابتى مناسب 
و يكســان با ساير رقباى خود در كشورهاى مختلف برقرار كنيم. اگر اين 
اتفاق بيافتد، مطمئنا با شتاب بيشترى به جايگاه واقعى خود دست خواهيم 
يافت؛ كما اينكه پيش از انقلاب اســلامى، صنعت نساجى و پوشاك ما 

جايگاه مناسبى داشت.
و سخن آخر...

خواهش بنده از مردم عزيزمان اين است كه به فرزندان شان و توانايى هاى 
آن ها باور داشته باشند و به آنچه كه با تلاش مضاعف و شبانه روزى در كليه 
صنايع، از جمله صنعت نســاجى و پوشاك، صورت مى گيرد، توجه ويژه 
داشته باشند. اين تلاش ها را بايد نگه داشت و تقويت كرد و از آن ها حمايت 
كنند تا به جايگاهى كه مورد نظرشــان اســت، دســت يابند. متاسفانه 
مجموعه هايى مانند جامه پوش آرا يا بسيارى از كسانى كه در سطح قابل 
قبولــى از نظر ميزان توليد و كيفيت كار مى كنند و محصولات شــان با 
پوشاك جهانى رقابت مى كند، به دليل تمايل به مصرف كالاهاى مشابه 
خارجى كمتر ديده مى شوند؛ لذا از هموطنان عزيزم استدعا دارم كه براى 
آشــنايى با توانمندى محصولات داخلى به فروشگاه هاى آنلاين آن ها 
مراجعه و حداقل براى تست هم كه شده، يك بار از آن ها خريدارى كنند. 



در مورد آخرين وضعيت توليدات گروه صنعتى نانومهيار 
و محصولات جديد اين مجموعه توضيح دهيد.

گروه صنعتى مهيار داراى ســه شــركت توليدى و دو شركت فناور 
است. اولين شركت توليدى، پوشــاك نانو مهيار نام دارد كه در زمينه 
بافت جوراب و دســتكش فعاليت مىكند. محصولات اين مجموعه 
در اكثر مراكز استانها و شهرهاى بزرگ كشور توزيع مىشود و براى 
صادرات نيز به كشــورهاى همسايه عرضه مىشوند. در اين شركت 
سعى كردهايم كه از تكنولوژى بهروز دنيا بهرهبردارى كنيم و با استفاده 
از ماشينآلات مدرن، بستهبندى شيك و تنوع در طراحى و رنگبندى، 
محصولات خود را ارائه دهيم. شركت دوم، كيان بهديس مهيار است 
كه انواع نخهاى كاورى تكســت كش را توليد مىكند. اين نخها در 
مصارف جوراب بافى، دســتكش بافى، بافت پارچههاى تار و پودى و 
همچنين در توليد كشهاى شــلوار، لباس زير و ماسك كاربرد دارند. 
خوشــبختانه محصولات اين واحد از كيفيت بسيار بالايى برخوردار 
اســت و در حال برنامهريزى براى صادرات هم هستيم. شركت سوم، 
الوندپوش مهيار اســت كه به توليد انواع پوشــاك از جمله لباس زير 
مردانه و زنانه، تيشــرت، هودى و لباسهاى سفارشى براى ارگانها 
و شــركتهاى مختلف مىپردازد. اين شركت در سه بخش فعاليت 
مىكند كه شــامل برندسازى براى شــركت، عرضه محصولات در 
اكثر مناطق كشــور و صادرات به دو كشور ديگر مىشود. با موسسات 
و ارگانهاى دولتى قراردادهاى همكارى داريم و همچنين برندهايى 
كه سفارشهاى خود را برونسپارى مىكنند، به ما مراجعه مىكنند. 
در حال حاضر با 11 برند مختلف مشغول به فعاليت هستيم. شايان ذكر 
اســت، تمامى محصولات اين شركت هاىتك بوده و از فناورى نانو 
بهره مىبرند. خوشبختانه با اخذ مجوز از ستاد فناورى نانو، توانستهايم 
كه محصولات اين شركت را در داخل و خارج از كشور پخش و صادر 
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كنيم. علاوه بر اين، دو شــركت فناور نيز داريم كه محصولات نانو توليد 
مى كنند و در پارك علم و فناورى مســتقر هستند. فعاليت هاى تحقيق و 
توســعه ما در اين دو شركت متمركز است و شامل توليد مواد نانويى براى 
منسوجات و كشــاورزى است. همچنين يك بخش از فعاليت هاى ما به 
توليد مواد غذايى اختصاص دارد كه از كيتوســان براى نگهدارى استفاده 
مى شــود. هم اكنون بخش تحقيق و توســعه ما در حال فعاليت است و 
محصولاتى را توليد مى كند كه در زمينه بندآورنده خون، كارايى بســيار 

خوبى دارند و مى توانند ظرف 30 ثانيه از خونريزى جلوگيرى كنند.
براى سال 1403 چه برنامه هاى توسعه اى را مدنظر داشته 

و تا پايان سال، چه روندى را طى خواهيد كرد؟
 برنامه ريزى توســعه اى ما براى سال 1403 در پوشاك نانو مهيار، شامل 
نوسازى ماشــين آلات است. همواره به دنبال به روزرســانى و استفاده از 
تكنولوژى هاى روز دنيا هســتيم و اين فرآيند در حال انجام اســت. براى 
كيان بهديس مهيار، طرح توسعه اى را طراحى كرده ايم كه سود مناسبى 
را به همراه داشــته و ماشين آلات جديدى نيز سفارش داده ايم. پيش بينى 
مى شــود، افتتاحيه فاز جديد طرح و توســعه در نيمه دوم امسال و در آبان 
ماه يا آذرماه برگزار شود. شركت الوندپوش مهيار نيز با تمركز بر پوشاك، 
به طور جدى در حال فعاليت است. ماشــين آلات و طراحى ها به روز بوده 
و از تكنولوژى هــاى نوين بهره مى برند. ما به  دنبال صادرات حجم بالاى 
محصولات به كشــورهاى مختلف هســتيم و با كشورهاى بنگلادش 
و پاكستان مذاكراتى داشــته ايم تا پارچه هاى مورد نياز آن ها را به صورت 
موقت ارســال كنيم و در ايران برش و دوخت را انجام دهيم؛ ســپس اين 
محصولات با برند خودشــان به كشورهاى اروپايى صادر خواهند شد. در 
مجموع مذاكرات اوليه نتايج مثبتى داشته و اميدواريم به زودى به امضاى 

قرارداد برسيم.
به كارگيرى فناورى نانو چــه ويژگى هاى خاصى به پارچه 
مى دهد و به طور كلى اين فنــاورى چه كاربردى در صنعت 

نساجى دارد؟
 فناورى نانو ويژگى هاى منحصر به فردى مانند ضد لك بودن، آبگريزى 
و خاصيت آنتــى باكتريال به محصولات ما اضافه مى كند. اين ويژگى ها 
باعث مى شوند تا لباس ها كمتر نياز به شست وشو داشته باشند كه در نتيجه 
صرفه جويى در مصرف انرژى، مواد شــوينده و زمان را به دنبال دارد. اين 
نوآورى ها جذابيت و رقابت پذيرى محصولات ما را در بازار افزايش مى دهد. 
همچنين پوشاك هوشمند مثال ديگرى از نوآورى هاى گروه صنعتى مهيار 
است. به عنوان مثال، لباس هاى ورزشى كه از فناورى كولمكس استفاده 
مى كنند، عرق بدن را جذب و به ســرعت خشــك مى كنند كه به خنك 

نگه داشتن ورزشكار در حين فعاليت شديد كمك مى كند.
با توجه به مشكلات متعددى كه صنعت نساجى و پوشاك 
كشور با آن مواجه است، به نظر شما توسعه فناورى نانو چه 

تاثيرى در رفع اين مشكلات خواهد داشت؟
در حال حاضر مشكلات و مسايل متعددى از جمله قاچاق و رقابت ناپذيرى 

با كشورهاى همسايه كه هزينه ها را 25 تا 30 درصد افزايش مى دهد، در 
صنعت نساجى وجود دارد. در اين شرايط، تكنولوژى نانو و هوشمندسازى 
منسوجات مى تواند قدرت رقابت را افزايش دهد. اگرچه محصولات هاى تك 
هزينه هاى خاص خود را دارند، اما مى توانند جايگاه ويژه اى در بازار رقابت 

كسب كرده و با قيمت مناسب به مشتريان عرضه شوند.
توليد نانــو پارچه ها چه تاثيرى بــر كاهش چالش هاى 
زيست محيطى دارد و اين ويژگى تا چه اندازه در كشور ما 

مورد توجه است؟
 تكنولوژى نانو به طــور قابل توجهى مى تواند در كاهش مصرف انرژى، 
زمان و مواد شوينده موثر باشد. محصولات نانويى ديرتر كثيف مى شوند و 
بو مى گيرند يا لك مى شوند و اين امر نياز به شست وشو را كاهش مى دهد 
و در نتيجه، صرفه جويى هاى قابل توجهى در انرژى و منابع ايجاد مى كند. 
همچنين اين تكنولوژى ماندگارى و كيفيت پارچه ها را افزايش مى دهد و 
به  محيطزيست آسيب نمى زند. براى توليد اين پارچه ها مجوزهاى لازم از 

ستاد فناورى نانو و وزارت بهداشت را نيز دريافت كرده ايم.
 واردات بى رويه و قاچاق و همچنين نوسانات نرخ ارز پارچه 
از جمله مشكلات صنعت نساجى در كشورمان است. اين 
مساله چه چالش هايى را پيش روى اين صنعت قرار داده 

است؟
قاچاق همچنان معضلى بزرگ براى صنعت نساجى است و در اين رابطه 
تشكل ها و انجمن ها بايد همكارى بيشترى با مسئولان داشته باشند تا 
قوانين و تدابير موثرى براى جلوگيرى از قاچاق وضع شود و از توليدكنندگان 
داخلى حمايت كند. از سوى ديگر، نوسانات نرخ ارز و مواد اوليه چالش هاى 
جــدى را ايجاد كرده، از همين رو حمايت دولت از توليدكنندگان واقعى و 
اختصاص ارز نيمايى به آن ها ضرورى اســت، زيرا نقدينگى و سرمايه در 
گردش براى توليدكنندگان، امرى حياتى محسوب مى شود. چندين سال 
بود كه نوســانات و افزايش دلار را داشتيم و طبيعتا همين موضوع باعث 
مى شد تا قيمت مواد اوليه متغير باشد و افزايش پيدا كند. البته مدت كوتاهى 
است كه نرخ دلار ثابت اســت، ولى آتش زير خاكستر است و هر لحظه 
امكان دارد، نرخ ارز به سرعت افزايش پيدا كند. در چنين شرايطى دولت 
بايد از توليدكنندگان واقعى حمايت كند و ارز نيمايى را فقط به توليدكنندگان 
اختصاص دهد. در حال حاضر معضل اصلى كه گريبان توليدكنندگان را 
گرفته، نقدينگى است و سرمايه در گردش به مساله بسيار مهم و حياتى 
براى توليدكنندگان تبديل شده اســت، از همين رو بايد بانك ها بيشتر 
حمايت كنند تا دست توليدكنندگان در سرمايه در گردش و خريد مواد اوليه 
بيشتر باز شــود. علاوه بر اين، دولت بايد به ويژه در امور مالياتى و تامين 
اجتماعى به صنعت نساجى توجه بيشترى كند. پيشنهاد بنده اين است كه 
سهم كارفرما در تامين اجتماعى از 23 درصد به حداقل 15 درصد كاهش 
پيدا كند و تسهيلات بانكى به اين صنعت بيشتر تخصيص يابد تا به رشد و 

توسعه آن كمك كند. 

قاچاق همچنان 
معضلى بزرگ براى 

صنعت نساجى 
است و در اين 

رابطه تشكل ها 
و انجمن ها بايد 

همكارى بيشترى 
با مسئولان داشته 
باشند تا قوانين و 

تدابير موثرى براى 
جلوگيرى از قاچاق 

وضع شود



در زمينــه فعاليت خود چه اهدافــى را دنبال مىكنيد و آيا 
انتخاب لاين كت و دامن و كت و شلوار، دليل خاصى داشته 

است؟ 
هدف ما اين اســت كه با حداقل امكانات موجود، شرايط اوليه را فراهم 
كنيم تا بتوانيم يك رقابت ســالم انجام دهيم. شايد نتوانيم با برندهاى 
مطرح دنيا برابرى كنيم، اما اميدواريم كه در تركيه، كشورهاى حوزه خليج 
فارس و ساير كشورهاى همسايه، با برندهاى خارجى به رقابت بپردازيم 
و نياز بانوان به كت و شــلوار و كت و دامــن را تامين كنيم. بنده به دليل 
ميراثدارى از شــغل پدر و پدربزرگم كه در اين لاين فعاليت داشتهاند، 
تصميم به ادامه اين مســير گرفتم و به نوعى در نظر داشتم تا نام پدرم را 
روى ايــن لاين زنده نگه دارم. البتــه در ابتدا علاقه چندانى به اين لاين 
نداشتم، زيرا احساس مىكردم كه اين محصولات، مقدارى مجلسىتر و 
كلاسيكتر هستند، ولى به مرور زمان، با ورد به اين حرفه، متوجه شدم كه 
به اين لاين علاقهمند هستم و تا امروز نيز در اين لاين بهطور تخصصى 

فعاليت مىكنم.

آيا برنامهاى براى توســعه محصولات خــود يا ورود به 
لاينهاى ديگر هم داريد؟ 

در واقع هر برندى به دنبال توســعه است و تفكر ما هم اين است كه مانند 
بســيارى از برندهاى مطرح دنيا، تمامى لاينها از جمله پوشاك زنانه، 
بچهگانه و مردانه و حتى كفش و ســاير محصولات را در اختيار داشته و 
همچون برندهايى مانند زارا، تامينكننده انواع پوشاك باشيم. البته اين كار 
نيازمند وجود برخى از زيرساختها است كه بايد ابتدا فراهم كنيم و سپس 

وارد آن شويم.
توجه به طراحى و مد چه جايگاهى در برند آبرخ دارد؟

در برند ما، طراحى و مد يكى از مولفههاى اصلى به شــمار مىآيد. در واقع 
لازمه پيشرفت هر برندى اين است كه بهروز باشد. ما در زمينه پوشاك و 
فشــن كار مىكنيم و بايد دائما در نظر داشته باشيم كه امروز چه رنگها 
و ســبكهايى در بازار مد، ترند اســت. مثلا بايد بدانيم كه در حال حاضر 
كتهاى كوتاه يا بلند محبوب هســتند يا كتهاى لوز. اگر نتوانيم به اين 
مســايل توجه كنيم، نمىتوانيم در بازار رقابت كنيم، حتى در بازار داخلى 

خودمان؛ چه برسد به رقابت با ساير برندها. 
در حال حاضر با چه تعداد نيروى طراح در ارتباط هستيد؟

در حال حاضر طراحان ما داخلى هســتند، زيرا تمامــى مراحل كار ما در 
داخل انجام مىشــود. توليد ما از صفر تا صد در داخل انجام مىشود، اما 
مواد اوليه ممكن اســت كه از چين، كرهجنوبى يا تركيه تامين شوند، ولى 
اسمبل و فرآيند توليد در ايران صورت مىگيرد. در حال حاضر با 4 طراح 
بهصورت تماموقت و پارهوقت همكارى مىكنيم. طرحها در اتاق فكر 
بررســى مىشوند و در جلسات هفتگى، طرحهاى ارائهشده مورد بحث 
قرار مىگيرند. طرحهايى كه تاييد شــوند، نهايى مىشوند و به مرحله 

توليد مىروند.
امسال چه كالكشــنهاى خاصى را جهت عرضه به بازار   

ارائه خواهيد داد؟
كالكشن ما هميشه بر مبناى برخى از محصولات ثابت و روتين شامل كت 
و دامن، كت و شلوار و كت سارافون است، اما اگر منظورتان از كالكشن اين 
باشد كه در چه سبكى و چه نوع محصولاتى كار مىكنيم، بايد بگويم كه 
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از سال گذشته روى كارهاى دستدوز يا جواهردوز متمركز شدهايم كه در 
حال حاضر ترند شدهاند. سعى ما بر اين بوده تا به صورت گسترده روى اين 
كارها فعاليت كنيم؛ هرچند كه اين كار هزينهبر و زمانبر است. تا آخر امسال 
نيز همين روال را ادامه خواهيم داد و در كنار آن، كارهاى ســاده خود را نيز 
پيش مىبريم. كالكشــن ما به گونهاى طراحى شده تا آنچه تقاضاى بازار 

است را عرضه كنيم.
توليدات برند آبرخ از چه شاخصههايى برخوردار هستند؟

مهمترين شاخصه توليدات اين برند، توليد محصولات باكيفيت است. بنده 
با افتخار هميشه روى كيفيت كار خود ايستاده و به مشتريان ضمانت كيفيت 
مىدهم. مواردى مانند پارچه، اكسســورىهاى مورد استفاده و دوخت، از 
جمله مولفههايى است كه كيفيت كار ما را تعريف مىكند. سعى ما بر اين 
است تا از الگوى ايرانى استفاده كنيم؛ به اين معنا كه برندها و محصولات 
در هر كشورى بايد بر اساس نيازهاى مردم آن كشور طراحى شوند. ما نيز 

تلاش مىكنيم تا بر اساس اندام و سايز بانوان ايرانى الگوبردارى كنيم. 
آيا اين برند سهمى از بازار صادراتى را هم به خود اختصاص 

داده است؟ 
چند ســال پيش، مقدارى كار به آذربايجان ارسال مىكرديم؛ البته نه به 
صورت گسترده، ولى با مشكلاتى كه در روابط ايران و آذربايجان پيش آمد، 
صادرات ادامه پيدا نكرد. هماكنون در جلسات اتاق فكرى كه همكاران در 
نمايشگاهها دارند، بررسىهايى انجام مىشود و به دنبال سرمايهگذارى در 
روسيه هستيم. چند صحبت اوليه داشتهايم و نمونههايى ارسال كردهايم و 

بعد از تاييد نهايى،  كار را در روسيه را آغاز خواهيم كرد.
يكى از اصلىترين مشــكلات صنعت پوشــاك، حضور 
برندهاى فيك و چينى است. اين موضوع چه تاثيرى بر اين 

صنعت دارد؟ 
حضور و سايه برندهاى فيك مىتواند تاثيرات منفى بر بازار ما داشته باشد، 
بــه ويژه در كاهش ارزش برندهاى ايرانى و اعتماد مشــتريان به كيفيت 
محصولات محلى. اين موضوع مىتواند مانع از رشــد و توسعه برندهاى 
معتبر ايرانى شود و بر تلاش ما براى ارتقاى كيفيت تاثير بگذارد. اى كاش 
رقبايى كه به بازار مىآيند، به مساله قيمت و كيفيت توجه بيشترى داشته 
باشند. در كشورمان، مساله قيمت بســيار مهم است و متاسفانه برخى از 
همكاران براى كاهش قيمت، از پارچههاى بىكيفيت استفاده مىكنند. 
به عنوان مثــال، پارچه چينى در درجات مختلفى از كيفيت وجود دارد، اما 
برخى از همكاران به جاى استفاده از پارچههاى درجه يك، از پارچههاى 
درجه 4 و 5 استفاده مىكنند كه اين موضوع باعث مىشود، محصول پس از 
يك بار پوشيدن، دچار پرزدهى و تغيير رنگ شود و به سرعت بدقواره شود. 
چنين مواردى، باعث مىشود كه مردم به محصولات ايرانى اعتماد نكنند و 
فكر كنند كه كار ايرانى، بىكيفيت است، به همين دليل به سمت برندهاى 
خارجى بروند. بايد توجه كرد كه در بازار خارجى هم، محصولات از درجه 
يك تا درجه 10 وجود دارد و اين كيفيت محصولات اســت كه بايد مورد 
توجه قرار بگيرد. علاوه بر اين، با مشكلاتى مانند نوسانات نرخ ارز مواجه 
هستيم كه تاثير بسيارى بر روند توليد ما مىگذارد. توليد يك محصول كار 
آسانى نيســت؛ به ويژه اينكه برنامهريزى براى توليد يك كالا به قدرى 
زمانبر است كه ممكن است، از شروع تا آماده شدن آن، حتى يكماه طول 
بكشد. در اين مدت، نوسانات ارز امكان دارد كه چندين بار اتفاق بيافتد كه 

اين موضوع چالشهاى جدى براى ما ايجاد مىكند.

به منظور توليد محصولات خود، تا چه اندازه به واردات مواد 
اوليه وابسته هستيد؟

از برخى مواد اوليه داخلى مىتوانيم استفاده كنيم، اما همانطور كه اشاره 
كردم، اعتماد ما به مواد اوليه داخلى كم شده است. به عنوان مثال، برخى از 
همكاران كارهاى درجه 4 و 5 چينى را به عنوان كار داخلى معرفى مىكنند 
و اين باعث مىشــود كه بنده يك بار اين محصولات را اســتفاده كنم و 
اعتمادم به كل مواد اوليه داخلى از بين برود. البته مواد اوليه داخلى هم وجود 
دارد، اما تامين آنها مشكلات خاص خودش را دارد. براى تامين مواد اوليه 
از خارج نيز با چالشهايى مانند مشــكلات گمركى و هزينههاى مربوط 
به واردات مواجه هستيم؛ بنابراين سعى مىكنيم كه حداقل پارچههاى 
خود را از خارج تامين كنيم. يكى از مشــكلات اصلى ما اين اســت كه 
زيرســاختهاى لازم براى توليد مواد اوليه در كشور وجود ندارد. با اينكه 
كارخانههاى بزرگ نساجى داريم، اما بسيارى از دستگاههاى بهروز آنها 
چندين سال اســت كه در گمرك مانده و وارد نمىشوند، به همين دليل 
بنده به عنوان توليدكننده، مجبورم كه براى تامين مواد اوليه اصلى مانند 

پارچه، از خارج اقدام كنم.
با توجه به تغييرات سريع در نيازهاى مصرفكنندگان، بايد 
چه راهكارهايى را براى تطبيق يا جايگزينى محصولات 
جديد در نظر گرفت و چقدر بايد به اين نيازسنجى توجه 

كنيد كه سهم فروش خود از بازار را از دست ندهيد؟
اين موضوع يكى از مولفههاى بســيار مهمى است كه بايد به آن توجه 
كنيم. اگر بنده به عنوان توليدكننده به نيازهاى بازار پاسخ ندهم، به سرعت 
بازار را از دست مىدهم. بايد همواره بهروز باشم و بدانم كه مصرفكنندگان 
به چه محصولاتى نياز دارند. مثلا يك زمان كت جذب مىخواهند، يك 
زمان كت كوتــاه و يك زمان ديگر كت بلند و ســاده. اگر اين نيازها را 
شناسايى و در اولويتهاى توليد خود قرار دهم، مىتوانم بازار را حفظ كرده 
و مشتريان خود را ترغيب كنم تا بهجاى اينكه به سراغ محصولات چينى 
يا اســتوكهاى خارجى بروند، از برند من خريد كنند. توجه به نيازهاى 
مصرفكننده بايد جزو اولين و مهمترين اولويتهاى كار قرار گيرد تا بازار 

را در دست بگيرم. 



در خصوص چگونگــى ورود خود به صنعت نســاجى و 
فعاليتهايى كه انجام مىدهيد، توضيحاتى ارائه فرماييد.

پدر و نســل قبلى بنده در صنعت نساجى و پنبه مشــغول به كار و داراى 
تصفيهخانه پنبه بودند. بنده هم بعــد از ورود به بازار كار؛ يعنى در ابتداى 
سال1360 با تاسيس شركت جامه بافت در زمينه دوخت و بافندگى همين 
كار را ادامه دادم كه خوشبختانه تاكنون روند توسعه آن ادامه دارد. فعاليت 
عمده اين شركت؛ رنگرزى نخ، بافندگى، دوزندگى، ريتيل و فروش عمده 
كالاى توليد شــده مانند لباسهاى مردانه، زنانه و بچهگانه خصوصا در 
بخش كش باف اســت. شركت جامه بافت از ســال 1370 كه به شكل 
خردهفروشــى فعاليت داشت، فروشگاهى در شــهر دوسلدورف آلمان 
داير كرده بود و اجناس توليد شــده را در آنجا عرضه مىكرد. فعاليت اين 
فروشگاه در كشور آلمان حدود 20 سال ادامه داشت تا اينكه با وجود برخى 
از مشــكلات در زمينه انتقال پول، به كشــور نقل مكان كرد. بعد از آن، 
فروش اين شــركت در قالب پذيرش سفارش برندهاى ايرانى بود و طى 
چند سال اخير نيز به صورت خردهفروشــى در بازار فعاليت دارد. در حال 

حاضر نيز شعبههايى در شهرهاى مشهد، تهران، شيراز و شمال كشور داير 
كرده كه به صورت ويژه فعال هستند و اميد مىرود كه در آينده روند توسعه 

و رشد هر چه بيشتر آنها فراهم شود.
شــركت جامه بافت در زمينه صــادرات كالا چه اقدامات 

مهمى انجام داده است؟
اين موضوع لازمه فعاليت هر واحد توليدى است؛ خصوصا  شركت جامه 
بافت كه با توجه به تجربه چندين ساله فعاليت در اين زمينه، به خوبى قادر 
به رعايت استانداردهاى كيفيت، قيمت رقابتى و تحويل به موقع كالا است. 
با اين حال صادرات نياز به يكســرى مقدمات دارد كه در حال حاضر در 
كشورمان متاسفانه مهيا نشده است. به عنوان مثال، از جمله اين مقدمات 
بهرهمندى از سيستم بانكى و ترانسپورت قوى است كه در هر دو زمينه با 
مشكل مواجه هستيم. اميداوريم كه اين مشكلات از سر راه برداشته شود 
تا كليه واحدهاى توليدى كشور بتوانند اين امر مهم و خطير را انجام دهند. 
تا زمانى كه اتصال به بازار جهانى براى واحدهاى توليدى داخل به وجود 
نيايد؛ امكان رشد، بسط، توسعه و نوآورى به سختى فراهم خواهد شد. بازار 
جهانى تمرين بزرگى براى واحدهاى توليدى در زمينه كيفيت، قيمت و 
سرعت عرضه كالا است كه اميدواريم گشايشى در اين زمينه اتفاق بيافتد.
در تامين مواد اوليه تا چه اندازه از توليدات داخلى استفاده 

مىكنيد؟
تا زمانى كه مــواد اوليه باكيفيت در داخل وجود دارد، نهايت تلاشمان را 
مىكنيم تا از توليدكنندههاى داخلى كالا خريدارى كنيم و به همين دليل 
واحد رنگرزى نخ ما با نام لياپود واقع در اســتان قزوين يكى از بزرگترين 
واحدهاى رنگرزى نخ ايران اســت كه با رنگ كــردن انواع نخها تحت 
استانداردهاى جهان فعاليت داشته و همه چيز در آن از لحاظ ثبات شور، نور، 
مالشى و رنگرزى نخ به طرزى صحيح انجام مىشود. اگر هم به موادى نياز 
داشته باشيم كه امكان تهيه آن در داخل نباشد، از بازار كشورهاى خارجى 

تهيه مىكنيم.
آيا سرمايهگذارى در صنعت پوشاك هنوز جذابيت دارد؟

سرعت رشــد و نوآورى صنايع به قدرى زيادى است كه سرمايهگذارى 
در اكثر رشــتهها توجيه خود را دارد. در اين شــرايط دستگاهها، ابزارها، 
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ماشين آلات و تفكرات و مديريت نوينى به كشور وارد شده كه پيامد خوبى 
به همراه خواهد داشــت، از اين رو اكثر واحدهاى جديد احداث شده، بسيار 
فعال، نوآور و برنامه ريزى شده عمل مى كنند؛ هم محصولات نوينى دارند 
و هم به اصطلاح روش هاى بيزنيس آن ها نوين است. اگر سرمايه گذارى 
در اين صنعت بر اســاس مطالعه و برنامه ريزى باشــد، سرمايه گذارى به 
خصوص در زمينه پوشــاك مفيد خواهد بود. بــه هر حال ما كمبودهاى 

بزرگى داريم كه بايد آن را برطرف كرد.
يكى از مسايل مهم در ارتباط با پوشاك، پرداختن به موضوع 
مد و جلب نظر مصرف كننده است. در اين راستا چه اقداماتى 

انجام داده ايد؟
همان طور كه مطلع هستيد، عرضه لباس و پوشاك نيازمند برانگيختگى 
و ايجاد حس خوب در مشتريان است كه اين امر منوط به موضوع طراحى 
و ايجاد اتاق هاى طراحى براى واحدها اســت تا ساعت ها روى هر مدل 
ايده پردازى و مذاكره كنند. يك لباس بايد از لحاظ بافت، برش و اســتايل 
كار، متناسب با سليقه و خواست مشترى باشد. به همين منظور واحدهاى 
پوشاك موفق  پيشرو به بخش طراحى اهميت ويژه اى مى دهند و نفرات 

و گروه زبده اى در اين بخش مشغول فعاليت هستند.
تاثير عرضه برندهاى خارجى در بازار داخل را چطور ارزيابى 

مى كنيد؟
به عقيده بنده، حضور برندهاى خارجى در بازار داخلى يك ضرورت است 
تا هــم در زمينه طراحى و هم كيفيت رقابت به وجــود آيد. انتخاب، حق 
مصرف كننده است و ما نمى توانيم اين حق را از او سلب كنيم. تنها كار اين 
است كه با تجهيز شرايط براى توليد، كالايى عرضه كنيم كه مصرف كننده 
را جذب كند. از دولت و مسئولان نيز انتظار مى رود تا با همراهى و كمك به 
واحدهاى داخلى آن ها را توانمندتر كنند. در واقع جلوگيرى از ورود برندهاى 
خارجى به داخل ايران جز عقب ماندگى بخش پوشــاك حاصل ديگرى 
ندارد. وضعيت انحصارى كه امروز در صنعت خودرو ايجاد شده، نه تنها به 
آن كمكى نكرده، بلكه باعث عرضه خودروهاى بى كيفيت و به نارضايتى 
مشــتريان منجر شده است، در حالى كه حق هر ايرانى است كه از كيفيت 
برتر و بهتر اســتفاده كند. ورود برندهاى خارجى در همه كشورها همراه 
با قوانين و اســاس درستى اســت. همان طور كه كالاهاى داخلى تحت 
پوشش سامانه جامع بوده و ماليات و عوارض پرداخت مى كنند، برندهاى 
خارجى نيز بايد از مسير قانونى وارد شده و هزينه هاى گمركى را پرداخت 
كنند. در حالى كه در شــرايط فعلى اين طور نيســت و قاچاقچيان در بازار 
جولان مى دهند و هيچ گونه عوارض، سود و حقوق گمركى بابت كالاهاى 
قاچاق پرداخت نمى شــود. اكثر اجناســى كه از طريق قاچاق وارد كشور 
مى شود، توليد چند سال گذشــته است كه با قيمت بسيار نازل خريدارى 
و بدون پرداخت هيچ گونه ســود و حقوق و ماليات توزيع مى گردد. در چند 
سال گذشته واردات پوشاك ممنوع بوده، ولى در سطح بازار فروشگاه هاى 
متعددى با تابلو و برندهاى معروف خارجى مشغول به عرضه اجناس همان 
برندها هستند كه اكثرا فيك هستند. انتظار داريم كه ستاد مبارزه با قاچاق، 
با واحدهاى فيك كه اجناس تقلبى به مصرف كنندگان عرضه مى كنند، 
برخورد ســريع و لازم را انجام دهند، چون ارائــه اجناس تقلبى يكى از 
بزرگ ترين معضلات صنعت پوشاك داخلى است. به اعتقاد بنده، حضور 
برندهاى خارجى در بازار ايران به شــكل قانونمند باعث رشد و توسعه 

صنعت پوشاك داخلى مى شود.

وجه تمايز برند جامه بافت با برندهاى ديگر چيست؟
بزرگ ترين دغدغه و توجه ما در شركت جامه بافت، رعايت كيفيت است 
تا جنسى كه به دست مصرف كننده مى رسد، داراى استانداردهاى خاص 
خود، چه در زمينه مواد اوليه و چه در زمينه بافت و دوخت باشــد. در مسير 
توليد معمولا استانداردهايى رعايت مى شود كه وقتى مصرف كننده لباس 
را مى پوشد، دفورمه و تنگ نشــود. از سوى ديگر، همه لباس ها شسته 
شــده و در مرحله بعد از بافت، آبرفت و بخار رفت البسه گرفته مى شود تا 
ثبات بيشترى پيدا كند و مصرف كننده بتواند 2 الى 3 فصل از آن استفاده 
كند. رعايت تمام اســتانداردها در طراحى و اســتايل نيز به منظور جلب 
رضايت مشترى از ديگر اقدامات مهم برند جامه بافت است. به طور كل 
اين شركت داراى اهداف بلندمدتى است تا در آيند بتواند به مسير رشد و 

ترقى خود ادامه دهد.
در خصوص آموزش به نيروهاى انســانى چه اقداماتى در 

شركت جامه بافت انجام شده است؟
در اين شركت، هم در بخش بافندگى و هم دوزندگى آموزش هايى ارائه 
مى شــود و اين موضوع سرفصل اهداف شركت است تا نيروهاى جوان 
و علاقه منــد در زمينه هاى مختلف، دوره هاى آموزشــى تخصصى را 
بگذرانند. در همه جاى دنيا واحدهاى توليدى، بخش آموزشــى دارند و 
به روزرســانى آن ها در اين زمينه اهميت زيــادى دارد، از اين رو ما در اين 
بخش فعال هستيم و به نيروهاى داخل و كسانى كه استخدام مى شوند، 

آموزش خواهيم داد.
و سخن آخر...

يكى از مهمترين بخش هاى تامين نقدينگى به صنايع، بانك ها هستند كه 
متاسفانه در حال حاضر منابع كافى را در اختيار توليدكنندگان قرار نمى دهند 
و شــرط آن ها براى اعطاى تســهيلات بلوكه كردن مبلغ زيادى از پول 
است، در حالى كه اگر يك توليدكننده به آن مبلغ پول دسترسى داشت، چه 
نياز به گرفتن آن تســهيلات بود. مسئولان بايد هر چه سريع تر چاره اى 
بيانديشند تا مساله كمبود  نقدينگى كه هم اكنون گريبان همه واحدهاى 

توليدى را گرفته، به نحوه صحيح حل شود.  
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با توجه به ســابقه طولانى روابط ايــران و هند به ويژه در 
بخشهاى تجارى، فرهنگى و سياسى، اين روابط را در چه 

سطحى ارزيابى مىكنيد؟
روابط هند و ايران بهطور استثنايى گرم و دوستانه است كه دليل اصلى آن، 
ســابقه طولانى تعاملات متقابل و مبادلات بين دو كشور است. هزاران 
ســال است كه تمدنهاى هندى و پارســى از نظر سياسى، اقتصادى و 
مهمتــر از همه، فرهنگى بر يكديگر تاثير گذاشــتهاند. اين تاثيرگذارى 
در طول قرنهاى متمادى باعث بــه وجود آمدن حس احترام و محبت 
متقابل بين مردم ما شده كه شكلدهنده مبناى مودت كنونى ما مىباشد. 
رهبران سياسى ما رابطهاى گرم و اعتمادآميز با يكديگر دارند و جلسات 
مابين آنها هميشه مثبت و نتيجهبخش اســت. در حوزه اقتصادى نيز 
ســالهاى زيادى مبادلات قوى با يكديگر داشتيم. ايران بهطور سنتى 
يكى از تامينكنندگان اصلى منابع انرژى براى هند بوده است. البته در چند 
سال گذشته شرايط خارجى و تحريمهاى تحميلشده بر ايران اين رابطه 
دوجانبه اقتصادى مفيد را به طرز چشمگيرى تحت تاثير قرار داده، اما دو 

كشــور همچنان در حال تلاش براى افزايش همكارى و داد و ستدها در 
تمامى حوزههاى ممكن هستند. 

با توجه به اهميت پروژه توســعه بندر چابهار در روابط دو 
كشور، اكنون اين پروژه در چه مرحلهاى قرار دارد؟

توسعه بندر چابهار به عنوان يك قطب مهم ترانزيتى براى مدت زيادى 
چشمانداز مشترك هند و ايران بوده است. در سال 2016، سعى كرديم تا 
اين چشــمانداز را با امضاء قراردادى كه بر اساس آن يك شركت تحت 
مالكيت دولت متعهد به ســرمايهگذارى در تجهيز و بهرهبردارى از بندر 
به مدت 10 سال شد، محقق كنيم. بعد از امضاء اين قرارداد، طرف ايرانى 
قصد انجام برخى از تغييرات در آن را داشــت؛ بنابراين دو كشور تصميم 
گرفتند، در حالى كه براى قرارداد بلندمدت به مذاكره ادامه مىدهند، يك 
قرارداد كوتاهمدت يكساله را امضاء نمايند. شركت هندى از سال 2018 و 
تحت قراردادهاى كوتاهمدت كه هر بار به مدت يكسال تمديد مىشدند، 
مشغول بهرهبردارى از پايانه شهيد بهشتى بندر چابهار بوده است. در اين 
دوره بهرهبــردارى هند از بندر، ترافيك بارى كه از اين بندر عبور مىكند، 
افزايش چشمگيرى داشته است. ضمنا مذاكرات روى قرارداد بلندمدت 
ادامه پيدا كــرد و در نهايت، در تاريخ 24 ارديبهشــتماه 1403 (13 مه 
2024) يك قرارداد بلندمدت 10 ساله ديگر را امضاء كرديم. امضاء قرارداد 
بلندمدت بازنگرى شده، يك علامت بسيار مهم و مثبت به جوامع تجارى 
دو كشور بود. داشتن اطمينان بلندمدت، سرمايهگذارى بيشتر در تجهيز 
بندر را براى هند آسانتر مىكند. همچنين هند پيشنهاد تامين مالى براى 
تكميل اتصالات بندر چابهار با پس كرانه در ايران را ارائه كرده و دو كشور 
در حال گفتوگو درباره پروژههايى هستند كه مىشود با تامين مالى هند 
آنها را اجرا كرد. اميدوار هســتيم كه در سالهاى پيش رو شاهد افزايش 
چشمگير استفاده از اين بندر، خصوصا براى ترافيك ترانزيتى بين هند و 

كشورهاى آسياى مركزى از جمله افغانستان باشيم. 
آيا برنامهاى بين هند و ايران براى تبادل دانشجو و محقق 

در زمينه تاريخ، ادبيات و ساير رشتهها وجود دارد؟
 زبان و ادبيات از قوىترين جنبههاى تاريخ مشــترك دو كشور هستند. 



شما مىدانيد كه زبان فارسى براى قرنهاى زيادى زبان نخبگان هندى 
بوده و براى مقاصد ديوانى، حقوق و ادبيات بهطور گســترده مورد استفاده 
قرار مىگرفته اســت. در نتيجه، يك مجموعه عظيم از نسخ خط فارسى 
در هند موجود است كه از آنچه در ايران مىباشد نيز بسيار بزرگتر است. 
دو كشور از ارزش اين منابع تاريخى براى فهم تاريخ و ارتباطات تاريخى 
ما آگاه هستند. در حال حاضر نيز همكارى فعالانه بين كارشناسان ادبيات 
و تاريخ ما براى آرشــيو كردن اين نسخ خطى در جريان است و در تلاش 
هستيم كه آن را بيش از پيش توسعه دهيم. از طرفى، مقامات هندى قصد 
دارند كه ســنت يادگيرى زبان فارسى را در هند زنده نگه دارند. در آخرين 
سياست آموزشى ما، زبان فارسى به عنوان يكى از زبانهاى كلاسيك هند 
به رسميت شناخته شده كه اين امر مشوقى براى تعليم فارسى در مدارس 
و دانشگاههاى هند به شــمار مىرود. ما با موسسات ذىربط ايرانى براى 
توسعه برنامه و مواد آموزشى در ارتباط هستيم. بدون شك اين تلاشها 
به همكارىهاى بيشــتر مابين مدرسين و محصلين در هر دو سو خواهد 
انجاميد. همچنيــن علاقه به يادگيرى درباره تاريخ و ســنتهاى ادبى 

يكديگر از جمله شعر را مجددا زنده خواهد كرد.
هند از ديرباز يكى از مقاصد مهم دانشجويان ايرانى بوده 
است. دانشگاهها يا سفارت هند در ايران چه خدماتى براى 

تسهيل حضور اين دانشجويان در هند ارائه كردهاند؟
اين درســت است كه به صورت تاريخى بســيارى از دانشجويان ايرانى، 
خصوصا براى رشتههاى فنى مانند مهندسى به هند سفر مىكردند، ولى 
در طول زمان اين تعداد كاهش يافته اســت. دانشگاههاى هندى پذيراى 
دانشجويان ايرانى هستند و فكر مىكنم كه هند يك محيط آشنا و راحت 
از نظر فرهنگى براى دانشجويان ايرانى از جمله دانشجويان زن مىباشد. 
همچنين هند يك مقصد آموزشى مقرون به صرفه در مقايسه با كشورهاى 
غربى است. در سطح سفارت، بورســيههايى را براى كمك به تحصيل 
در هند به دانشــجويان شايســته ايرانى ارائه مىدهيم كه اين بورسيهها 
تقريبا براى تمامى رشتههاى تحصيلى، به غير از پزشكى، در دسترس و 
قابل اســتفاده مىباشند. آنها تمامى دانشگاههاى مطرح هند را پوشش 
مىدهند و مىتوانند براى گرفتن مدارك كارشناســى، كارشناسى ارشد 
و دكترى مورد استفاده قرار گيرند. به غير از بورسيههاى سفارت، بسيارى 
از دانشــجويان ايرانى با هزينه خودشان در دانشگاههاى هندى ثبت نام 
مىكنند. ســفارت آمادگى دارد، براى تمامى دانشــجويان ايرانى خواهان 
تحصيل در هند راهنمايى براى ارائه درخواست در دورههاى دانشگاهى را ارائه 
و صدور رواديد را براى آنها تسهيل نمايد. سفارت همچنين يك گردهمايى 
سالانه را براى دانشجويانى كه در گذشته، دورههاى تحصيلى و آموزشى را در 
هند گذراندهاند، برگزار مىكند تا بازخورد آنها را دريافت كنيم و سيستم خود 

را براى كمك به دانشجويان ايرانى در آينده بهبود بخشيم. 
آيا روابط دو كشور را در زمينه گردشگرى مطلوب مىدانيد و 

برنامهاى براى توسعه اين روابط وجود دارد؟
فكر مىكنم كه حجم فعلى گردشــگران بين هند و ايران بسيار كمتر از 
پتانسيل آن است. با توجه به هزاران سال سابقه مشترك بين دو كشور، دهها 
مكان و بناى تاريخى در ايران و هند وجود دارد كه مورد توجه گردشگران 
دو كشــور قرار مىگيرند. علاوه بر مكانهاى تاريخى، پتانسيل افزايش 
گردشــگرى مذهبى، گردشــگرى ماجراجويى - ورزشى، گردشگرى 
پزشكى و گردشگرى جلســات - كنفرانس نيز وجود دارد. خوشبختانه 

هند و ايران در 
گذشته تعامل 
اقتصادى قابل 

توجهى داشتند، اما 
اين تعامل در حال 
حاضر تحت تاثير 
شرايط ژئوپليتيك 

و تحريمهاى غرب 
عليه ايران قرار 

گرفته است

ن فارسى براى قرنهاى زيادى زبان نخبگان هندى
يوانى، حقوق و ادبيات بهطور گســترده مورد استفاده
ت. در نتيجه، يك مجموعه عظيم از نسخ خط فارسى
كه از آنچه در ايران مىباشد نيز بسيار بزرگتر است.
ن منابع تاريخى براى فهم تاريخ و ارتباطات تاريخى
لحاضر نيز همكارى فعالانه بين كارشناسان ادبيات
لالاـيو كردن اين نسخ خطى در جريان است و در تلاش
ش از پيش توسعه دهيم. از طرفى، مقامات هندى قصد
گيرى زبان فارسى را در هند زنده نگه دارند. در آخرين
لالاهاى كلاسيك هند  زبان فارسى به عنوان يكى از زبان
شده كه اينامرمشوقىبراى تعليم فارسى درمدارس
ه شــمار مىرود. ما با موسسات ذىربط ايرانى براى
لالا آموزشى در ارتباط هستيم. بدون شك اين تلاشها
شــتر مابين مدرسين و محصلين در هر دو سو خواهد
لالان علاقه به يادگيرى درباره تاريخ و ســنتهاى ادبى

را مجددا زنده خواهد كرد.
ايرانى بوده دانشجويان مقاصد مهم ى از
ا يا سفارت هند در ايران چه خدماتى براى

ن دانشجويان در هند ارائه كردهاند؟
ه به صورت تاريخى بســيارى از دانشجويان ايرانى،

هر دو كشــور از پتانسيل عظيم موجود براى افزايش جريان گردشگرى 
آگاه هســتند. وزارت گردشگرى ايران اخيرا رويداد معرفى ظرفيتهاى 
گردشگرى(Roadshow)  را در هند براى معرفى جاذبههاى گردشگرى 
ايران برگزار كرد. تصميم ايران براى قرار دادن هند در فهرست كشورهاى 
واجد شرايط براى ســفر گردشگرى بدون رواديد نيز تاثير مثبتى خواهد 
داشــت. از طرف هندى نيز در حال برنامهريزى بــراى برگزارى برخى 
از رويدادهاى تبليغاتى گردشــگرى، به ويژه بــراى معرفى مكانهاى 

ناشناخته گردشگرى هند براى ايران هستيم.
روابط هنــد و ايران در بخش صنعــت را چگونه ارزيابى 

مىكنيد و چه پيشنهادى براى افزايش سطح آن داريد؟
همانطور كه اشــاره كردم، هند و ايران در گذشته تعامل اقتصادى قابل 
توجهى داشتند، اما اين تعامل در حال حاضر تحت تاثير شرايط ژئوپليتيك 
و تحريمهاى غــرب عليه ايران قرار گرفته اســت. تحريمها نهتنها بر 
جريان تجارى بين دو كشور تاثير گذاشته، بلكه پتانسيل همكارىهاى 
ســرمايهگذارى را نيز پيچيده كرده است. در اين زمينه، فقدان ارتباطات 
منظم بانكى بهطور خاص آسيب رسان است. اگر بتوان اين محدوديتها 
را برطرف كرد، زمينه بســيار زيادى براى پروژههاى ســرمايهگذارى 
مشترك سودمند وجود دارد. ســاختار اقتصاد ايران و هند بسيار مكمل 
يكديگر است، از اينرو هر دو كشور مىتوانند نيازها و احتياجات يكديگر 
را تامين كنند. اين امر ظرفيتى را براى كســبوكارهاى ما ايجاد مىكند 
تا ســرمايهگذارىهاى مشترك در حوزههايى مانند انرژى، پتروشيمى، 
كود، نساجى، پشتيبانى، فرآورى مواد غذايى و داروسازى را انجام دهند. 
اميدواريم كه مشاركت روزافزون هند در بندر چابهار فرصتهاى بيشترى 
را بــراى همكارىهاى صنعتى، نهتنها براى خدمت به تجارت دوجانبه، 
بلكه به تجارت ترانزيتى از طريق خاك ايران ايجاد كند. در اين ميان، حل 
مسايل ناشى از تحريمها و محدوديتهاى بانكى براى تحقق كامل اين 

قابليت بالقوه، مهم است.
بــا توجه به صنعــت داروســازى پيشــرفته در هند و 
زيرساختهاى مناسب در ايران، آيا روابطى بين دو كشور 

در اين زمينه وجود دارد؟
ظرفيتهاى بومى خوبى در توليد محصــولات دارويى با كيفيت بالا و 
مقرون به صرفه وجــود دارد. هند به يكى از بزرگترين تامينكنندگان 
محصولات دارويى در جهان، به ويژه براى محصولاتى مانند واكسنهاى 
كودكان و داروهاى ضد رتروويروس تبديل شده است. صنعت داروسازى 
ايران در حال حاضر حجم قابل توجهى از مواد فعال دارويى (API) را از هند 
وارد مىكند كه براى ســاخت دارو در ايران استفاده مىشود. مانند ساير 
بخشها، اين تجارت نيز در ســالهاى اخير به دليل تحريمهاى ايران 
آسيب ديده است. با وجود اينكه تجارت دارو از تحريمها معاف است، اما 
محدوديتهاى بانكى، پرداخت واردات را با مشكل مواجه مىكند. با وجود 
اين مشكلات، ظرفيت زيادى براى افزايش تجارت دارويى در آينده وجود 
دارد. علاوه بر تجارت مواد فعال دارويى، داروها و دستگاههاى پزشكى، 
پتانســيل خوبى براى سرمايهگذارى مشترك در اين بخش با استفاده از 
نقاط قوت هر دو كشــور وجود دارد. ما مشاركت شركتهاى داروسازى 
ايرانى و هندى را در نمايشگاههاى تخصصى در دو كشور تشويق مىكنيم 
تا شركتهاى ما بتوانند پتانسيل چنين همكارىهاى دوجانبه سودمندى 

را كشف كنند. 
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يكى از ظرفيتهاى مهم كشورهاى آفريقايى، در بخش كشاورزى نهفته 
اســت كه با توجه به روابط گسترده كشورمان با اين قاره مىتوان اميدوار 
بود كه طى سالهاى آينده بستر خوبى براى توليد و صادرات محصولات 
كشــاورزى در اين قاره با توســعه همكارىها بين ايران و كشورهاى 

آفريقايى فراهم شود.
رضا فتوحى، مشــاور وزير و مجرى طرح كشت فراســرزمينى وزارت 
جهاد، دانش فنى و پتانســيل تحقيقاتى ايران را زمينه توسعه كشاورزى 
در بوركينافاســو اعلام كــرد و از آمادگى بخش خصوصى براى فعاليت 

كشاورزى در اين بخش از آفريقا خبر داد.
وى اظهار كرد: ما روابط بســيار خوبى با كشــورهاى آفريقايى داريم و 

مقامات ايرانى بر افزايش اين روابط تاكيد دارند.
مشــاور وزير و مجرى طرح كشت فراســرزمينى وزارت جهاد تصريح 
كرد: ايران اعلام آمادگى مىكند كه در صورت ايجاد شــرايط مناسب و 
بسترسازى براى سرمايهگذارى در بوركينافاسو، بخش خصوصى بتواند در 
اين كشور سرمايهگذارى كند و در زمينه كشاورزى فراسرزمينى بسته به 

شرايط اقليمى و محصولات بومى اقدام به كشاورزى كند.
فتوحى، تبادل دانش فنى كشــاورزى بين ايران و بوركينافاسو را يكى از 
برنامههاى وزارت جهاد كشــاورزى دانست و خاطرنشان كرد: در زمينه 
تجارت محصولات كشاورزى به بوركينافاسو گزينههاى بسيارى داريم 

كه مىتواند فعاليت ما در اين زمينه را گسترش دهد.
وى ادامه داد: بخش خصوصى ايران در بيشتر كشورهاى دنيا، كشاورزى 
فراسرزمينى را در دســت اجرا دارد و ما مىتوانيم بخش خصوصى را به 
سمت 9 ميليون هكتار اراضى كشاورزى بوركينافاسو هدايت كنيم؛ به شرطى 
كه امنيت و آسايش سرمايهگذاران ما فراهم باشد. مشاور وزير و مجرى طرح 
كشت فراسرزمينى وزارت جهاد بيان كرد: بيش از 2 هزار نفر محقق در ردههاى 
مختلف تحقيقاتى داريم كه مىتوانند در بوركينافاسو و بخش آموزش، نقش 

اساسى ايفا كنند و كشاورزى را در اين كشور رونق دهند.
فتوحى تاكيد كرد: يكى از موضوعات مهم براى ايران، ســرمايهگذارى 
بخش خصوصى اســت كه مىخواهيم در زمينه مالكيت و يا اجاره زمين 

امنيت و ترانسفور افراد و محصولات در آرامش باشند.
مجرى طرح كشــت فرا ســرزمينى گفت: ما مىتوانيم در زمينه تهاتر 
محصولات كشاورزى و صنعتى و يا آموزش، تحقيقات و ترويج در مقابل 

محصولات با بوركينافاسو همكارى كنيم.
وى ابــراز اميدوارى كــرد كه بتوانيم در بحث دانش فنى كشــاورزى 
فراســرزمينى و تبادلات تجارى همكارىهاى خوبى با بوركينافاسو 

داشته باشيم.
9 ميليــون هكتــار از اراضــى بوركينافاســو پذيراى 

سرمايهگذاران

محمد كابوره، ســفير كشور بوركينافاسو در ايران ضمن تشكر از مجرى 
طرح كشت فراسرزمينى وزارت جهاد كشاورزى جمهورى اسلامى ايران 
اظهار كرد: ايران و بوركينافاسو در زمينه تجارت و كشاورزى روابط بسيار 
خوبى دارند و مقامات بوركينافاسو مايل هستند كه در زمينه سرمايهگذارى 

بخش خصوصى ايران اقدامات لازم صورت گيرد.
وى افزود: ايران تجربههاى زيادى در زمينه كشــت فراسرزمينى دارد و 
اميدواريم بتوانيم اين مســير را در بوركينافاســو ادامه دهيم. همچنين 
سرمايهگذاران ايرانى هم علاقه خود را براى سرمايهگذارى در اين بخش 

نشان دادهاند.
سفير كشور بوركينافاسو در ايران تصريح كرد: 9 ميليون هكتار زمين آماده 
كشت در بوركينافاسو داريم كه منتظر سرمايهگذاران، تجار و كشاورزان 
براى آغاز كشت هســتيم. اين زمينها آب دارند و شــرايط اجاره آنها 
منعطف و ساده است و اجازه سرمايهگذارى روى فعاليتهاى ديگر در كنار 

كشاورزى هم داده خواهد شد.
كابوره افزود: در زمينه آموزش و تحقيقات نيازمند همراهى ايران هستيم 
تا تجارب خود را با ما از طريق سازمان تحقيقات كشاورزى در بوركينافاسو 
به اشــتراك بگذارند و امكان تبادل محققان ايران و بوركينافاســو براى 

تحقيقات و آموزش وجود خواهد داشت.
تفاهمنامــه 2012 بين ايران و بوركينافاســو بازخوانى 

مىشود
سفير كشور بوركينافاسو در ايران گفت: تفاهمنامه بين ايران و بوركينافاسو 
در ســال 2012 منعقد شد كه درخواســت بازخوانى اين تفاهمنامه را در 
كميسيون مشترك سال 2023 داديم تا بندهاى آن مجدد خوانش شود و 

به مرحله اجرا برسد.
وى ادامه داد: بســيار مشتاق هســتيم تا بتوانيم يك شراكت بين نظام 
مهندســى ايران و همكارانمان در بوركينافاسو ايجاد كنيم. در زمينه 9
ميليون هكتار كه داراى آب هستند هم سرمايه آن متعلق به دولت و كاملا
عمومى اســت و به راحتى براى 20 الى 30 ســال اجاره داده خواهد شد و 
ضمانت هم خواهد داشت و ســفارت در كنار سرمايهگذاران ايرانى براى 

انجام اين كار خواهد بود.
كابوره عنوان كرد: زمينه تهاتر براى محصولات ايرانى و بوركينايى وجود 
دارد و شما مىتوانيد محصولات خود را از اين كشور به هر جا كه خواستيد 
صادر كنيد. همچنين پيشنهاد مىشود، با ايجاد يك كارخانه بستهبندى 
در زمينه سورت و بستهبندى در بوركينافاسو براى جوانان بوركينايى هم 

اشتغالزايى انجام شود.
وى تاكيد كرد: با انتقال دانش و فناورى به بوركينافاســو توســط ايران، 
اميدواريم كه به افزايش توليد در بخش كشاورزى و خودكفايى در توليد 

محصولات برسيم. 





در خصوص چگونگى تاسيس و راهاندازى مركز روانشناسى 
مهرك توضيحاتى ارائه فرماييد.

از دوره كارشناسى به كارآموزى روى آوردم و در حوزه روانشناسى كودك و 
نوجوان همچون اختلال توجه و اضطراب و بازى درمانىها همكارى كردم 
و در اين راستا يكى از مهمترين فعاليتهاى بنده، تاسيس مركز روانشناسى 
مهرك با بازى درمانىهاى تخصصى بود. در كنار اين فعاليت هماكنون 
در دانشگاه علوم پزشكى ايران تدريس مىكنم و از آنجايى كه نقش بازى 
در روان كودك، نوجوان و بزرگسال مهم است و اين موضوع بهطور كل 
باعث ايجاد انگيزه و نشاط مىشــود، در مركز روانشناسى مهرك، بازى 
مهارتهاى اجتماعى مخصوص نوجوان را طراحى كردهام و مجموعه 

بزرگسالى با محوريت نقش روانشناسى در سازمانها تاسيس كردم.
فلسفه نامگذارى اين مركز به چه چيزى بازمىگردد و چه 

اهدافى را دنبال مىكنيد؟
مهرك به معنى خورشيد و پاكى است و بهطور جداگانه هر يك از حروف 
آن معنايى دارد. لوگوى پروانه براى آن انتخاب شد كه به معنى رشد و بلوغ 
است؛ به اين مفهوم كه مراجعين به اين مركز از مرحله پيله تا پروانه شدن، 
روند رشد و بالندگى را سپرى مىكنند و آرامش و آگاهى دو بال اصلى آنان 
خواهد بود. البته در اين فرآيند به اسم، لوگو، برند و طراحىها به منظور ارائه 
خدمات به افراد مراجعهكننده، توجه زيادى شده كه نمونه آن، بررسى تاثير 
خطوط منظم و مربع معمارىهاى مدرن بر سلامت روان است و با توجه 
به اين موضوع و روند معمارىهاى ايرانى كه گنبدى و منحنى شكل بود، 
شكل منحنى انتخاب شد تا با استفاده از معمارى به سلامت روان كمك 
شود، بر اين اســاس همه بخشها و عناصر تشكيلدهنده اين سازمان 
از برند گرفته تا لوگو، اســم، فضاى معمارى و همه افراد خدماتدهنده، 
كاملا آموزش ديدهاند و در ايجاد همدلى بيشتر به افراد مراجعهكننده كه 
قطعا گرفتار دغدغههاى زياد و نيازمند اخذ راهكارهاى كيفى اثربخش در 
حوزه درمان هستند، موثر مىباشند. مركز روانشناسى مهرك چند بخش 
متفاوت در حوزه كودك و نوجوان، مشاورههاى فردى و خانواده، آموزش، 
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ديگر، به منظور بهبود روند ارائه خدمات درمان در تلاش هستند و مركز 
روانشناسى مهرك نيز با برگزارى همايشى تحت  عنوان سلامت روان 

اين مهم را پيگيرى خواهد كرد.
بر اســاس برخى از آمارها حدود 30 درصد از مردم درگير 
اختلالات روانى هستند. در راستاى تقويت شيوههاى موثر 
درمان و ارائه خدمات درمانى چــه اقدامات ويژهاى بايد 

انجام شود؟
متاسفانه در جامعه ما آمارها خيلى دقيق نيست، از اينرو اين آمار ممكن 
اســت كه بيشتر يا كمتر باشد، اما بر حسب تجربه مىتوان گفت كه اكثر 
مراجعين با مشكلات افسردگى، اضطراب و وسواس زياد روبهرو هستند 
كه از مســايل اقتصادى نيز تاثير مىگيرد. هرچند افزايش سطح آگاهى 
آدمها براى سالم زندگى كردن نيز بخشى از اين چالش را پوشش خواهد 
داد. البته شيوع اختلال وسواس در دوران كرونا با تشديد مقررات بهداشتى 
و الزامات ســختگيرانه آن، طبيعى بود. با همــه اين چالشها ما در صدد 
هستيم تا با ايجاد شور و شعف فراوان در جامعه كه لازمه آن برخوردارى از 
سلامت روان و بهرهمندى از آموزشهاى كافى در اين خصوص است، 
به اهداف مد نظر اين حوزه در ايجاد جامعه سالم كمك كنيم، در حالى 
كه امروز در بسيارى از ســازمانها اين آموزشها حتى  در جزئىترين 
موارد مانند تنظيم هيجانى احساســات يا بيان احساسات درونى آنها 
وجود ندارد و در اين راستا مركز روانشناسى مهرك در پى افزايش سطح 

آموزشها است.
انجام چه اقداماتى در سطح فرهنگى و اقتصادى براى حل 

چالشهاى روانى ضرورت دارد؟
از جمله اين اقدامات پوشش گستردهتر خدمات بيمهاى است. علاوه بر 
اين، همانطور كه ســازمانها و تشكلهاى مردمنهاد در بخش اوتيسم 
به ارائــه آموزش و اطلاعرســانىهايى روى آوردهاند تا چيســتى اين 
اختلال بهتر روشن شود، اطلاعرسانى در باب اختلالات و مسايل روانى 
ناشناخته مثل اختلالات يادگيرى دانشآموزان با هوش طبيعى در يكى 
از قسمتهاى آموزشى مثل ديكته كه يك اختلال يادگيرى محسوب 
مىشود، يك ضرورت است، اما متاســفانه در وزارت آموزش و پرورش 
و سيستمهاى بالاتر اين اطلاعرسانى وجود ندارد. همچنين اختلالاتى 
مانند اسكيزوفرنى و بيش فعالى آنطور كه بايد شناخته شده نيست و افراد 
نمىدانند كه با بيماران چطور برخورد كنند. يا به عنوان مثال هنوز روشن 
نيست كه يك فرد داراى اختلال بيش فعالى در سازمانها چه جايگاهى 
دارد؟ يا از شــور و نشاط و تحرك او در چه جايى بايد استفاده شود؟ بر اين 
اســاس چنين افرادى به جاى بهكارگيرى موثر در سازمان دائما ممكن 
اســت كه هم خود و هم آن ســازمان را دچار مشكل كرده و در نهايت به 
احساس بىكفايتى كاذب برســند. در غير اين صورت هر يك از افراد با 
اختــلالات مختلف را مىتوان در جايگاه خود اســتفاده كرده و راندمان 

سازمان را افزايش داد. 
ارائه خدمات روانشناسى در سطح سازمانى و صنعتى تا چه 
اندازه باعث رشــد آنها،  امنيت شغلى و روانى و ارتقاى و 

پويايى اقتصادى خواهد شد؟
هر سازمانى دو بخش دارد كه يك مورد آن رفتار سازمانى است كه قابل 
آموزش اندازهگيرى و ارتقاء مىباشــد و بخش ديگر، بدنه سازمان است 

روانشناسى صنعتى و ســازمانى دارد كه به سازمانها، مراكز و موسسات 
مختلف ســرويس ويژهاى ارائه مىدهند. قابل ذكر است كه يك انسان 
در ســازمان داخل الگوى خانواده بزرگتر خود مىشود و تا حدى زيادى 

در سازمان همان ناكارآمدىهاى زندگى شخصى خود را تكرار مىكند.
با توجه به افزايش سطح اطلاعات عمومى مردم، اقبال از 
مراكز روانشناسى به منظور كشف آسيبهاى روانى بيشتر 

شده، در اين راستا چه خدماتى به مراجعين ارائه مىشود؟
بخشى از آسيبهاى حوزه كودك و نوجوان به كودكى خود والدين مرتبط 
مىشــود. به عنوان مثال، معمولا كســانى به ما مراجعه مىكنند كه در 
سالهاى قبل زندگى خود، آســيبهاى كودكى زيادى را متحمل شده 
و نمونه آن، مشكلات متولدين دهههاى 50 و 60 است، اما قطعا محيط، 
كتابها و اطلاعرسانى در حوزههاى مختلف باعث افزايش سطح آگاهى 
مردم و اعتقاد آنها به اصل تغيير شده كه در ادامه قادر به قطع  زنجيره غلط 
والدگرى خواهد بود، در حالى كه قبلا اين ديدگاه غلط بر جامعه حاكم بود 
كه تنها افراد داراى مشــكلات و اختلالات روانى به روانشناس مراجعه 
مىكنند. خوشبختانه اكنون يك ادبيات فكرى متفاوت بر مردم حاكم است 
و اين باور وجود دارد كه مراجعه به روانشناس لزوما به معنى داشتن اختلال 

نيست، بلكه به كيفيت زندگى بهتر كمك مىكند.
از آنجايى كه همه خدمات روانشناسى از پوشش بيمهاى 
برخوردار نيست، هنوز موضوع هزينه يكى از عوامل بازدارنده 
براى مراجعه به مراكز درمانى اســت. در اين خصوص چه 

اقداماتى بايد صورت گيرد؟
اگر ســازمان تامين اجتماعى به اين بخــش ورود كرده و اهميت و نقش 
سلامت روان براى شركتهاى بيمهگر بيش از پيش مطرح باشد، پيامدهاى 
مثبتى در افزايش ســرعت درمان افراد داراى اختلال ايجاد مىشود. ما به 
عنوان روانشناس و افراد فعال اين حوزه موظف هستيم كه صداىمان را 
به گوش افراد مسئول برسانيم؛ البته در اين راستا سياستهايى تدوين شده 
و بيانيههايى ارائه خواهد شد تا اين صدا شنيده شود، چراكه امروز موضوع 
سلامت روان به اندازه سلامت جسم اهميت دارد. البته برخى از مراجعين 
از پوشش بيمههاى تكميلى برخوردار هســتند و در اين راستا سازمانها 
نيز اقداماتى انجام دادهاند كه خدمات جزئى را از سازمان تامين اجتماعى 
دريافت كنند. با اين حال اين اقدامات هنوز به پوشش كامل بيمهاى منتهى 
نشده و خيلى از افراد به دليل مشكلات مالى، هزينههاى بالاى روانشناسى، 
هزينه اجاره مراكز روانشناسى، كيفيت پايين خدمات روانشناسان، تعداد 
محدود اتاقها و سيكل طولانىمدت درمان، موفق به دريافت مشاورههاى 
درمانى نمىشــوند. از سوى ديگر، در يك دوره ممكن است كه با مراجعه 
يك فرد به مركز درمانى، اختلالات روانى ساير اعضاى خانواده كه مصداق 
آن تاثيرپذيرى منفى روانى افراد از بيمارى ناعلاج يك عضو خانواده است، 
روشــن گردد. اگر بيمارى و چالشهاى عديده آن فرد را كنار بگذاريم، با 
بخش وســيعى از مشكلات روانى اعضاى آن خانواده مواجه خواهيم شد 
كه درمان آن هزينههاى زيادى به همــراه دارد و در توان مالى خانوادهها 
نيست، از اينرو درمانهاى روانى معمولا در اولويت آخر افراد قرار مىگيرد. 
البته انجمنهايى مانند انجمن روانشناسى و سازمانهاى مشابه و افرادى 

 وقتى نيازهاى اوليه 
اقتصادى يك فرد 

تامين نمىشود، 
به سطح تامين 
نيازهاى بالاتر 
نخواهد رسيد، 
هرچند كه بايد 

گفت، با افزايش 
اطلاعرسانىها و 

آگاهىهاى عمومى 
مىتوان اين 

مساله را به خوبى 
حل و مديريت كرد
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كه خود از قسمت هايى تشكيل شده است. اگر يك مدير با چالش هايى 
در خانواده روبه رو باشــد، به عنوان مثال بــا اختلال يادگيرى فرزندش 
دســت و پنجه نرم كند و ذهنش تمام وقت درگير باشد، از تمركز كافى 
براى مديريت برخوردار نخواهد بود. بسيار پيش مى آيد كه به سازمان ها 
مراجعه مى كنيم، اما به دليل تجربيات غلط گذشته از مدل هاى روانشناسى 
مانند سخنرانى و تعامل چيزى اتفاق نيفتاده است، در حالى كه  وقتى يك 
كارمند از مشــكلات خود حرف مى زند و به نوعى به يك شخص براى 
انتقال آن اعتماد مى كند، بازدهى شغلى آن بيشتر خواهد شد. قطعا با وجود 
مشكلات، ســطح تمركز پايين خواهد آمد و موجب ناآرامى هاى ذهنى 
مى شود. در كنار اين موضوع رفتار سازمانى؛ يعنى ارتباطاتى كه بين افراد 
وجود دارد، به علت آموزش كم كيفيت خدمات سازمانى را تحت تاثير قرار 
خواهد داد، در حالى كه با دانش روانشناســى، فرد مى داند كه چطور رفتار 
سالم مى تواند به تغيير رفتار نامطلوب منجر شود و طرز صحيح مراقبت از 
خود را ياد مى گيرد. در اين زمينه يكى از اقدامات مهم مركز روانشناســى 
مهرك، نيازسنجى سازمان و ارائه طرح هاى متناسب است كه حساب آن 
از موضوع درمان با تكيه بر كتاب، مقاله و نسخه از پيش تعيين شده، جدا 

خواهد بود.
چه ســهمى از اختــلالات روانى در كشــور به موضوع 

بى ثباتى هاى اقتصادى مرتبط است؟
به هر حال اين موضوع سهم بزرگى در سلامت روح و روان افراد مختلف 
جامعه دارد و اگر ما در قسمت هاى اول هرم جامعه موضوعات اقتصادى 
را قــرار دهيم، نقش كليدى در اختلالات روانى به چالش هاى اقتصادى 
بازمى گردد. وقتى نيازهاى اوليه اقتصادى يك فرد تامين نمى شــود، به 
سطح تامين نيازهاى بالاتر نخواهد رسيد، هرچند كه بايد گفت، با افزايش 
اطلاع رسانى ها و آگاهى هاى عمومى مى توان اين مساله را به خوبى حل 

و مديريت كرد.
يكى از انتقــادات عمومى نســبت به كارشناســان و 
مهارت آمــوزان اين حرفه، عدم كســب صلاحيت هاى 
حرفه اى و ارائه الگوهاى درمانى اثرگذار اســت. در اين 

خصوص چه توضيحى داريد؟
اگر به عقب بازگرديم، ريشه اين مساله به دانشگاه ها بازمى گردد كه تنها  
در حوزه روانشناسى بالينى فعاليت هاى عملى داشته و در ساير بخش ها 
دانشجو ناگزير از كسب تجربه از بازار كار است، در حالى كه اين تجارب بايد 
در دل دانشگاه ايجاد شده و آن ها با ايجاد آموزش هاى عملى و كاربردى تر 
به فارغ التحصيلان كمك كنند تا به صورت عملى تر به كســب مهارت 
و تجربه بپردازند. البته در حال حاضر شــاهد هســتيم كه سازمان هاى 
ذى ربط در حوزه ارائه مجوز، به سنجش سلامت روان و يا همان صلاحيت 
حرفــه اى خود درمانگرها روى آورده اند كه مســلما كافى نيســت و به 
غربالگرى بيشــترى نياز دارد. از آنجايى كه اين افراد در موقعيت كليدى  
قرار دارند، در صورت نبود صلاحيت حرفه اى پيامدهاى ناخوشايندى را 
رقم خواهند زد كه يك مورد آن، همين ريزش هاى مراجعين به دليل پايين 

بودن سطح كيفيت خدمات درمانگرها است.
به منظور كاهش و جلوگيرى از بيمارى ها و اختلالات روانى 
چه اقداماتى بايد از ســوى روانشناسان و در مرحله بالاتر 

نهادهاى سياست گذار صورت گيرد؟

 برگزارى همايش ها، سمينارها، كنگره ها و... در ارائه آموزش هاى كافى در 
اين زمينه موثر است. همچنين بايد سازمان هاى بيمه گذار و شركت هاى 
مرتبط در معرفى اين موضوعات و پذيرش اسپانســرى و تزريق مالى به 
آن پيشقدم شوند. مشاوران و روانشناسان نيز بايد در حوزه اطلاع رسانى 
فعاليت بيشترى داشته و روان درمانگران نيز در حوزه درمان بسيار متمركز 
شوند تا صداى افراد بســيار زحمت كش اين حوزه، به گوش همه برسد. 
سازمان هاى غير مرتبط مى توانند در راستاى مسئوليت اجتماعى خود با 
همكارى مجموعه هاى تخصصى، بســترهاى ارتقاى سلامت روان را 

تسهيل كنند.
بهبود و اصلاح ساختارهاى روان درمانى چه كمكى به بهبود 

سرمايه گذارى هاى اقتصادى خواهد كرد؟
در اين راســتا يكى از تلاش هاى عمده ما اصلاح اطلاعات غلط در حوزه 
روان درمانى و روان كاوى اســت كه باعث شــده، برخى روان كاو را يك 
انســان مجزا و جداگانه از روانشناس بدانند، در حالى كه روان كاو، همان 
روانشناس اســت، اما دوره روان كاوى مى بيند و كار روان كاوى مى كند. 
نكته ديگر آن است كه برخلاف تصور موجود، روانشناسى در اين سطح 
كوچك مطرح نيست و رويكردهاى زيادى مانند شناختى، رفتارى، اى اف 
تــى و رويكردهاى متفاوت و جديد دارد، اما به نظر بنده افرادى كه در اين 
حوزه فعاليت دارند، منعطف نبوده و صرفا در يك حوزه متمركز مى شوند، 
در صورتى كه اتخاذ رويكردها به فراخور نياز خانواده، تفاوت فرهنگ ها، 
سطح درآمد اقتصادى و... متغير است. مساله ديگر آن است كه ترجمه هاى 
موجــود از كتاب هاى روانشناســى خوب و موثر نبــوده و كتاب هاى 
روانشناسى غيرعلمى در بازار زياد است، با اين حال روانشناسان در حال 

بررسى و تحقيق هستند تا به معرفى كامل رويكردهاى نوين بپردازند.
در بخش فرهنگى تا چه اندازه در به كارگيرى شــيوه هاى 
نوين درمان نســبت به كشورهاى توســعه يافته موفق 

بوده ايم؟
درمان نوعى هنر اســت و ابعاد متفاوتى دارد. حتى مدل صحبت كردن 
درمانگر، طراحى فضا و برخوردى كه در كلينيك با افراد مى شــود، مهم 
است و گاها مورد توجه قرار نمى گيرد. به عبارتى، پكيج درمانى در كشور 
كامل نيست، در حالى كه در جوامع ديگر به ظرافت ها بيشتر توجه شده و 
پوشــش و نوع نشستن يك درمانگر براى يك كودك و نوجوان متفاوت 
است؛ يعنى اين فرآيند درمانى يك پروتكل استاندارد دارد كه به درمانگر 
مى گويد چطور بنشــيند، چطور صحبت كند و از چه طراحى هايى كمك 

بگيرد؟ در حالى كه در كشورمان به اين استانداردها توجهى نمى شود.
و سخن آخر...

ما به عنوان يك روانشناس، مسئوليت اجتماعى خود مى دانيم كه قدم هاى 
موثــرى در اين حوزه برداريم، خودمان اقدام كنيم و منتظر اتفاقات خيلى 
بزرگ نباشيم. كافى است كه افراد تغييرات را از خودشان شروع كنند، در 
اين صورت قدم هاى موثرى در اين حوزه برداشــته خواهد شــد. هر فرد 
روزانه به صورت منظم 8 ســاعت از روز خود را در محيط كار مشغول به 
فعاليت اســت؛ لذا اين قسمت مهم در رشــد اجتماعى فرد نياز به توجه و 
ســرمايه گذارى از سوى مديران تصميم گير ســازمان ها جهت ارتقاء و 
بهره ورى نيروى كار و همچنين كمك به زيست فردى بهتر براى كاركنان 

زيرمجموعه آن ها خواهد بود. 

خوشبختانه اكنون 
يك ادبيات فكرى 

متفاوت بر مردم 
حاكم است و اين 

باور وجود دارد 
كه مراجعه به 

روانشناس لزوما 
به معنى داشتن 
اختلال نيست، 
بلكه به كيفيت 

زندگى بهتر كمك 
مى كند



با گســترش فرهنگ استفاده از 
خدمــات روانشناســى، پاى اين 
حوزه به صنايع و ســازمانها نيز 
كشيده شــده و عنوانى براى اين 
موضوع تعريف شده است، از اينرو 
امروزه در كشورهاى توسعه يافته 
به بخش انكارناپذير صنايع تبديل 
شده و نقش موثرى در توسعه و رفع 
خلاهاى سازمانها ايفا مىكند. 
روانشناسان سازمانى، روشهاى 
انتخابى را توسعه و اعتبارسنجى 
مىكنند كه بهطور دقيق عملكرد 
شغلى را پيش  بينى مىكنند. اين 
روشهــا شــامل مصاحبههاى 
ارزيابىهــاى  ســاختاريافته، 
روانشــناختى و شبيهسازى  هاى 

كارى مىشوند و اطمينان حاصل مىكنند تا افراد مناسب براى نقش  هاى 
مناسب انتخاب شوند.

تقويت آموزش و توسعه و بهينهسازى مديريت عملكرد
روانشناســان ســازمانى، برنامههاى آموزشــى را طراحى مىكنند تا به 
شكافهاى خاص مهارتى رسيدگى كرده كه توسعه كلى كاركنان را ارتقا 
مى  بخشد. آنها براى اطمينان از اثربخشى اين برنامهها از تكنيكهايى 
مانند ارزيابــى نيازها، بهكارگيرى نظريه  هاى يادگيــرى و ارزيابىهاى 
آموزشى اســتفاده مىكنند. روانشناسان سازمانى، سيستمهاى مديريت 
عملكردى را توسعه مى  دهند كه بازخوردى دقيق، عادلانه و سازنده ارائه 
مى  كنند. اين سيستم  ها به سازمانها كمك مىكند تا عملكردهاى برتر را 
شناسايى، از توسعه كاركنان حمايت و عملكرد فردى را با اهداف سازمانى 

همسو سازند.
تقويت انگيزه و تعهد در محيط كار

روانشناسان سازمانى با بهكارگيرى نظريههاى انگيزشى، اقدام به ايجاد 
محيط  هايى مىكنند كه انگيــزه و تعهد كاركنــان را افزايش مىدهد. 

آنهــا برنامه  هاى تشــويقى 
طراحى مىكنند، سيستمهاى 
پاداش را توســعه مى  بخشند 
و فرهنــگ ســازمانى مثبتى 
را ترويــج مىكنند. از ســوى 
ديگر، ايــن افراد با بهكارگيرى 
اصول مديريت تغيير و توسعه 
ســازمانى، به مديريت فرآيند 
تغييــر در ســازمان كمــك 
مىكنند. آنهــا ارزيابى  هاى 
ســازمانى انجــام مى  دهند، 
برنامه  ريــزى اســتراتژيك را 
تســهيل و از رهبران در اجراى 
ابتكارات تغيير حمايت مىكنند.

مقابله با تنوع و فراگيرى 
در محيط كار

روانشناسان سازمانى با توسعه راهكارهايى براى ايجاد محيطهاى كارى 
فراگيرتر، به ابتكارات تنوع و فراگيرى (D&I) كمك مىكنند. آنها روى 
كاهش تبعيضها در اســتخدام، ارتقاى صلاحيت فرهنگى و پرورش 
محيطى كار مىكنند تا همه كاركنان احساس ارزشمندى داشته باشند. در 
واقع روانشناسى سازمانى به عنوان حوزه  اى از علم روانشناسى كه رفتار 
انسان در محيطهاى كارى را مورد مطالعه قرار مىدهد، نقشى حياتى در 
مديريت منابع انسانى (HRM) ايفا مىكند. اين افراد با درك علمى از رفتار 
انسان، به سازمانها در بهبود شــيوه  هاى مديريت منابع انسانى يارى 
مىرســانند و در نهايت، منجر به ارتقاى اثربخشى و كارايى سازمانها 
مىشوند. روانشناسى سازمانى در تمامى مراحل مديريت منابع انسانى، از 
جذب و اســتخدام كاركنان تا ايجاد انگيزه و توســعه آنها و همچنين 
مديريت تغيير و برقرارى تنوع و فراگيرى در سازمان، نقشآفرينى مى 
كند. با بهرهگيرى از اصول روانشناســى سازمانى، سازمانها مىتوانند 
محيط كارى پربازده و در عين حال سازگار با نيازهاى كاركنان ايجاد كنند 

كه در نتيجه، به سود هر دو طرف خواهد بود. 

روانشناسى 
سازمانى به عنوان 

حوزه  اى از علم 
روانشناسى كه 
رفتار انسان در 

محيطهاى كارى 
را مورد مطالعه 

قرار مىدهد، 
نقشى حياتى در 

مديريت منابع 
 (HRM) انسانى

ايفا مىكند
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الاختــــــــــــــــــيار

ــي دولــة ذات حضــارة تمتــد لآلاف الســنين  ــك إيــران، وه تمتل

وذات موقــع جغــرافي اســتراتيجي، العديــد مــن الفــرص والقــدرات 

للاســتثمار في النفــط والغــاز والمعــادن والبنــى التحتيــة الصناعيــة 

المختلفــة. كــما أن وجــود مناخــات متنوعــة وآثــار تاريخيــة 

غنيــة أضــاف إليهــا عوامــل جــذب ســياحي فريــدة. بالإضافــة إلى 

ذلــك، أدى وصــول إيــران المريــح والرخيــص إلى أكــثر مــن مليــار 

شــخص في العــالم في البلــدان المجــاورة لهــا وعــبر طريــق الحريــر، 

ــك، يمكــن للدخــول  ــا ؛ لذل ــة خاصــة لن ــزة تصديري ــق مي إلى خل

الــذكي في مختلــف القطاعــات مثــل الصناعــة والخدمــات والتجارة 

والــشركات الجديــدة أن يحقــق أرباحًــا ضخمــة للمســتثمرين.

تســعى مجلــة عــالم الاســتثمار إلى توفــير نافــذة جديــدة واضحــة 

في الاقتصــاد الإيــراني المتنامــي، مليئــة بالفــرص المبتكــرة، من خلال 

ــه.  ــوق ب ــار موث ــة كمستش ــة وصادق ــات واضح ــم معلوم تقدي

التواصــل المبــاشر مــع الشركات النشــطة في بيئــة الأعــمال الإيرانية، 

لا ســيما في مجــالات الصناعــة والطاقــة والخدمــات والنقــل والمــال 

والتمويــل والتأمــين، فضــلاً عــن الأعــمال المبتكــرة، والاســتفادة من 

ــا إلى جنــب مــع توظيــف الصحفيــين الشــباب  خــبرة الخــبراء جنبً

ــة نظــر  ــن وجه ــا م ــق في القضاي والمتحمســين و الخــبراء للتحقي

ــبر المهمــة الرئيســية  ــين، يعت ــين ورجــال الأعــمال الإيراني الصناعي

لمجلــة عــالم الاســتثمار.

تفخــر «عــالم الاســتثمار» بــأن أول مجلــة إيرانيــة تصــدر بثــلاث 

ــم  ــة يت ــة والعربي ــية والإنجليزي ــات الفارس ــهرياً باللغ ــات ش لغ

ــا عــلى نطــاق  ــم توزيعه ــل القطــاع الخــاص ويت نشرهــا مــن قب

ــدر  ــن نق ــزاء؛ نح ــراء الأع ــراني. الق ــمال الإي ــاع الأع ــع في قط واس

ثقتكــم، جهودنــا لتحســين وزيــادة رضاكــم   باســتمرار هــي جــزء 

مــن خارطــة الطريــق لهــذه المجموعــة لاســتجابة بشــكل أفضــل 

ــا  ــل معن ــم التواص ــزاء يمكنك ــا الأع ــا. قرائن ــات جمهورن لاحتياج

لإدراج محتواكــم وإعلاناتكــم.
صاحب الامتیاز و الرئیس التنفیذی:

دکتور مرتضی فغانی       
رئيس التحرير: فرهاد امیرخانی        
 المدير التجاری: سارة نظری              

المترجم : سعید عدالتجو

خبير سوق رأس المال

سوق الأوراق المالية متروكة لنفسها

وقد ذكر في مقابلة مع الرئيس التنفيذي لشركة زاغروس بوش

دمج العلم والصناعة في مركز زاغروس بوش العلمي التطبيقي

الرئيس التنفيذي لشركة حرير الوان للصناعات النسيجية

عدم وجود تخطيط مناسب لنمو العمالة في صناعة الملابس

العضو المنتدب لشركة جامه بافت

مشكلة السيولة هي المشكلة الكبيرة لصناعة النسيج بأكملها

المدير التنفيذي لمجموعة  نانومهيار الصناعية

زيادة المنافسة من خلال ذكاء صناعة النسيج

عضو مجلس إدارة اتحاد إنتاج وتصدير المنسوجات والملابس الإيرانية

تحديات الدبلوماسية الاقتصادية الإيرانية من وجهة نظر الصناعة

صرح نائب رئيس شركة مناجم ومصانع  درخشان تخت گنبد

يشكل نقص الموارد المالية تحديا لإمدادات الطاقة لصناعة النحاس

صرحت مؤسسة ومديرة مركز مهرك لعلم النفس

التأثير الأساسي للتحديات الاقتصادية في حدوث الاضطرابات النفسية



صناعة الأزياء في إيران 
تنتظر الاهتمام

تعــد العملــة المتعــددة الأســعار واحــدة مــن 
أكــبر التحديــات في البلــدان التــي تواجــه 
مشــاكل اقتصاديــة وإداريــة. لم تجلــب سياســة 
العملــة هــذه تجربــة ناجحــة في أي بلــد 
ــا إلى مشــاكل خطــيرة  فحســب، بــل أدت دائمً
ــدان  ــة البل ــر تجرب ــدان.   تظُه ــاد البل في اقتص
المختلفــة أن العملــة الموحــدة مــن خــلال إزالة 
ــاج  الإيجــارات تعمــل عــلى تحســين أداء الإنت

ــوق. ــفافية في الس ــادة الش ــارة وزي والتج
لكــن في هــذه الأيــام في بلدنــا، يتحــدث جميــع 

نشــطاء القطــاع الخــاص عــن حقيقــة مفادهــا أنــه يجــب علينا التحــرك نحو 
عملــة موحــدة حتــى نتمكــن مــن التغلــب عــلى التحديــات الناجمــة عــن 
ــة الموحــدة، في حــين ــة المتعــددة الأســعار. والحقيقــة هــي أن العمل العمل
تســاعد الصناعــة وقطــاع الإنتــاج، ســتعزز الصــادرات وتدير الواردات بشــكل 

أفضــل وتزيــد مــن صحــة الاقتصــاد.
ــام  ــه في نظ ــر من ــر لا مف ــاد أم ــو أن الفس ــه ه ــد يجــب ملاحظت شيء واح
ــة المتعــددة الأســعار الحــالي. إن وجــود العمــلات المتعــددة الأســعار  العمل
يمكــن أن يكــون فاســداً في حــد ذاتــه، لأنــه في النظــام الحــالي، هنــاك إيجــار 
ــة  ــه عندمــا يتــم إعطــاء العمل وإســاءة اســتخدام فــرق ســعر الــصرف، لأن
الرســمية لبعــض المجموعــات بســعر أقــل، ثــم يتــم بيــع هــذه العملــة في 
الســوق المفتوحــة بأســعار أعــلى. يتــم بيعهــا، فــإن النتيجــة الأولى هــي خلق 

الفســاد وإســاءة اســتخدام العملــة.
وهنــاك قضيــة أخــرى يجــب مراعاتهــا وهــي أن العملــة المتعــددة الأســعار 
وإجبــار المصدريــن عــلى توريدهــا بســعر النصــف جعــل هــؤلاء الأشــخاص 
غــير متحمســين للتصديــر، وبالتــالي، أصبحــت العملــة ذات الســعر الواحــد 
وحــل مشــكلة التعاقــد عــلى النقــد الأجنبــي الطلــب الرئيــسي للمصدريــن. 
وقــد تســبب هــذا في انخفــاض حجــم صــادرات إيــران في الســنوات الأخــيرة، 
لأن ســعر الــصرف المنخفــض في نظــام نيــما مقارنــة بالســوق الحقيقية جعل 

عمليًــا تصديــر الســلع بــدون مــبرر اقتصــادي.
وهنــاك شيء آخــر يجــب التفكــير فيــه وهــو أن العملــة المتعــددة الأســعار، 
باعتبارهــا واحــدة مــن القضايــا المعقــدة والصعبــة في اقتصــاد إيــران، هــي 
ســبب التأثــير عــلى الإنتــاج المحــلي. لقــد رأينــا لســنوات أن العملــة المتعددة 
الأســعار تركــت آثارهــا الســلبية عــلى الإنتــاج المحلي وبيئــة الأعــمال في البلاد. 
هــذا النظــام النقــدي يزيــد مــن الــواردات ويضعــف الإنتــاج المحــلي 
والحرفيــين. بطبيعــة الحــال، العملــة المتعــددة الأســعار لا تؤثــر فقــط عــلى 
الإنتــاج المحــلي، بــل تــضر أيضًــا بالعــمال الإيرانيين، لأنهــا تســبب انخفاضًا في 
الإنتــاج المحــلي، والــذي لا ينتــج عنه ســوى زيــادة الــواردات وانخفــاض فرص 
العمــل للعــمال الإيرانيــين. كــما أن اســتمرار اتجــاه العملــة المتعددة الأســعار 
والافتقــار إلى سياســة نقديــة مســتقرة وشــفافة يقلــلان بشــكل كبــير مــن 
الحافــز لخلــق قيمــة مضافــة في الســلع المحليــة؛ لذلــك، نشــهد حاليًــا وفــرة 
مــن الفســاد والمشــاكل الاقتصاديــة بســبب العملة المتعــددة الأســعار، والتي 
ســيتم حلهــا بالتأكيــد بوجــود عملة واحــدة. بطبيعــة الحال، يتطلــب النجاح 
في هــذا الاتجــاه التحكــم الدقيــق والإدارة الصحيحــة لمعــدل التضخــم 
ــصرف دون  ــر ســعر ال ــم تحري ــه إذا ت ــة الأخــرى، لأن ــؤشرات الاقتصادي والم
مراقبــة وتخطيــط دقيقــين، فقــد يتســبب ذلــك في زيــادة التضخــم وظهــور 
مشــاكل جديــدة في اقتصــاد إيــران؛ ولذلــك فــإن هذا المســار يتطلــب برنامجا 
ــل يأخــذ أيضــا في  ــة ذات ســعر موحــد فحســب، ب شــاملا لا يجعــل العمل
ــاع الحــاد في التضخــم والتجــاوزات  ــع الارتف ــة لمن ــط اللازم ــار الضواب الاعتب
المحتملــة، وحينهــا فقــط ســيكون مــن الممكــن التحرك نحــو اقتصاد شــفاف 

ومستقر. 

في بلدنــا لم يتــم الاعــتراف بصناعــة الأزيــاء 

بشــكل صحيــح ولم يتــم تنــاول أهميتهــا. 

ــه مــن  والســبب واضــح؛ يكفــي أن نتذكــر أن

٥٦٤٢ وســيلة إعــلام رســمية مســجلة في  بــين

ــاد  ــة والإرش ــوزارة الثقاف ــي ل ــب الصحف المكت

الإســلامي، هنــاك ١٣ وســيلة إعلاميــة فقــط في 

البــلاد لديهــا ترخيص للعمــل في مجــال الأزياء، 

نصفهــا غــير نشــط والنصــف الآخــر نشــط. إنهــم يواجهــون تحديـًـا خطــيراً 

للنــشر. الموضــة والإعــلام روح واحــدة في جســدين ويمكننــا التحــدث 

عــن صناعــة الأزيــاء عندمــا يكــون هنــاك وســيلة إعلاميــة للترويــج لهــا 

والترويــج لهــا، وإلا فلــن تكــون هنــاك موضــة ومــا تبقــى هــو عمــل غــير 

ــاس. ــه ســوى عــدد محــدود مــن الن ــن يعرف معــروف ل

إن مراجعــة تاريــخ صناعــة الأزيــاء في إيــران تكشــف لنــا أن هــذه الصناعــة 

توســعت أكــثر مــن كل العصــور الســابقة، خــلال فــترة البهلويــة وبالتزامــن 

مــع زيــادة عائــدات النفــط وذروة الاســتهلاك والازدهــار والاهتــمام 

ــك الفــترة، مــن أجــل  ــى أن وســائل الإعــلام في تل ــا، حت ــة في بلادن بالحداث

تقديــم المنتجــات الجديــدة، لم تكــن الطــرق الشــائعة في الغــرب فحســب، 

بــل كانــت تتفــوق أحيانًــا عــلى تلــك النــماذج، وباســتخدام جميــع أدوات 

ــا مــن أجــل  ــج له ــدة والتروي ــج للمنتجــات الجدي الإعــلام، قامــت بالتروي

جعلهــا عصريــة وجــذب جماهــير الزبائــن.

لكــن هــذه الصناعــة المــدرة للدخــل والمخادعــة في نفــس الوقــت، بعــد 

الثــورة الإســلامية وبعــد انتشــار ثقافــة العيــش البســيط وانــدلاع الحــرب، 

ــة  ــيلة إعلامي ــن لأي وس ــل، لم يك ــلى الأق ــد ع ــدة عق ــا، ولم ــدت زخمه فق

الحــق في تصميــم المنتــج والإعــلان عنــه بالطريقــة التــي كانــت شــائعة في 

المــاضي. لم يكــن الأمــر كذلــك، ونتيجــة لذلــك، احترقــت الرطوبــة والجفــاف 

معًــا، وذهبــت صناعــة الأزيــاء الإيرانيــة، التــي كانــت ســتصبح نموذجًــا، إلى 

النهايــة، وبالتــالي، أصبحــت المنتجــات الإيرانيــة المبتكــرة أقــل شــهرة وتــم 

إعــداد الأرض لدخــول المنتجــات الملونــة والمزججــة الأجنبيــة.

نظــراً لأن غــزو الثقافــة المســتوردة أدى إلى مواجهــة بــين الشــباب المبتكــر 

ــم إنشــاء مؤسســة  ــلاد، فقــد ت ــون في الب ــاذ القان ــة وإنف ومســؤولي الثقاف

تســمى مجموعــة عمــل الأزيــاء والملابــس مــن قبــل وزارة الثقافــة في عــام 

٢٠٠٢ مــن أجــل الاســتجابة لحاجــة الشــباب للأزيــاء والإشراف عــلى صناعة 

الأزيــاء. لتكــون مســؤولة عــن إيــران. عــلى الرغــم مــن أن إنشــاء مجموعــة 

العمــل هــذه كان بمثابــة فــأل حســن في البدايــة وكان العديــد مــن 

المصممــين والمنتجــين المحليــين يأملــون في ذلــك، ولكــن بســبب انخفــاض 

أهميــة دور وســائل الإعــلام في تكوينهــا، فقــدت مجموعــة العمــل هــذه 

ــاء  ــة الأزي ــر صناع ــام تطوي ــة أم ــا تأثيرهــا الحقيقــي وأصبحــت عقب قريبً

ــة إلى  ــذه الصناع ــاج ه ــضى، تحت ــت م ــن أي وق ــثر م ــة. الآن، أك الإيراني

الاهتمام. هذه الصناعة التي تواجه مشاكل منذ سنوات. 

العملة الموحدة هي حافز 
الإنتاج و التصدير

دكتور مرتضى فغاني
ــو  ــر وعض ــس التحری رئی
ــران ــارة طه ــة التج غرف

فرهاد اميرخاني
رئيس التحرير



ــة، اســتكملت  ــه التغــيرات والتطــورات العالمي ــذي تتزامــن في في الوقــت ال
الدبلوماســية أيضًــا العمليــة التاريخيــة، لدرجــة أن العلاقــات الدوليــة اليــوم 
تعتمــد عــلى الدبلوماســية الاقتصاديــة والعلاقــات التجاريــة الدوليــة، عــلى 
ــة  ــكرية وكتل ــية العس ــلى الدبلوماس ــد ع ــذي كان يعتم ــاضي، ال ــس الم عك
الــشرق والغــرب. مــا واجهنــاه خــلال رحلــة وفــد الأعــمال الإيــراني بحضــور 
رئيــس غرفــة التجــارة الإيرانيــة المحــترم وســفير بلادنــا المحــترم في أوزبكســتان 

كان جوهــر هــذا الأمــر.
إرسال وفد تجاري إلى أوزبكستان

منــذ بدايــة هــذا البرنامــج، والــذي كان مــن الممكــن أن يكــون نقطــة تحــول 
لبــدء علاقــات تجاريــة وتصديريــة واســعة النطــاق مــع أوزبكســتان، ولكــن 
ــؤولين  ــفير والمس ــين الس ــة ب ــاءات متخصص ــود لق ــدم وج ــف، كان ع للأس
ــمال  ــال الأع ــة ورج ــب الاقتصادي ــع النخ ــة م ــفارة الإيراني ــين في الس المعني
ــم  ــم واحتياجاته ــة ودراســة اقتراحاته ــن في هــذه الرحل ــين الحاضري الإيراني
لتســهيل التجــارة وإقامــة علاقــات اقتصاديــة مســتقرة مــع أوزبكســتان أحد 
أهــم نقــاط الضعــف والتحديــات التــي تواجــه العلاقــات التجاريــة الإيرانية.

المستشارون الاقتصاديون للسفارة الإيرانية في الدبلوماسية الاقتصادية
ــارون  ــرس المستش ــابعة، ك ــة الس ــة التنموي ــات الخط ــس سياس ــلى عك ع
الاقتصاديــون الإيرانيــون للأســف معظــم اهتمامهــم وتركيزهــم على تســهيل 
الــواردات إلى إيــران وهــم مشــغولون بذلــك. ومــع ذلــك، كان أســاس إنشــاء 
هــذا المنصــب في هيــكل الدبلوماســيين الإيرانيــين هــو تســهيل الصــادرات 
وتطويــر أســواق التصديــر والنقــد الأجنبــي في البــلاد، والــذي مــع اســتمرار 

الاتجــاه الحــالي، بالتأكيــد هــذا الهــدف ليــس أكــثر مــن حلــم.
غرفة تجارة أوزبكستان

لكــن الطــرف الآخــر قــدم برنامجًــا مكتوبـًـا ومحــددًا ومثــيراً للإعجــاب لــكل 
ســاعة ويــوم مــن حضــور الوفــد التجــاري الإيــراني. كان التركيــز الرئيــسي على 
محافظتــي طشــقند وخــوارزم، لذلــك قــدم نائــب حاكــم خــوارزم منتجــات 
ــو وإحصــاءات  ــر فيدي ــم تقري ــن خــلال تقدي ــدرات هــذه المحافظــة م وق

ومعلومــات مفصلــة.
لقاء الوفد التجاري للبلدين

ــلى  ــخاص في أع ــؤولين والأش ــر المس ــات نظ ــلاف في وجه ــة الاخت ــن رؤي يمك
الاتصــالات الدوليــة بوضــوح في موازيــن التجــارة والنجاحــات الدوليــة 
للــدول في التجــارة. ركــز الدبلوماســيون الأوزبكيــون عــلى التعريــف بقــدرات 
وإمكانيــات الصناعــة والإنتــاج الحاليــة لهــذا البلــد، وعــلى الرغــم مــن جذب 
ــن  ــر. لك ــذا الأم ــر ه ــعوا إلى تطوي ــد س ــيرة، فق ــة الكب ــتثمارات الدولي الاس

ــراني خطــة كبــيرة في هــذا المجــال. ــدى الوفــد الإي للأســف، لم يكــن ل
المخرج من هذه المعضلة

الحــل المنطقــي هــو وضع برنامــج ووصــف وظيفي مكتــوب ومــؤشرات أداء 
قابلــة للقيــاس والمراقبــة للدبلوماســيين الموجوديــن في الســفارات الإيرانيــة 
فيــما يتعلــق بتســهيل الصــادرات وليــس فقط تســويق الــواردات، فضــلاً عن 
ــلى  ــين ع ــن ومطلع ــال وقادري ــذا المج ــبرة في ه ــخاص ذوي خ ــف أش توظي
نمــاذج تطويــر الأعــمال والتواجــد في الأســواق العالميــة، ومطلعين عــلى قواعد 

ومبادئ المراسم الدولية.

مــن القضايــا الأساســية المتعلقــة بســوق رأس المــال مــا يتعلــق بالتطــورات 
ــا ســيحدث، وهــذه  ــة م السياســية، فمعظــم المســتثمرين ينتظــرون لمعرف
القضيــة ســتحدث بطريقــة مــا انقطاعــاً في عمليــة دخــول صناديــق جديــدة 
إلى الســوق وســتزيد مــن مخاطــر الاســتثمار فيــه. إلا إذا تصورنــا أن الحكومــة 
ســتتخذ قــرارات لزيــادة أربــاح الــشركات الكــبرى في هــذه الســوق أو عــلى 
الأقــل خفــض تكاليفهــا. وبعبــارة أخــرى، ينبغــي القــول أنــه عــلى الرغــم مــن 
الإشــارات الإيجابيــة لإجــراءات دعــم ســوق رأس المــال والارتفــاع المناســب في 
معــدل نمــو الــدولار، فــإن الاتجــاه الحــالي للســوق مــن أجــل الخــروج مــن 
ضغــوط البيــع وخــروج أمــوال الناشــطين وانخفــاض قيمــة الأســهم، يتطلــب 
تقليصــاً ملموســاً للمخاطــر المنهجيــة وزيــادة الإجــراءات الداعمة؛ لذلــك، إلى 
أن تتحقــق هــذه الــشروط، فــإن وجــود ضغــوط البيــع ونقــص الطلــب في 
الســوق هــو الخيــار الأكــثر ترجيحــاً، وكــما رأينــا الاتجــاه الصعــودي للأســعار 

في الأســواق الموازيــة.
ــر المنشــورة تحتــوي عــلى ظــروف  حتــى الآن، كان حــوالي ١٠٪ مــن التقاري
إيجابيــة، مــما أدى إلى خلــق ظــروف مناســبة لبعــض الرمــوز، لكــن ظــروف 

الســوق غــير المواتيــة لم تســمح لهــذه الرمــوز بالنمــو أكــثر.
ومــع ذلــك، فــإن أهــم الطــرق للخــروج مــن الظــروف الحاليــة في ســوق رأس 

المــال هــي كــما يــلي:
• الشــفافية الاقتصاديــة والحــد مــن الفســاد: وهــذا مــن شــأنه أن يقلــل مــن 
التقلبــات في العديــد مــن الأســواق ويزيــد الإنتــاج بمشــاركة النــاس. كــما أن 
هــذه القضيــة فعالــة في خفــض ســعر الفائــدة وحجــم الســيولة. وللأســف، 

فــإن التضخــم في البــلاد كان دائمًــا في ازديــاد ووصــل إلى أكــثر مــن ٥٠٪.
• إصــلاح السياســات الضريبيــة مــن قبــل الحكومــة: في السياســات الضريبيــة 
الحاليــة، يدفــع الموظفــون والمنتجــون ضرائب باهظــة، لكن أصحــاب الأراضي 

والذهــب يكســبون الكثــير مــن الــثروة. يجــب إصــلاح هــذه السياســة.
• خفــض معــدل التضخــم: هــذه القضيــة تعتمــد عــلى إصــلاح السياســات 
ــة  ــادة كمي ــن زي ــين م ــن المنتج ــدم تمك ــم في ع ــبب التضخ ــة. تس الضريبي

ــب. ــرض والطل ــوازن الع ــة ت ــر إلى زعزع ــذا الأم ــد أدى ه ــم وق منتجاته
ــلع في  ــرض الس ــم ع ــلع: إذا ت ــة الس ــات في بورص ــلع والخدم ــرض الس • ع
بورصــة الســلع، فســوف يتــم عرضهــا بالتأكيــد بســعر أكــثر شــفافية وشروط 

أكــثر ملاءمــة.
• خفــض تكلفــة الاســتثمار في الأســواق الماليــة مثــل الــدولار والذهــب مــن 
خــلال إصــلاح السياســات الاقتصاديــة: يجــب عــلى الحكومــة خفــض تكلفــة 
الاســتثمار في الأســواق الماليــة مــن خــلال فرض الضرائــب والسياســات المماثلة 

حتــى يتجــه النــاس نحــو الأســواق الإنتاجيــة.
ويجــب أن نعلــم أن إهــمال هــذه الحلــول ســيؤدي إلى هبــوط ســوق رأس 

المال وزيادة سعر الدولار. 

تحديات الدبلوماسية 
الاقتصادية الإيرانية من 

وجهة نظر الصناعة

الحاجة إلى تقليص 
المخاطر المنهجية

المهندس علي همتي
عضو مجلس إدارة اتحاد إنتاج 
وتصدير المنسوجات والملابس 

الإيرانية

عباس علي حقاني نسب
رئيس مجلس إدارة شركة هدف لإدارة محافظ الأسهم



وعــلى الرغــم مــن أن صناعــة النســيج تتمتــع بقــدرة كبــيرة عــلى خلــق فرص 

العمــل وتتطلــب القليــل مــن الاســتثمار، إلا أنهــا لم تحقــق أهدافهــا المرجــوة 

عــلى الرغــم مــن التحديــات العديــدة. بالإضافــة إلى ذلــك، إذا قمنــا بزيــارة 

ســوق الملابــس، ســنتعرف أكــثر عــلى الركــود العميــق الــذي يعيشــه هــذا 

الســوق. في حــوار مــع المهنــدس مهــدي كاردان، الرئيــس التنفيــذي لشركــة 

كويــر جــين ســمنان، اســتعرضنا حالــة صناعــة النســيج في البــلاد. نقــرأ أجــزاء 

مــن هــذه المقابلــة.

بــدأت هــذه الشركــة نشــاطها منــذ حــوالي ٥ ســنوات بالتركيــز عــلى إنتــاج 

ــذه  ــم، وبه ــة الدني ــاج أقمش ــال إنت ــل في مج ــم، والآن تعم ــة الدني أقمش

الطريقــة، حرصــاً منــا عــلى ضــمان جــودة التكنولوجيــا الحديثــة في العــالم 

بمــا فيهــا الحديثــة الآلات والمــواد الخــام تســتخدم جــودة عاليــة و... نشــطت 

شركــة ســمنان صحــراء الدنيــم في مجــال الغــزل والقطــن وخاصــة القطــن، 

ومــن أجــل تعويــض عجــز الســوق قدمت خيوطــاً عاليــة الجودة إلى الســوق 

ومــن أجــل زيــادة القيمــة المضافــة دخلــت الســوق. فئــة الصباغــة وإنتــاج 

أقمشــة الدنيــم. بالإضافــة إلى ذلــك، وبهــدف توريــد صفــر إلى مائــة سلســلة 

إنتــاج، تحــاول هــذه الشركــة توريــد الغــزل ثــم القماش مــع اســتخدام ألياف 

القطــن، لذلــك، أثنــاء إنتــاج القمصــان والجينز، مراحــل الإنتــاج المختلفة من 

إنتــاج الغــزل إلى البيــع النهــائي و الملابــس تديــر المنتــج.

 وبمــا أن طــرق بيــع الملابــس تتغــير، فإننــا نراقــب الســوق باســتمرار ونحــاول 

ــا، انتقلــت أســاليب البيــع مــن وضــع البيــع  اســتخدام أفضــل الطــرق. حاليً

بالتجزئــة إلى الفضــاء الافــتراضي، وهــو مــا يصاحبــه العديــد من التحســينات. 

وفي هــذا الصــدد، نحــن نتفــاوض مــع الزمــلاء الناشــطين في قطــاع 

ــة. وفقــا  ــة ونحــاول الاســتفادة مــن الأســاليب الحديث العلامــات التجاري

للاســتطلاعات، هنــاك ســوق كبــيرة جــدا في إيــران، ونحــن نحــاول 

ــلاد. ــوقها في الب ــلى س ــتحواذ ع الاس

نحــن نراقب بشــكل مســتمر مســألة التســويق والتســويق لتحقيــق النتائج. 

ــة في نقــاش  مــن وجهــة نظــري، أكــبر مشــكلة تواجههــا العلامــات التجاري

العلامــات التجاريــة هــي أنهــا تتوقــف عــن النمــو بعــد الــذروة.

إنهــم يفعلــون ذلــك، في حــين تشــير مكانــة العلامــات التجاريــة الرائــدة في 

العــالم إلى اتجــاه متزايــد ومتواصــل؛ وهــذا يعنــي أنــه في كل عام تكــون هناك 

تحســينات كبــيرة مقارنــة بالســنوات الســابقة ويتــم تحديثهــا. وبالنظــر إلى 

هــذا الموضــوع، تحــاول شركــة صحــراء ســمنان التعويــض عــن نقــاط ضعفها 

وعيوبها من خلال دراسة التحديات والقضايا في هذا المجال بعناية.

وقد طرحها الرئيس التنفيذي لشركة کویر جين سمنان

تقدم العلامات التجارية 
الإيرانية في إنتاج الملابس 

عالية الجودة

قيمــة  المــال  رأس  ســوق 

ــاح  ــث الأرب ــن حي ــة م للغاي

الســعر  والخســائر، ونســبة 

إلى الدخــل للــشركات الكبــيرة 

وهــي  هــي ٤،  والمتوســطة 

وضعهــا،  في  مســبوقة  غــير 

الســوق  مشــكلة  لكــن 

ــة  ترجــع إلى المخاطــر المنهجي

والتطــورات السياســية، بمــا في 

النظــام  مــع  المواجهــة  ذلــك 

الإسرائيــلي وتهديــدات هــذا البلــد بالعــودة إلى مهاجمــة منشــآت النفــط، 

مــما تســبب في قلــق ســوق الأوراق الماليــة باســتمرار مــن الهجــمات 

الأجنبيــة، والمســاهمين في الغالــب في طابــور البيــع بــدلاً مــن الشراء. بشــكل 

عــام، يتعــرض ســوق رأس المــال لمخاطــر منهجيــة خارجيــة وداخليــة يصعب 

إدارتهــا. بالتأكيــد، مشــكلة مثــل تهديــد إسرائيــل أو هجومهــا ليســت ضمن 

ــا  نطــاق ســلطة الحكومــة كخطــر منهجــي، لكــن بعــض المخاطــر تفرضه

ــدة  ــك كخطــر داخــلي هــو ســعر الفائ ــال عــلى ذل الحكومــة نفســها، ومث

٤٠٪. في الوقــت الحــالي، لا يقــل معــدل شراء النقــود عــن ٣٨٪، وفي نفــس 

الســوق خــارج البورصــة وأدوات التمويــل الجماعــي الأخــرى، يبلــغ معــدل 

الفائــدة ٤٤٪ ومعــدل الســندات الحكوميــة ووثائــق الخزانــة ٣٨٪، وهــو مــا 

ــا إلى ارتفــاع ســعر الفائــدة. مــن ناحيــة أخــرى، زادت الفجــوة  يرجــع أيضً

ــم  ــترة الأخــيرة، وعــلى الرغ ــدولار الآزادي خــلال الف ــة وال ــين ســعر النيم ب

ــدولار بنســبة ١٠٪، إلا  ــة للحكومــة لخفــض ســعر ال مــن الجهــود الإيجابي

ــات  أن هــذه الفجــوة زادت خــلال التطــورات الأخــيرة وأضافــت إلى تحدي

ســوق رأس المــال كواحــدة مــن المشــاكل الخارجيــة. مشــكلة أخــرى هــي 

ــا  ــك تســعير الســيارات وتداوله ــة عــلى ذل التســعير الإلزامــي، ومــن الأمثل

خــارج بورصــة الســلع، مــما أدى إلى عــدم حصــول شركــة تصنيــع الســيارات 

ــا. ــن بيعه ــح م عــلى الرب

يمكــن للحكومــة مســاعدة هــذه الــشركات الأساســية بإصــدار ســندات تابعة 

لتحريرهــا مــن وضــع حــرج. ٦٠٪ مــن ســوق رأس المــال في أيــدي الحكومــة، 

ــي أن  ــن الطبيع ــوق، فم ــذه الس ــة في ه ــبر ٥٠ شرك ــة لأك ــت الثق وإذا بن

تتحســن الظــروف وســتواجه ســوق الأســهم النمــو. وإلا ففــي الوضــع الحالي 

الــكل يبحــث عــن البيــع وحتــى لــو لم نشــهد هبــوط الســوق اليــوم وغــدا 

فــإن هــذا ســيحدث يــوم الأربعــاء، يكفــي أن تخصــص الحكومــة ١٠٠ ألــف 

مليــار تومــان فقــط لخــروج هــذا الســوق مــن الأزمــة، ولكــن الآن تركــت 

ســوق الأســهم وشــأنها وخــلال الســنوات الثــلاث الماضيــة لم تقــدم الحكومــة 

لهــذا الســوق ســوى ١٥ ألــف مليــار تومــان وهــو مبلــغ لا يمكــن اعتبــاره 

مبلغا فعالا.

سوق الأوراق المالية 
متروكة لنفسها

علي رضا باغاني
خبير سوق رأس المال



إن أحــد التحديــات في صناعــة النســيج هــو الاعتــماد التقنــي للبــلاد عــلى 

الآلات الأجنبيــة وإدخــال الآلات ذات الجــودة المنخفضــة. مــن أجــل التحقق 

مــن حالــة هــذه الصناعــة، ذهبنــا إلى المهنــدس أفشــين ســالارديني، الرئيــس 

التنفيــذي لشركــة حريــر الــوان للصناعــات النســيجية، وتحدثنــا معــه. قرأنــا 

أجــزاء مــن هــذه المقابلــة.

تعمــل هــذه الشركــة في إنتــاج أقمشــة التريكــو وصباغــة وتشــطيب جميــع 

أنــواع الأقمشــة ولديهــا وحدتــان إنتاجيتــان مســتقلتان تضــمان حــوالي ٣٠٠ 

ــم والأنمــاط  ــاج الأقمشــة ذات التصامي ــم إنت موظــف. في هــذه الشركــة، يت

المختلفــة وبعــد إرســالها إلى مختلــف الإنتاجــات والملابــس، يتــم خياطتهــا 

لأغــراض مختلفــة.

ــا في مجــال الأقمشــة الجاهــزة. لقــد  ــواع منتجاتن ــع أن ــر جمي يمكــن تصدي

تلقينــا عــدة مقترحــات في المعارض الأخــيرة، ولكن نظــراً لأن وحدتنــا معروفة 

ولهــا تاريــخ طويــل، فــإن تلبيــة احتياجــات العمــلاء المحليــين فقــط هــي 

ــا التصديــر إلى دول أخــرى.  أولويــة هــذه الشركــة، ومــن غــير الممكــن حاليً

بالطبــع، بفضــل وجــود الآلات الحديثــة والخيــوط المحليــة عاليــة الجــودة، 

مــن الممكــن المنافســة في الأســواق العالميــة، وخاصــة في الدول المجــاورة، لكن 

أكــبر منافســينا حاليًــا هــم الــشركات الصينيــة.

بالتأكيــد، أحــد أكــثر المعايــير فعاليــة في جذب العمــلاء والبقاء في الســوق لأي 

علامــة تجاريــة هــو معالجــة قضيــة الجــودة، لذلــك، بذُلــت الجهــود لاتخــاذ 

ــير  ــاط والمعاي ــة الأنم ــلال ملاحظ ــن خ ــاع م ــذا القط ــة في ه ــير اللازم التداب

ــع الأقمشــة  ــوان لتصني ــر ال ــة حري ــما أن أقمشــة شرك ــة للجــودة. ك الفعال

والصناعــة لهــا ســعر معقــول، وبمــا أن القــدرة الشرائيــة للناس قــد انخفضت 

في الوضــع الحــالي، فقــد حظيــت بشــعبية كبــيرة لــدى العمــلاء.

مــن أجــل دخــول الســوق وجــذب المزيــد منهــا، ينظــر المصنعــون والعلامات 

التجاريــة البــارزة إلى آفــاق طويلــة الأجــل، وبالتــالي، مــن أجل تثبيــت وإدامة 

ــادة  ــي تســاعد عــلى زي ــاصر الت ــون العن ــة، فإنهــم يضمن علامتهــم التجاري

مصداقيــة وقيمــة المنتجــات المصنعــة والمعروضــة عــلى المــدى الطويــل.

هنــاك العديــد من التحديــات في هذا الاتجــاه، ومعظمها مرتبط بالسياســات 

ــس في  ــكلي. تواجــه صناعــة الملاب غــير الصحيحــة في القطــاع الاقتصــادي ال

بلادنــا مشــاكل مثــل الافتقــار إلى التخطيــط الســليم والمشــاكل الاقتصاديــة 

وجميــع أنــواع العقوبــات المصرفيــة، مــما أعــاق زيــادة قــدرة صناعة النســيج 

والملابــس عــلى خلــق فــرص العمــل. كــما أدى الافتقــار إلى التعــاون الفعــال 

والمناســب في سياســات الاســتيراد والتصديــر إلى تثبيــط عزيمــة أصحــاب هذه 

الصناعة وإهمالهم على المدى الطويل.

الرئيس التنفيذي لشركة حرير الوان للصناعات 
النسيجية

عدم وجود تخطيط 
مناسب لنمو العمالة في 

صناعة الملابس

حســن كــردان هــو أحــد قدامــى المحاربــين والناشــطين في صناعــة النســيج 

ــاح  ــبر أن مفت ــيج، ويعت ــمنان للنس ــر س ــة كوي ــس إدارة شرك ــس مجل ورئي

نجاحــه هــو الإدارة القائمــة عــلى العلاقات الإنســانية. نقــرأ أجزاء مــن المقابلة 

مــع هــذا الناشــط في مجــال صناعــة النســيج.

ــا. وفي عــدة  ــذ مــا يقــرب مــن ٥٠ عامً لقــد عملــت في صناعــة النســيج من

ــن إدارة هــذه  ــلاد م ــة للمنســوجات في الب ــة العام ــت المديري ــترات، تمكن ف

المهمــة بشــكل جيــد للغايــة، ولكــن في بعــض الفــترات، وخاصــة في الســنوات 

الخمــس الأخــيرة، أزعجــت وزارة الصناعــات هــذا الوضــع. لقــد أنشــأنا وحدة 

تصنيــع الدنيــم القويــة للاســتفادة مــن خيوطنــا الخاصــة. رغــم أننــا أنتجنــا 

قــماش الدنيــم الــذي يمكــن فحصــه ويمكــن لخــبراء وزارة الصناعــة وجمعيــة 

ــتيراد  ــف اس ــن للأس ــالم، لك ــز في الع ــواع الجين ــل أن ــه بأفض ــيج مقارنت النس

القــماش والدنيــم امتــلأ مســتودعاتنا ولا نســتطيع البيــع. منتجاتنــا. والســبب 

هــو أن وزارة الصناعــة والمديريــة العامــة للمنســوجات خصصتــا الكثــير مــن 

العملــة للمســتوردين.

الدنيــم هــو النســيج الأخــير. وهــذا يعنــي أن الشــخص الــذي يبــدأ العمــل في 

مجــال الدنيــم لا بــد أن يكــون قــد مــر بجميــع خطــوات النســيج، لأنــه عمل 

في غايــة الصعوبــة والدقــة. لقــد تألمنــا كثــيراً لأننــا دخلنــا هــذه العمليــة في 

زمــن كورونــا. لقــد قمنــا بــكل العمــل بأنفســنا وأطلقنــاه تدريجيًــا. واليــوم، 

يتــم تنفيــذ إنتاجنــا بأقــصى طاقتــه، ونفخــر بــأن مصانعنا تعمــل دائمـًـا بقدرة 

٩٨٪. هــذا الــشرف يخــص موظفينــا وليــس أنــا وهــم مــن فعلــوا ذلــك.

أحــد الأشــياء التــي أشرفــت بهــا خــلال فــترة الخمســين عامًــا هــذه هــو أننــي 

كنــت عضــوًا في جمعيــة النســيج منــذ حــوالي ٣٠ عامًــا وكنــت دائمًــا عضــوًا 

ــة، شــهدت أن  ــترة وجــودي في الجمعي ــة. خــلال ف ــس إدارة الجمعي في مجل

ــت  ــد دخل ــل الآن، وق ــات. وآم ــكاب المخالف ــن تســمح بارت ــة لم تك الجمعي

القــوى الشــابة إلى الجمعيــة وأصبحــت أكــثر نشــاطا، أن تتمكــن مــن معالجة 

القضايــا الموجــودة داخــل الجمعيــة والجــذور الأساســية للعمــل ومتابعتهــا.

في شــبابي، عندمــا كنــت في ذروة البــؤس، ولكــن مــع الثقة بالنفــس التي كنت 

أتمتــع بهــا والاهتــمام الــذي أبديتــه في الحيــاة، تمكنــت مــن التغلــب عــلى 

ــب  ــه يج ــو أن ــي ه ــة، رأي ــوى الفعال ــق بالق ــما يتعل ــاكل. في ــذه المش ه

تعديــل النمــوذج والنظــام الاقتصــادي والنمــوذج الاقتصــادي للبــلاد 

وجعلهما فعالين. 

رئيس مجلس إدارة شركة  کویر سمنان 

للمنسوجات

يتسبب الاستيراد غير المخطط 
له للأقمشة في خسائر فادحة 

لصناعة النسيج



ــع  ــة مناجــم ومصان ــس شرك ــب رئي ــروزي، نائ ــوروش به ــع ك ــث م في حدي

ــا  درخشــان تخــت گنبــد ، والــذي يتمتــع بخــبرة ميدانيــة تمتــد لـــ ٢٥ عامً

في مختلــف مناجــم البــلاد، بالإضافــة إلى ٤ ســنوات مــن النشــاط في مجــال 

ــا  ــدرو، قمن ــة إيمي ــة لشرك ــشركات التابع ــدى ال ــص في إح ــن المتخص التعدي

بفحــص حالــة صناعــة النحــاس في البــلاد. قرأنــا أجــزاء مــن هــذه المقابلــة.

ــأت أول  ــام ٢٠١٣ أنش ــام ٢٠١١، وفي ع ــاطها في ع ــة نش ــذه الشرك ــدأت ه ب

مصنــع لإنتــاج النحــاس الكاثــودي باســتخدام طريقــة الاســتخلاص الكهربائي، 

وفي عــام ٢٠١٤ وضعــت أول مصنــع للتعويــم في الخدمــة. تنتــج شركــة 

ديرخشــان تخــت جونبــاد للنحــاس كميــة كبيرة مــن مركّــز النحــاس كل عام، 

ــح واحــدة مــن رواد صناعــة  ــدة، تأمــل أن تصب ــر مراحــل جدي ومــع تطوي

النحــاس في البــلاد.

ــا  ــات طلبً ــثر المنتج ــد أك ــو أح ــاس، وه ــز النح ــو مركّ ــسي ه ــا الرئي منتجن

ــه  في العــالم. هــذا المنتــج مطلــوب داخــل وخــارج البــلاد ويمكــن القــول إن

ــا في العــالم. بعــد شرائــه مــن قبــل عملائنــا، يتــم  أحــد أكــثر المنتجــات طلبً

ــز النحــاس لدينــا واســتخدامه في صناعــات مختلفــة مثــل إنتــاج  صهــر مركّ

الأســلاك والكابــلات، وألــواح النحــاس، وقضبــان التوصيــل، والأســلاك وغيرهــا 

مــن المنتجــات. ومــن بــين تطبيقاتــه الرئيســية، يمكننــا أن نذكــر اســتخدامه 

في بطاريــات الســيارات الكهربائيــة، والتــي يتزايــد الطلــب عــلى هــذا المنتــج 

بســبب النمــو المتزايــد لصناعــة الســيارات الكهربائيــة.

حاليًــا، توظــف هــذه المجموعــة بشــكل مبــاشر حــوالي ٢٥٠٠ شــخص، ولكــن 

بشــكل غــير مبــاشر، يرتبــط حــوالي ١٠٠٠٠ شــخص بهــذه المجموعــة، مــما

يــدل عــلى الــدور البــارز لمجموعتنــا في المنطقــة. وفقًــا للمديرين والمســؤولين 

الإقليميــين، وصلــت البطالــة في مدينــة بيلــوارد، وهــي أقــرب مدينــة إلى مس 

ديرخشــان، إلى الصفــر تقريبًا.

لقــد اســتخدمنا تقنيــات متقدمــة مثل خزانــات خلايــا التعويــم ذات الحجم 

العــالي والكفــاءة الأفضــل. كــما أن البحــث المســتمر عــلى جــدول الأعــمال 

ــادة  ــاج وزي ــف الإنت ــل تكالي ــن أجــل تقلي ــات م لاســتخدام أحــدث التقني

الإنتاجيــة.

إن التحــدي القــادم هــو التمويــل. فهــذه الطاقــات تتطلب اســتثمارات كبيرة، 

ولكــن في بلــد حيــث توفــير التســهيلات المصرفيــة ضعيــف للغايــة ويصعب، 

ــو  ــرك نح ــة أن تتح ــشركات الخاص ــلى ال ــا ع ــتحيل تقريب ــن المس ــدو م يب

الطاقــات المتجــددة. والقطــاع الحكومــي هــو الوحيــد القــادر عــلى توفــير 

البنية الأساسية والظروف اللازمة لتنمية الطاقة المتجددة.

اســتيراد الغــاز مــن روســيا إلى إيــران قضيــة جذبــت الكثــير مــن الاهتــمام في 

ــا لروســيا، فقــد أثــيرت هــذه القضيــة عــدة مــرات  الســنوات الأخــيرة، ووفقً

مــن قبــل إيــران. في محادثــة مــع ســيد مهــدي حســيني، خبــير الطاقــة، بحثنا 

في هــذه القضيــة. قرأنــا أجــزاء مــن هــذه المقابلــة.

ســوق الغــاز اليــوم خــاص جــدًا. الآن لــدى الــروس كميــة كبــيرة مــن الغــاز 

المتبقيــة في أيديهــم، لأن أوروبــا مشــبعة وأمريكا أصبحــت أيضًا مصــدراً كبيراً، 

والعميــل الجيــد الوحيــد المتبقــي لروســيا هــو إيــران، وهــي في الواقــع الأكــثر 

ــا مــن الجميع. احتياجً

نحــن غــير راضــين وليــس لدينــا القــدرة عــلى تلبيــة اســتهلاكنا الخــاص؛ لذلك، 

ــا؛ لا يوجــد شيء خاطــئ في الدخــول في  ــاز لن ــع هــذا الغ ــيا بي ــن لروس يمك

معامــلات الطاقــة والغــاز والنفــط والمنتجــات وشرائهــا وبيعهــا؛ إنهــا طريقــة 

للعــب في العــالم، لكــن يتعــين علينــا أن نعــرف مــا الــذي ســنلعبه ضــد الغــاز. 

إذا اســتوردنا الغــاز الــروسي وحقننــاه في أســواقنا، فهــذا يعنــي أننــا عرضنــا 

ســوقنا عــلى روســيا؛ وذلــك عــلى الرغــم مــن أن الغــاز الــروسي إذا توافــرت 

الــشروط، ســوف يمــر عــبر إيــران مبــاشرة ويرســل إلى العــراق، وســوف يكــون 

الــروس أنفســهم عــلى الجانــب الآخــر مــن الحســاب، وهــذا يعني مــرة أخرى 

أننــا تركنــا الســوق لهــم بســهولة. لقــد تحدثنــا عــن خــط أنابيــب الســلام 

ــعر  ــد الس ــة لتحدي ــوة النهائي ــذ الخط ــد يتخ ــن لا أح ــنوات، ولك ــدة س لع

واتخــاذ إجــراءات جديــة فيــما يتعلــق بالصــادرات. منــذ عهــد بنازيــر بوتــو، 

كانــت تتفــاوض عــلى تصدير الغــاز الإيــراني إلى هذا البلــد؛ لقد أنفقنــا مليارات 

الــدولارات وأوصلنــا خــط الأنابيــب إلى حدود هذا البلــد، ولكننا لم نكمل العمل 

عــلى الســعر بعــد، والآن مــرت عــدة ســنوات ومــا زال هــذا المــشروع معلقًــا.

في رأيــي، فــإن المــبرر الأكــثر أهميــة لاســتيراد الغــاز مــن روســيا هــو حــل خلل 

الغــاز المحــلي؛ بــشرط أن يكــون الســعر معقــولاً، في حــين يجــب شراء هــذا 

الغــاز، وليــس مقايضتــه أو نقلــه أو تصديــره.

إن مشــكلة الغــاز في إيــران لهــا حــل، والحــل هــو إزالــة العقوبــات ورأس المال 

والتعــاون والعلاقــات الدوليــة. يمكــن حل المشــاكل بقــوة النفــط. ولا ننسى أن 

الزيــادة الســنوية البالغــة ١١٠ مليــار مــتر مكعــب مــن الغــاز المســتورد مــن 

روســيا تزيــد مــن قــدرة إيــران عــلى العمــل في مجــال تصديــر الغــاز 

والمبــادلات؛ لذلــك، ونظــراً للأهميــة الكبــيرة لاســتيراد الغــاز الطبيعــي مــن 

روســيا، يمكــن القــول إن هــذا المــشروع يعــد مــن أهــم مشــاريع إيــران عــلى 

الساحة العالمية وفي مجال الطاقة.

وقال خبير الطاقة

إن دبلوماسية الطاقة في 
صرح نائب رئيس شركة مناجم ومصانع  درخشان البلاد غير فعالة

تخت گنبد

يشكل نقص الموارد المالية تحديا 
لإمدادات الطاقة لصناعة النحاس



في محادثــة مــع فرهــاد فدوي أردســتاني، الرئيــس التنفيذي للشركــة التعاونية 

لتزويــد احتياجــات مصنعــي قطــع غيــار الســيارات في البــلاد (همســو)، قمنا 

بدراســة وضــع هــذه الشركــة وصناعــة الســيارات بعــد ذلك.

لســوء الحــظ، في ذهــن الجمهــور، ليــس لــدى التعاونيــات تعريــف 

صحيــح وإيجــابي؛ ربمــا لأنهــم كانــوا معروفــين أكــثر في مجــال التعاونيــات 

ــود  ــدم وج ــكلة في ع ــذه المش ــببت ه ــد تس ــكانية. وق ــتهلاكية والإس الاس

ــار الســيارات. وكان  ــة في صناعــة قطــع غي ــة حــول التعاوني ــكار إيجابي أف

ــير. ــذا التفك ــير ه ــا تغي هدفن

ــار  ــع غي ــي قط ــات مصنع ــة احتياج ــة لتلبي ــبر؛ تعاوني ــار أك ــول بمنظ ليق

الســيارات في البــلاد بهــدف المســاعدة في تحســين بيئــة الأعــمال لصناعة قطع 

الغيــار وتســهيل الأمــور المتعلقــة بسلســلة توريــد المــواد الخــام، وتحســين 

الســيولة، وتوســيع الحصــة الســوقية لتصنيــع قطــع الغيــار، والصــادرات، 

تحســين قــدرات الدعــم والخدمــات اللوجســتية والتســويق وتطوير شــبكة 

المبيعــات وخدمــات مــا بعــد البيــع وغيرهــا مــن القضايــا المهمــة المتعلقــة 

بأنشــطة الإنتــاج لصانعــي قطــع الغيــار ســتعمل في جميــع أنحــاء البــلاد. 

ــف  ــل التكالي ــة وتقلي ــادة الإنتاجي ــكل زي ــذا الهي ــة في ه ــن للعضوي يمك

العامــة للــشركات.

ولحســن الحــظ، فقــد تــم تحقيــق هدفنــا المتمثــل في تحســين أجــواء صناعة 

تصنيــع الأجــزاء إلى حــد كبــير. ومــن خــلال المفاوضــات المكثفة مــع الشركات 

الكبــيرة وذات الســمعة الطيبــة، تمكنــا مــن اتخــاذ خطــوات إيجابيــة في هــذا 

المجــال وتحقيــق نتائــج جيــدة. حاليًــا، بعــض أكــبر الــشركات وأكثرهــا تأثــيراً 

في هــذه الصناعــة هــي أعضــاء في التعاونيــة، وقــد ســاعدنا هذا على تحســين 

ــا بتعديــل  ــا. لقــد قمن ــار والاقــتراب مــن أهدافن أجــواء صناعــة قطــع الغي

الجــداول الزمنيــة بحيــث تحــدث التحســينات تدريجيًا.

لم ندخــل ســوق رأس المــال رســميًا بعــد، إلا أننــا قمنــا بالتخطيــط وأبحــاث 

الســوق. كــما تــم مراجعــة النــماذج التــي يمكــن تنفيذهــا في الســوق ووضــع 

اســتراتيجية المبيعــات لمختلــف القطاعــات بمــا في ذلــك خدمــات مــا بعــد 

البيــع. لقــد قمنــا بالمراحــل اللازمــة، وانتهينــا مــن تحليل الســوق وتــم إعداد 

التخطيــط الأولي للمبيعــات. لقــد قمنــا أيضًــا بدراســة قائمــة المنتجــات التــي 

يجــب البــدء في بيعهــا، والتــي تتضمــن الأجــزاء سريعــة الحركــة.

لقــد قمنــا بتصميــم نمــاذج تعمل بشــكل مشــابه لمواقع مثــل دیجــی کالا. في 

هــذه المنصــة، يمكــن لجميــع الأعضــاء إضافــة وبيــع بضائعهــم بشــكل فردي 

أو حتــى بالجملــة. تتطلــب هذه المنصــات تمويــلاً وإجراءات محددة تشــكل 

جــزءًا مــن خططنــا طويلــة المــدى. حاليا، يتــم إعــداد البنية التحتيــة الخاصة 

بهــم. مــما لا شــك فيــه، إذا كنــا ننــوي العمــل في مجــال المبيعات، فســنحتاج 

ــراء  ــن إج ــلاء م ــن العم ــى يتمك ــت حت ــبر الإنترن ــة ع ــات موثوق إلى منص

عمليات الشراء بثقة.

الرئيس التنفيذي للشركة التعاونية لتزويد احتياجات 

مصنعي قطع غيار السيارات في البلاد (همسو)

نحن بحاجة إلى منصات 
موثوقة عبر الإنترنت لبيع قطع 

غيار السيارات

وقد ذكر في مقابلة مع الرئيس التنفيذي لشركة 
زاغروس بوش

دمج العلم والصناعة في مركز 

زاغروس بوش العلمي التطبيقي

رحيــم چگنــی هــو الرئيــس التنفيــذي لشركــة زاغــروس بــوش التــي تحمــل 

العلامــة التجاريــة زاغــرس، والتــي ســجلها في عــام ٢٠٠٤ وبــدأ نشــاطه رســميًا 

في مجــال الملابــس. واصــل تطويــر أنشــطته وفي عــام ٢٠١١، افتتــح مصنعًــا 

صناعيًــا في مدينــة بروجــرد الصناعيــة، والتي لديهــا حاليًا ١٥ مركــزاً للمبيعات 

المبــاشرة في البــلاد، والتــي تســوق منتجاتهــا تحــت العلامــة التجاريــة زاغرس. 

لــدى شركــة زاغــرس بــوش خطــط لتطوير أعمالهــا لعــام ٢٠٢٤، والتي تشــمل 

زيــادة عــدد متاجــر زاغــرس بالإضافــة إلى تطويــر المنتجــات. قرأنــا أجــزاء من 

المقابلــة مــع هــذا الناشــط في مجــال الملابــس.

ــا،  ــن. حاليً ــم مجموعــة الخريــف مــن هــذه المجموعــة في جزأي ــم تقدي يت

ــة المناســبة لموســم الخريــف في المتاجــر، وفي  ــر المنتجــات الأكــثر نحاف تتوف

ــذه  ــن ه ــتوية م ــثر ش ــمكًا والأك ــثر س ــزء الأك ــنقدم الج ــل س ــهر المقب الش

المجموعــة. في تصميــم منتجاتنــا، حاولنــا مراعــاة أذواق عملائنــا وتصنيــف 

ــة الأصغــر ســنًا،  ــات العمري ــا لأذواق مختلفــة. بالنســبة للفئ ــا وفقً منتجاتن

قدمنــا   منتجــات كاجــوال وحديثــة وللأشــخاص الأكــبر ســنًا، منتجــات أكــثر 

كلاســيكية في قســم الرجــال والنســاء.

لقــد مــر حــوالي ١٠ ســنوات منــذ أن أنشــأنا مركــز زاغــروس بــوش العلمــي 

التطبيقــي. في كل عــام، يقــدم هــذا المركــز طلابـًـا مؤهلــين للمجتمــع، ويتــم 

تجنيــد العديــد منهــم في وحــدة زاغــروس بــوش بعــد التخــرج. كان الهــدف 

ــة، لأن  ــم والصناع ــين العل ــع ب ــز هــو الجم ــن إنشــاء هــذا المرك ــسي م الرئي

إحــدى نقــاط ضعــف الصناعــات هــي أن الخريجــين والطــلاب المتعلمــين 

ــز،  ــن خــلال إنشــاء هــذا المرك ــت لاحــق. م ــون ســوق العمــل في وق يدخل

تمكنــا مــن القضــاء عــلى مخــاوف الطــلاب بعــد دراســتهم وتوفير فــرص عمل 

مناســبة لهــم. في جامعــة زاغــرس بــوش العلميــة التطبيقيــة، يتــم تدريــس 

ــا بصناعــة الأزيــاء والملابــس. دورات أكــثر ارتباطً

ــا  ــم منتجاتن ــة هــو تقدي ــا مــن المشــاركة في معــرض الملابــس الإيراني هدفن

وعلامتنــا التجاريــة بأفضــل مــا يمكــن. يوفــر هــذا المعــرض منصــة مناســبة 

ــد احتياجــات  ــدة والتواصــل مــع العمــلاء وتحدي ــم المنتجــات الجدي لتقدي

الســوق الجديــدة. مــن خــلال تقديــم منتجاتنــا المتنوعــة والجديــدة، نعتــزم 

تثبيــت مكانــة العلامــة التجاريــة زاغــرس بــوش والترويــج لهــا بشــكل أكبر في 

الأسواق المحلية وحتى الأجنبية. 



ــإن  ــاج، ف ــل قطــاع الإنت ــاز المــصرفي لم يتخــذ أي إجــراء لتموي ــا أن الجه وبم

العديــد مــن قطاعــات الإنتــاج، وخاصــة صناعــة الملابــس، تواجــه مشــاكل 

في الســيولة، وقــد تســبب هــذا الأمــر في عــدم اســتخدام المنتجــين لقدرتهــم 

الإنتاجيــة الحاليــة إلى الحــد الأقــصى. وبالنظــر إلى هــذه المســألة، ذهبنــا إلى 

مســعود شــاه بختــي، الرئيــس التنفيــذي لشركــة جامــه بافــت وتحدثنــا معه. 

نقــرأ أجــزاء مــن هــذه المقابلــة.

ــلاد،  ــران وشــيراز وشــمال الب ــا في مــدن مشــهد وطه ــا، افتتحــت فروعً حاليً

وهــي نشــطة بشــكل خــاص، ومــن المؤمــل أن يتم في المســتقبل توفــير عملية 

تطويرهــا ونموهــا بقــدر مــا ممكــن.

التصديــر ضروري لنشــاط كل وحــدة إنتاجيــة؛ وخاصــة شركــة جامــه بافــت 

ــير الجــودة والأســعار التنافســية  ــزام بمعاي ــدرة عــلى الالت ــا الق ــي لديه ، الت

وتســليم البضائــع في الوقــت المناســب بســبب ســنوات الخــبرة الطويلــة في 

ــاج إلى سلســلة مــن الاســتعدادات التــي  ــر يحت هــذا المجــال. لكــن التصدي

ــا في الوقــت الحــالي. ــم إعدادهــا في بلادن للأســف لم يت

ــكار في الصناعــات كبــيرة جــدًا لدرجــة أن الاســتثمار  إن سرعــة النمــو والابت

في معظــم المجــالات لــه مــا يــبرره. في هــذه الحالــة، دخلــت البــلاد أجهــزة 

وأدوات وآلات جديــدة وتفكــيراً وإدارة جديــدة، مــما ســيحقق نتائــج جيــدة، 

ــرة  ــة ومبتك ــطة للغاي ــا نش ــة حديثً ــدات المبني ــإن معظــم الوح ــالي ف وبالت

ــة  ــل المزعوم ــاليب العم ــدة وأس ــات جدي ــه منتج ــما لدي ــة؛ كلاه ومخطط

الخاصــة بهــما جديــدة.

همنــا واهتمامنــا الأكــبر في شركــة جامــي بافــت هــو مراقبــة الجــودة بحيــث 

يكــون للقــماش الــذي يصــل إلى المســتهلك معايــيره الخاصــة ســواء في مجــال 

المــواد الخــام أو في مجــال النســيج والخياطــة. في عمليــة الإنتــاج، يتــم عــادة 

اتبــاع المعايــير بحيــث عندمــا يرتــدي المســتهلك الملابــس، لا تكــون مشــوهة 

أو ضيقــة.. إن مراعــاة جميــع المعايــير في التصميــم والأســلوب هــي أيضًا أحد 

الإجــراءات المهمــة الأخــرى التــي تقــوم بهــا ماركــة الملابــس جامــه بافــت من 

أجــل إرضــاء العميــل. وبشــكل عــام فــإن هــذه الشركة لديهــا أهــداف طويلة 

المــدى حتــى تتمكــن مــن مواصلــة نموهــا وتطورهــا في المســتقبل.

مــن أهــم القطاعــات التــي توفــر الســيولة للصناعــات هــي البنــوك، والتــي 

للأســف لا توفــر حاليــا المــوارد الكافيــة للمصنعــين، وشرطهــا لمنــح تســهيلات 

الحجــب هــو مبلــغ كبــير مــن المــال، بينــما إذا تمكنــت الشركــة المصنعــة مــن 

الوصــول إلى هــذا المبلــغ مــن المــال مــا هــي الحاجــة للحصــول عــلى هــذا 

المرفــق. وعــلى المســؤولين التفكــير في حــل في أسرع وقــت لحل مشــكلة نقص 

السيولة وهي مشكلة صناعة النسيج برمتها.

العضو المنتدب لشركة جامه بافت

مشكلة السيولة هي 
المشكلة الكبيرة لصناعة 

النسيج بأكملها

ــاس، لأن هــذه  ــير مــن الن ــاه الكث ــو انتب ــة النان ــت تقني ــوم، جذب في عــالم الي

ــن  ــة واســعة م ــات في مجموع ــن الإمكان ــير م ــر الكث ــن أن توف ــة يمك التقني

الاحتياجــات النهائيــة. مجموعــة مهيــار الصناعيــة هــي واحــدة مــن الشركات 

النشــطة في مجــال إنتــاج الملابــس القائمــة عــلى تقنيــة النانــو في بلدنــا. نقــرأ 

أجــزاء مــن حديثنــا مــع محمــود ضرابــی، المديــر التنفيــذي لمجموعــة ملابــس 

نانــو مهيــار.

تضــم مجموعــة مهيــار الصناعية ثــلاث شركات تصنيع وشركتــين تكنولوجيتين. 

شركــة الإنتــاج الأولى تســمى نانومهیــار، والتــي تعمــل في مجــال نســج 

الجــوارب والقفــازات. يتــم توزيــع منتجــات هــذه المجموعة في معظــم مراكز 

المحافظــات والمــدن الكــبرى في البــلاد ويتم تقديمهــا أيضًا للتصديــر إلى البلدان 

المجــاورة. في هــذه الشركــة، حاولنــا الاســتفادة مــن أحــدث التقنيــات في العــالم 

وتقديــم منتجاتنــا باســتخدام الآلات الحديثــة والتغليــف الأنيــق والتنــوع في 

التصميــم والتلويــن. الشركــة الثانيــة هــي کیــان بهدیــس مهیــار  ، التــي تنتــج 

مجموعــة متنوعــة مــن الخيــوط. الشركة الثالثــة هي الــوان پوش مهیــار، التي 

تنتــج جميــع أنــواع الملابــس، بمــا في ذلــك الملابــس الداخليــة للرجال والنســاء، 

والقمصــان، والبلــوزات، والملابــس المخصصــة لمختلــف المنظــمات والــشركات. 

ــات  ــع العلام ــمل وض ــي تش ــات، والت ــة قطاع ــة في ثلاث ــذه الشرك ــل ه تعم

التجاريــة للشركــة، وتوريــد المنتجــات في معظــم مناطــق البــلاد، والتصديــر إلى 

بلديــن آخريــن. لدينــا اتفاقيــات تعاون مــع المؤسســات والهيئــات الحكومية، 

كــما أن العلامــات التجاريــة التــي تســتعين بمصــادر خارجيــة لطلبياتهــا تشــير 

إلينــا. نحــن نعمــل حاليًــا مــع ١١ علامــة تجاريــة مختلفــة.

حاليًــا، هنــاك العديــد مــن المشــاكل والقضايــا في صناعــة النســيج، بمــا في ذلك 

ــد  ــما يزي ــدول المجــاورة، م ــع ال ــلى المنافســة م ــدرة ع ــدم الق ــب وع التهري

ــا  ــة، يمكــن لتكنولوجي ــة. في هــذه الحال ــف بنســبة ٢٥ إلى ٣٠ في المائ التكالي

النانــو والــذكاء النســيجي زيــادة قــوة المنافســة. عــلى الرغــم مــن أن المنتجات 

عاليــة التقنيــة لهــا تكاليفهــا الخاصــة، إلا أنها يمكــن أن تكتســب مكانة خاصة 

في الســوق التنافســية ويتــم تقديمهــا للعمــلاء بســعر معقــول.

يمكــن أن تكــون تكنولوجيــا النانــو فعالــة بشــكل كبــير في تقليــل اســتهلاك 

الطاقــة والوقــت والمنظفــات. تســتغرق المنتجــات النانويــة وقتـًـا أطــول حتــى 

تتســخ وتنبعــث منهــا الروائــح أو البقــع، مــما يقلــل الحاجــة إلى الغســيل، 

مــما يــؤدي إلى توفــير كبــير في الطاقــة والمــوارد. كــما تعمــل هــذه التقنيــة 

ــذه  ــاج ه ــة. ولإنت ــضر بالبيئ ــة ولا ت ــودة الأقمش ــة وج ــادة متان ــلى زي ع

ــو  ــا النان ــر تكنولوجي ــن مق ــة م ــح اللازم ــلى التصاري ــا ع الأقمشــة، حصلن

ووزارة الصحة. 

المدير التنفيذي لمجموعة مهيار الصناعية

زيادة المنافسة من خلال ذكاء 
صناعة النسيج



المديــر  هــو  تقــوي  محمــد 

«آبــرخ»  لعلامــة  التنفيــذي 

في  يعمــل  والــذي  التجاريــة، 

صناعــة الملابــس منــذ حــوالي ١٥

ــة  ــد هــذه العلام ــا. كان جه عامً

التجاريــة في الســنوات الأخــيرة 

هــو مواكبــة العــصر، وفي الوقــت 

نفســه اكتســاب مكانــة لنفســها؛ 

لا  بحيــث  الظــروف  لتوفــير 

تحتــاج النســاء إلى شراء العلامات 

ــة. ــن هــذه المقابل ــرأ أجــزاء م ــن. نق ــة احتياجاته ــة لتلبي ــة الأجنبي التجاري

ــهيلات  ــن التس ــد الأدنى م ــع الح ــية م ــروف الأساس ــير الظ ــو توف ــا ه هدفن

ــع  ــس م ــل في التناف ــة. نأم ــة الصحي ــن المنافس ــن م ــى نتمك ــة حت المتاح

العلامــات التجاريــة الأجنبيــة في تركيــا ودول الخليــج الفــارسي وغيرهــا مــن 

ــاء. ــات النس ــة احتياج ــاورة وتلبي ــدول المج ال

في الواقــع، كل علامــة تجاريــة تبحــث عــن التطــور، وتفكيرنــا هــو أنهــا، مثــل 

العديــد مــن العلامــات التجاريــة الشــهيرة في العــالم، لديهــا جميــع القطاعات، 

بمــا في ذلــك الملابــس النســائية والأطفــال والرجاليــة، وحتــى الأحذيــة وغيرهــا 

مــن المنتجــات، ومثــل العلامــات التجارية مثــل زارا، فهــي مورد لجميــع أنواع 

ــع هــذا العمــل يتطلــب وجــود بعــض  المنتجــات. أن تكــون ملابــس بالطب

البنيــة التحتيــة التــي يجــب أن نوفرهــا أولاً ثــم ندخلهــا.

في علامتنــا التجاريــة، التصميــم والأزيــاء هــي أحــد المكونــات الرئيســية. في 

ــل  ــة العــصر. نحــن نعم ــة ضروري لمواكب ــة تجاري ــر أي علام ــع، تطوي الواق

في مجــال الملابــس والأزيــاء ويجــب أن نضــع في الاعتبــار باســتمرار الألــوان 

ــوم. ــاط الرائجــة في ســوق الموضــة الي والأنم

أهــم ميــزة لمنتجــات هــذه العلامــة التجاريــة هــي إنتــاج منتجــات عاليــة 

ــن الجــودة  ــر وأضم ــلي بفخ ــب جــودة عم ــا بجان ــف دائمً ــا أق الجــودة. أن

لعمــلائي. أشــياء مثــل القــماش والإكسســوارات المســتخدمة والخياطــة هــي 

مــن بــين المكونــات التــي تحــدد جــودة عملنــا. نحــاول اســتخدام النمــوذج 

الإيــراني؛ وهــذا يعنــي أن العلامــات التجاريــة والمنتجــات في أي بلــد يجــب 

أن تكــون مصممــة بنــاءً عــلى احتياجــات شــعب ذلــك البلــد. نحــاول أيضًــا 

النمذجــة بنــاءً عــلى جســم وحجــم المــرأة الإيرانيــة.

حاليًــا، في اجتماعــات مجموعــة التفكــير التــي يعقدهــا الزمــلاء في المعــارض، 

ــا بعــض  تتــم المراجعــات ونحــن نبحــث عــن اســتثمارات في روســيا. أجرين

المحادثــات الأوليــة وأرســلنا عينــات وبعــد الموافقــة النهائيــة ســنبدأ العمــل 

في روســيا.

إن وجــود العلامــات التجاريــة المزيفــة وظلهــا قــد يكــون لــه آثار ســلبية على

ســوقنا، وخاصــة في خفــض قيمــة العلامــات التجاريــة الإيرانيــة وثقــة العملاء 

في جــودة المنتجــات المحليــة. وقــد تمنــع هذه المشــكلة نمــو وتطــور العلامات 

التجارية الإيرانية الأصيلة وتؤثر على جهودنا لتحسين الجودة.

المدير التنفيذي لعلامة «آبرخ» التجارية

العلامات التجارية المزيفة 
تعيق تطور صناعة الملابس 

في إيران

تعمــل العلامــة التجاريــة جامــه بــوش آرا ”JPA“ في مجــال إنتــاج الملابــس 

منــذ عــام ١٩٨١ ولديهــا ثــلاث علامــات تجاريــة JPA و HUGER و 

HAMERZ وتعمــل في مجــال الملابــس الكاجــوال والرياضيــة وأزيــاء 

ــة بالإنترنــت  ــوي هــذه المجموعــة عــلى متاجــر غــير متصل الشــوارع . تحت

(ماديــة) بالإضافــة إلى متاجــر عــبر الإنترنــت (إنترنــت) لعلاماتهــا التجاريــة. 

يعمــل حــوالي ٢٠٠ شــخص في هــذه المجموعــة، ويتــم طــرح أكــثر مــن ٥٠٠

موديــل ســنويًا في الســوق مــن قبــل فريــق التصميم والخــبراء في جامــه بوش 

ــا للرجــال والنســاء  ــة أنواعً ــس المنتجــة في هــذه المجموع آرا. تشــمل الملاب

ويتــم تقديمهــا للمواطنــين في جميــع أنحــاء البــلاد مــن خــلال المتاجــر غــير 

المتصلــة بالإنترنــت وعــبر الإنترنــت ووكلاء المبيعــات والــوكالات. نقــرأ أجــزاء 

مــن مقابلتنــا مــع مجیــد فخــار، مؤســس ومديــر تنفيــذي ورئيــس مجلــس 

ــوش آرا. ــه ب إدارة جام

كان هدفنــا دائمـًـا هــو تحديــث النظــام. كانت وحــدة البحــث والتطوير لدينا 

نشــطة دائمًــا في جميــع أجــزاء المجموعــة، ســواء كان مــن المفــترض أن تبــدأ 

نشــاطها أو عــلى طــول الطريــق. توفــر هــذه الوحــدة المعلومــات اللازمــة 

لمواصلــة أنشــطة وبرامــج التطويــر للوحــدات الأخــرى ويتخذ مجلــس الإدارة 

ــلاد  ــس في الب ــة الملاب ــراً لأن صناع ــال. نظ ــذا المج ــبة في ه ــرارات المناس الق

ــا عــلى صناعــة الأزيــاء العالميــة، فقــد حاولــت  تعتمــد بشــكل مبــاشر عمليً

ــا الحصــول عــلى معلومــات دقيقــة حــول هــذه الصناعــة.  مجموعتنــا دائمً

أيضًــا، نظــراً للنمــو الهائــل للفضــاء الافــتراضي في الســنوات الأخــيرة ونشــاط 

وســائل الإعــلام، أصبحــت معلومــات الجمهــور وجميــع العمــلاء أسرع وأكــثر 

حداثــة مــن المــاضي.

ــة  ــكل غالبي ــي تش ــة JPA و HUGER، الت ــات التجاري ــدو أن العلام لا   يب

منتجاتنــا، لهــا هويــة محــددة. في الأســاس، في صناعــة الأزيــاء في العــالم، نحــن 

أقــل منشــئي الأزيــاء وعلينــا أن نقبــل حقيقــة أننــا ضعفــاء جــدًا في هــذا 

القطــاع. في الواقــع، نحــن متأثــرون بالموضــة العالمية وبنــاءً عــلى ذوق الناس، 

وهــو جــزء مــن منتجــات العــالم التــي يحبونهــا، نقــوم بتوطــين المنتجــات 

ــلوبنا  ــو أس ــذا ه ــأن ه ــول ب ــن الق ــك، لا يمك ــا؛ لذل ــة م ــا بطريق وتنفيذه

الخــاص. لا ينبغــي لنــا أن نتجاهــل مشــاكل الســيولة والتضخــم التــي تقلــل 

مــن القــدرة الإنتاجيــة للحرفيــين. لتلبيــة احتياجــات المســتهلكين المحليــين، 

نظــراً لأن صناعتنــا تعتمــد عــلى صناعــة الأزياء، فإننــا لا نعتمد بشــكل كامل 

عــلى الإنتــاج المحــلي. بالطبــع، جميــع المــواد الخــام التــي تتمتــع بالجــودة 

التي نرغبها والمنتجة داخليًا هي أولويتنا.

المدير التنفيذي لشركة جامه بوش آرا

انخفاض قوة مصنعي 
الملابس بسبب مشاكل 

التضخم



عــلى الرغم مــن التحديــات العالمية، 

تتمتــع إيــران والهنــد بتعــاون وثيق 

وودي. علاقــة تســمى عنــد الهنــود 

ــبر  ــران تعت بالجــوار، ومــن جهــة إي

الهنــد مــن أهــم الــشركاء التجاريــين

ــة  ــة الحصري ــين. في المحادث والثقافي

ــي أجريناهــا مــع رودرا غــوراف  الت

شريســت، ســفير الهند لــدى إيــران، 

ناقشــنا قضايــا مختلفــة، بمــا في ذلك 

ــران في المجــالات  ــخ علاقــات إي تاري

الثقافيــة والتجاريــة والسياســية، فضــلاً عــن البرامــج المنشــودة بــين البلدين في 

المجــال. مجــال التبــادل الطــلابي. نقــرأ أجــزاء مــن هــذه المقابلــة.

ــة بشــكل اســتثنائي، والســبب  ــة وودي ــران دافئ ــد وإي إن العلاقــات بــين الهن

الرئيــسي لذلــك هــو التاريــخ الطويــل مــن التفاعــلات والتبــادلات المتبادلة بين 

البلديــن. لآلاف الســنين، أثــرت الحضارتــان الهنديــة والفارســية عــلى بعضهــما

البعــض سياســياً واقتصاديــاً، والأهــم مــن ذلــك، ثقافيــاً.

لقــد كان تطويــر مينــاء تشــابهار كمركــز عبــور مهــم بمثابــة رؤيــة مشــتركة 

للهنــد وإيــران لفــترة طويلــة. وفي عــام ٢٠١٦، حاولنــا تحقيــق هــذه الرؤيــة 

مــن خــلال توقيــع عقــد تلتــزم بموجبــه شركــة مملوكــة للدولــة بالاســتثمار 

ــو ٢٠٢٤،  ــاء وتشــغيله لمــدة ١٠ ســنوات، وأخــيرا، في ١٣ ماي في معــدات المين

تــم توقيــع عقــد آخــر طويــل الأجــل مدتــه ١٠ ســنوات وقعنــا وكان التوقيــع 

عــلى الاتفاقيــة المنقحــة طويلــة الأجــل بمثابــة إشــارة مهمــة وإيجابيــة للغاية 

لمجتمــع الأعــمال في البلديــن. إن وجــود اليقــين عــلى المــدى الطويــل يجعــل 

مــن الســهل عــلى الهنــد زيــادة الاســتثمار في مرافــق الموانــئ.

 كانــت اللغــة الفارســية لغــة النخبــة الهنديــة لعــدة قــرون، وقــد اســتخدمت 

عــلى نطــاق واســع للأغــراض القانونيــة والقانونيــة والأدبيــة. تعتزم الســلطات 

الهنديــة الحفــاظ عــلى تقليــد تعلــم اللغــة الفارســية في الهنــد. وفي أحــدث 

سياســتنا التعليميــة، تــم الاعــتراف باللغــة الفارســية كواحــدة مــن اللغــات 

ــية في  ــة الفارس ــس اللغ ــزاً لتدري ــد حاف ــا يع ــو م ــد، وه ــيكية في الهن الكلاس

المــدارس والجامعــات الهنديــة.

ــة.  ــدول الغربي ــة بال ــة ميســورة التكلفــة مقارن ــة تعليمي ــد وجه ــبر الهن تعت

عــلى مســتوى الســفارة، نقــدم منحًــا دراســية للطــلاب الإيرانيــين المســتحقين 

لمســاعدتهم عــلى الدراســة في الهنــد

وبالنظــر إلى آلاف الســنين مــن التاريــخ المشــترك بــين البلدين، هنــاك العشرات 

مــن الأماكــن والمعــالم التاريخيــة في إيــران والهنــد التــي تجــذب انتباه الســياح 

مــن كلا البلدين.

وكــما ذكــرت، كان بــين الهنــد وإيــران تفاعــل اقتصــادي كبــير في المــاضي، لكــن 

هــذا التفاعــل يتأثــر حاليًــا بالظــروف الجيوسياســية والعقوبــات الغربيــة ضد 

إيــران. ولم تؤثــر العقوبــات عــلى التدفــق التجــاري بــين البلديــن فحســب، بل 

أدت أيضًــا إلى تعقيــد إمكانيــة التعاون الاســتثماري.

تســتورد صناعــة الأدويــة الإيرانيــة حاليًــا كميــة كبــيرة مــن المكونــات 

الصيدلانيــة النشــطة (API) مــن الهنــد، والتــي تســتخدم لتصنيــع الأدويــة في 

إيــران. ومثــل القطاعــات الأخــرى، عانــت هــذه الأعــمال أيضًــا في الســنوات 

الأخيرة بسبب العقوبات الإيرانية.

وأكد سفير الهند في إيران

إن تنفيذ المشاريع 
الاستثمارية المشتركة يتطلب 

إزالة القيود

في عــالم اليــوم، هنــاك ارتباط لا ينفصم بين المشــاكل الاقتصاديــة والاضطرابات 

النفســية، بحيــث يمكــن للمــرء مــن خــلال تعزيــز القطاعــات الاقتصاديــة 

أن يأمــل في تحســين العديــد مــن المشــاكل النفســية، وعــلى العكــس مــن 

ذلــك، مــن خــلال تحســين المشــاكل النفســية، يمكــن توقــع النمــو الاقتصادي 

ــع  ــا م ــبر، تحدثن ــكل أك ــالات بش ــذه الح ــل ه ــل تحلي ــن أج ــة. م والتنمي

الدكتــورة إلهــة ذكايــی؛ مؤسســة ومديــرة ومديــرة مركــز مهرك لعلــم النفس. 

قرأنــا أجــزاء مــن هــذه المقابلــة.

ــل  ــق، مث ــل والمراه ــس الطف ــم نف ــال عل ــت في مج ــتي، عمل ــذ دراس من

ــدد، كان  ــذا الص ــب، وفي ه ــات باللع ــق والعلاج ــاه والقل ــات الانتب اضطراب

أحــد أهــم أنشــطتي إنشــاء مركــز مهــرک لعلــم النفــس بعلاجــات اللعــب 

المتخصصــة. بالإضافــة إلى هــذا النشــاط، أقــوم حاليًــا بالتدريــس في جامعــة 

إيــران للعلــوم الطبيــة، وبمــا أن دور اللعــب مهــم في نفســية الأطفــال 

والمراهقــين والبالغــين، وهــذه القضيــة تخلــق الدافــع والحيويــة بشــكل عام، 

ــة  ــارات الاجتماعي ــة المه ــس لعب ــم تدري ــرک، يت ــم النفــس مه ــز عل في مرك

للمراهقــين. لقــد صممــت وأنشــأت مجموعــة مهــرک تركــز عــلى دور علــم 

ــمات. ــس في المنظ النف

ــة  إذا دخلــت منظمــة الضــمان الاجتماعــي هــذا القطــاع وأصبحــت أهمي

ودور الصحــة العقليــة أكــثر بــروزاً لــشركات التأمــين، فســتكون هنــاك 

عواقــب إيجابيــة في زيــادة سرعــة عــلاج الأشــخاص المصابــين بالاضطرابــات. 

ــا ملزمــون  ــماء نفــس وأشــخاصًا نشــطين في هــذا المجــال، فإنن ــا عل بصفتن

بجعــل أصواتنــا مســموعة للأشــخاص المســؤولين؛ بالطبــع، في هــذا الاتجــاه، 

ســيتم صياغــة السياســات وتقديــم البيانــات بحيــث يسُــمع هــذا الصــوت، 

لأن قضيــة الصحــة العقليــة اليــوم مهمــة مثــل الصحــة الجســدية. بالطبــع، 

لــدى بعــض العمــلاء تغطيــة تأمينيــة تكميليــة، وفي هــذا الصــدد، اتخــذت 

المنظــمات تدابــير لتلقــي خدمــات جزئيــة مــن منظمــة الضــمان الاجتماعي.

ــيرة في الصحــة النفســية  ــه مســاهمة كب ــإن الاقتصــاد ل ــة حــال، ف عــلى أي

لمختلــف النــاس في المجتمــع، وإذا وضعنا القضايا الاقتصادية في الأجــزاء الأولى 

ــات النفســية يعــود  ــدور الرئيــسي في الاضطراب مــن هــرم المجتمــع، فــإن ال

ــة  ــة الاحتياجــات الاقتصادي ــم تلبي ــا لا يت ــة. عندم ــات الاقتصادي إلى التحدي

الأساســية للشــخص، فلــن يصــل إلى مســتوى تلبيــة الاحتياجــات الأعــلى، على

الرغــم مــن أنــه يجــب القــول، مــن خــلال زيــادة المعلومــات والوعــي العــام، 

يمكــن حــل هــذه المشــكلة وإدارتهــا بشــكل جيــد.

يقــضي كل شــخص بانتظــام ٨ ســاعات مــن يومــه في بيئــة العمــل؛ لذلــك، 

ــمام  ــة للشــخص إلى الاهت ــة الاجتماعي ــم في التنمي ــاج هــذا الجــزء المه يحت

والاســتثمار مــن قبــل مديــري صنــع القــرار في المنظــمات مــن أجــل تحســين

ــاة  ــك المســاعدة في تحســين الحي ــة، وكذل ــوى العامل ــة الق وتحســين إنتاجي

الشخصية لموظفيهم.

صرحت مؤسسة ومديرة مركز مهرك لعلم النفس

التأثير الأساسي للتحديات 
الاقتصادية في حدوث 
الاضطرابات النفسية
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In today’s world, there is an inseparable link between 
economic problems and mental disorders, so that by 
strengthening the economic sectors, one can hope to 
improve many mental problems, and on the contrary, by 
improving mental problems, economic growth and devel-
opment can be expected. In order to further analyze these 

the founder, manager and director of Mehrak Psychology 

-
orders and play therapies, and in this regard, one of my 

Mehrak Psychology Center with specialized play thera-

the Iran University of Medical Sciences, and since the role 
of play is important in the psyche of children, adolescents 

and vitality, at the Mehrak Psychology Center, the game 
of social skills for adolescents is taught. I have designed 

the importance and role of mental health is more promi-
-

sequences in increasing the speed of treatment of people 

-

formulated and statements will be presented so that this 
voice is heard, because today the issue of mental health 
is as important as physical health. Of course, some clients 
have supplementary insurance coverage, and in this re-

-
mid, the key role in mental disorders comes back to eco-
nomic challenges. When a person’s basic economic needs 

and public awareness, this problem can be solved and 
managed well.
Every person regularly spends 8 hours of his day in the 
work environment; Therefore, this important part in the 

-
vestment from the decision-making managers of organiza-

the workforce, as well as help to improve the personal life 
of their employees.

Despite the global challenges, Iran and India have close 

to Indians, is called neighborhood, and from Iran’s side, 
India is considered one of the most important commer-

with Mr. Rudra Gaurav Shresth, Honorable Ambassador 
of India to Iran, we discussed various issues, including the 

-

interview.

warm and friendly, the main reason of which is the long 

the two countries. For thousands of years, the Indian and 

economically, and most importantly, culturally.
The development of Chabahar port as an important tran-
sit hub has been a joint vision of India and Iran for a long 

contract according to which a state-owned company 

 Persian language has been the language of the Indian 
elite for many centuries and has been widely used for le-

has been recognized as one of the classical languages of 

-
arships to deserving Iranian students to help them study 
in India
Considering the thousands of years of shared history be-
tween the two countries, there are dozens of historical 

-

-

from India, which are used to manufacture drugs in Iran. 
-

Honorable Ambassador of India to Iran 
emphasized

Carrying out joint investment 
projects requires the removal 

of restrictions

10

The founder, director of the Mehrak 
Psychology Center stated

economic challenges in 
the occurrence of 

psychological disorders
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Jameh Poosh Ara “JPA” 

-

has three brands JPA, 
HUGER and HAMERZ 

of casual, sports, street 
style and Techwear 

stores as well as online 

released to the market by Jameh Poosh Ara’s design and 
-
-

online stores, sales agents and agencies. We read parts 
of our interview with Majid Fakhar, the founder, CEO and 
chairman of the board of Jameh Poosh Ara.
Our goal has always been to keep the system up-to-date. 

or along the way. This unit provides the necessary infor-

and programs to other units and the board of directors 

-

-
dustry. Also, due to the huge growth of the virtual space 

-

and more up-to-date than in the past.
JPA and HUGER brands, which make up the majority of 

-
sically, in the fashion industry of the world, we are less 
fashion creators and we have to accept the fact that we 

by global fashion and based on people’s taste, which is 
part of the world’s products that they like, we localize and 
implement the products in a way; therefore, it cannot be 
said that this is our special style.

-

our industry is dependent on the fashion industry, we are 

course, all raw materials those are of our desired quality 
and produced in-house are our priority.

Mohammad Taghvi is the CEO of Abrokh brand, who has 

up-to-date and while gaining a place for itself; to provide 

brands to meet their needs. We read parts of this inter-
view.

-

in Turkey, Persian Gulf countries and other neighboring 
countries and meet the needs of women.
In fact, every brand is looking for development, and our 
thinking is that, like many famous brands in the world, 
it has all the sectors, including women’s, children’s and 
men’s clothing, and even shoes and other products, and 
like brands like Zara, it is a supplier of all kinds of products. 
to be clothes Of course, this work requires the existence 

then enter it.
In our brand, design and fashion are one of the main com-
ponents. In fact, the development of any brand is neces-

fashion and we must constantly keep in mind what colors 
and styles are trending in the fashion market today.
The most important feature of this brand’s products is 

the quality of my work with pride and guarantee quali-
ty to my customers. Things like fabric, accessories used 

quality of our work. We are trying to use the Iranian mod-
el; this means that brands and products in any country 
should be designed based on the needs of the people of 
that country. We also try to model based on the body and 
size of Iranian women.

looking for investments in Russia. We have had some pre-

we will start work in Russia.
The presence and shadow of fake brands can have nega-

-
ue of Iranian brands and customers’ trust in the quality of 
local products. This issue can prevent the growth and de-

-
forts to improve quality.

CEO of the Abrokh brand

Fake brands hinder 
the development of 

Iran’s clothing 
industry

CEO of Jameh Poosh Ara 

Decrease in the 
power of clothing 
manufacturers 

problems
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Since the banking system 

sector, many produc-

in the clothing industry, 
are facing liquidity prob-
lems, and this issue has 
caused producers to not 

-
-

imum. Considering this 

of this interview.
-

had, Tehran, Shiraz, and the north of the country, which 

the process of their development and growth will be pro-
vided as much as possible.

-

country at the moment.

-

and management have entered the country, which will 
bring good results, therefore, most of the newly built units 

new products and their so-called business methods are 
new.

is to observe the quality so that the cloth that reaches 

that when the consumer wears the clothes, they are not 

In general, this company has long-term goals so that it can 

One of the most important sectors for providing liquidity 
to industries are banks, which unfortunately do not cur-

amount of money, while if a manufacturer had access to 
that amount of money What was the need to get that fa-

-
ble to solve the problem of lack of liquidity, which is the 

Managing Director of Jamehbaft 
Company

Liquidity problem 
is the big problem 
of the entire textile 

industry
-

-

Mahmoud Zarrabi, the CEO of Nano Mahyar clothing.
Mahyar Industrial Group has three manufacturing compa-

company is called Nano Mahyar Garments, which works 

company, we have tried to take advantage of the world’s 
latest technology and present our products using mod-
ern machinery, stylish packaging and diversity in design 

which produces a variety of yarns. The third company is 
Elvandpoosh Mahyar, which produces all kinds of clothes, 
including men’s and women’s underwear, t-shirts, hood-

and companies. This company operates in three sectors, 
which include branding for the company, product supply 
in most regions of the country, and export to two other 

-
-

source their orders refer to us. We are currently working 

Currently, there are many problems and issues in the tex-
-

ness with neighboring countries, which increases costs by 

-

-

Nano products take longer to get dirty and smell or stain, 
-

cant energy and resource savings. Also, this technology 
increases the durability and quality of fabrics and does 

fabrics, we have received the necessary permits from the 
Nano Technology Headquarters and the Ministry of 
Health.

CEO of Mahyar Industrial Group

Increasing competition by  
intelligentization of the 

textile industry
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Farhad Fadavi Ardes-
tani, the CEO of Hamsoo  
Automobile Parts Coop-

and beyond that of the 
automobile industry.
Unfortunately, in the 
public mind, coopera-

-
-

change this thinking.

of the country’s car parts manufacturers with the aim of 
helping to improve the business environment of the parts 

chain of raw materials, improving liquidity, developing 
the market share of parts making, exports, improving the 

-
-

ers will work throughout the country. Membership in this 

costs of companies.
Fortunately, our goal in terms of improving the atmo-
sphere of the parts manufacturing industry has been 
achieved t
with large and reputable companies, we were able to 

-
panies in this industry are members of the Need Supply 

-
sphere of the component industry and get closer to our 
goals. We have adjusted the schedules in such a way that 
the improvements are happening gradually.

however we have done planning and market research. 
Also, the models that can be implemented in the market 
have been reviewed and the sales strategy has been set 

done the ne

We have also considered a list of products to start selling, 
which includes Fast Moving parts.
We have designed models that work similar to sites like 

their goods individually or even wholesale. These plat-

our long-term plans. Currently, their infrastructure is be-
ing prepared. Undoubtedly, if we intend to operate in the 

-
dence.

Rahim Chegani is the CEO of Zagrospoosh Company with 
-
-

markets its products under the Zagros brand. Zagros Posh 
Company has plans for the development of its business 

stores as well as product development. We read parts of 

Currently, the thinner products suitable for the fall season 

-
signing our products, we have tried to consider the tastes 
of our customers and categorize our products according 

-
fered casual and modern products and for older people, 

-
-

ter delivers capable students to the society, and many of 
-

combine science and industry, because one of the weak 
points of industries is that graduates and educated stu-

-
ter, we have been able to eliminate the students’ worries 

-

courses that are more related to the fashion and clothing 
industry are taught.

is to introduce our own products and brand as best as 

-

diverse and new products, we intend to stabilize the posi-

It was mentioned in an interview with the 
CEO of Zagrospoosh Company

Integration of 
science and industry 

in Zagrospoosh

center

CEO of the Hamsoo cooperative com
pany to supply the needs of car parts 

manufacturers in the country 

  We need reliable online 
platforms to sell car parts
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The import of gas from Russia to Iran is an issue that has 

-

Today’s gas market is very special. Now the Russians have 

is saturated and America has also become a big exporter, 

actually the most needy of all.
-

gas to us; There is nothing wrong with entering into the 

and selling them; It is a method of playing in the world, 
but we have to know what we are going to play against 
the gas. If we import Russian gas and inject it into our 

met, Russian gas will pass directly through Iran and be 
sent to Iraq, and the Russians themselves will be on the 
other side of the account, which means, again, we have 

about the peace pipeline for several years, but no one is 

-
nian gas to this country; We have spent billions of dollars 
and have brought the pipeline to the border of this coun-
try, but we have not yet completed the work on the price, 

pending.
-

gas; Provided that the price is reasonable, while this gas 
must be purchased, not swapped, transited or exported.

-
bic meters of gas imported from Russia increases Iran’s 

-
-

ral gas from Russia, it can be claimed that this project is 
one of the most important projects of Iran in the world 

An energy expert said

Our country’s energy 

In a conversation with Kurosh 
Behrouzi, the deputy of 
Derakhshan Takht Gonbad 
copper mines and factories, 

-
ence in various mines of the 

-
-

ined the state of the coun-
try’s copper industry. We read parts of this interview.

-

pioneers of the copper industry in the country.
Our main product is copper concentrate, which is one of the 

both inside and outside the country and it can be said that it is 

-

-

-

-
cant investments, but in a country where the provision of bank-

-

The deputy of Derakhshan Takht 
Gonbad Copper Mines and Factories 

stated

resources is a challenge 
for energy supply of 

copper industry
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-
newable energy development. In fact, this country dom-

energy, but it does not have much to say about green 
hydrogen, which is considered the fourth pillar of clean 
energy.
Meanwhile, it seems that Iran is just at the beginning of 
this path. Experts believe that due to its special geograph-

-
tricity from renewable sources.

-
newable power plant capacity. In this increase, China has 
allocated the largest share. In fact, with the advent of 

United States was considered the main manufacturer of 
-

velopment of the solar panel industry in China increased 
-

It is on this basis that Homayoun Haeri, the Deputy Min-
ister of Energy, stated to reporters on the sidelines of the 

-

-

Haeri stated about the role of renewables in resolving the 

to use the country’s capacity to invest in the country’s re-
newables, because the renewable power plant does not 
need fuel and will develop faster.

-
newable development policies
It seems that, considering that China has high technolo-

day, which is unique in the world.
Abbas Aliabadi, the Minister of Energy, also recently stat-

Currently, three-quarters of the panels used in the world 

companies producing solar panels and cells, 8 companies 
belong to China.

Cooperation with 
China to develop 

renewablesOne of the challenges 

the country’s technical 
dependence on foreign 
machinery and the in-

machines. In order to 
check the state of this in-

dustry, we went to engineer Afshin Salardini, the CEO of 
Harir Alvan fabric manufacturing and industrial company, 
and talked with him. We read parts of this interview.

-

-

-

-
rics can be exported. We have had several proposals in 

customers is the priority of this company, and currently it 
is not possible to export to other countries. Of course, due 
to the existence of modern machines and high-quality do-

especially in neighboring countries, but our biggest com-

-
ing customers and remaining in the market for any brand 

been made to take necessary measures in this sector by 
-

ity. Also, the fabrics of the Harir Alvan fabric manufactur-
ing and industrial company have a reasonable price, and 
since the purchasing power of people has decreased in 

customers.
-

ufacturers and prominent brands consider long-term 
horizons, and accordingly, in order to stabilize and per-
petuate their brand, they guarantee elements that help 
to increase the credibility and value of the manufactured 

are related to incorrect policies in the macroeconomic 
sector. The garment industry of our country is facing prob-
lems such as lack of proper planning, economic problems 

-
-
-

agement and neglect of the owners of this industry in the 
long term.

CEO of Harir Alvan Textile 
Manufacturing and Industrial 

Company
Lack of proper planning 
for employment growth 
in the garment industry
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believes that the secret of his success is management 
-

the country has managed this industry very well, but in 

 We have set up a strong denim manufacturing unit to 

fabric that can be checked and the experts of the Minis-

it with the best jeans in the world, unfortunately, the 

import of fabric and denim has made our warehouses 

full and we cannot sell our products. The reason is that 
the Ministry of Industries and the General Directorate 

we entered this process during the Corona era. We did 
all the work ourselves and launched it gradually. Today, 

our pride is that our factories have always worked at 

Chairman of the Board of Directors of Kavir Semnan Textile Company

Unaccountable import of fabric causes huge losses 
to the textile industry

4

not me and they did it.

years and have always been a member of the board of 
-

be done. I hope that now that younger forces have en-

and the basic roots of the work and follow up on them.

In my youth, when I was at the peak of misery, but with 

I was able to overcome these problems. Regarding the 

hat the economic mod-
el and order and the economic model of the country 

We got into denim and jeans and got hurt a lot, because 
we got into this process during the corona era. During 
the Corona era, even the engineers who were in charge 

the car and the commitment of the foreigners who sold 
the car to us were not done. We could not complain to 

they should do what I did, because I was at the peak of 
-

est I showed in life, I was able to overcome these prob-

we should destroy the economic model and order and 
the economic model of the country. This form is no lon-

have to correct this loss with methods and there is no 
other way except to correct the economic system. We 

communicate with anywhere in the world. Clearly, if the 
economic system of our country has this order and pro-
cess, we will be constantly analyzed and without the 
banking system we are really powerless. 
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we visit the clothing market, we will get to know more 
about the deep recession of this market. In a conversa-

Jean Company, we examined the state of the country’s 

-

way, in order to ensure the quality of the world’s modern 
technology, including modern machinery, raw materials It 
uses high quality and... Semanan Kavir Jean Company has 

-

order to increase the added value, it has entered the cat-

with the aim of supplying zero to one hundred produc-

the product.
 Since the methods of selling clothes are changing, we 
are constantly monitoring the market and trying to use 
the best methods. Currently, sales methods have moved 
from retail mode to virtual space, which is accompanied 

-

the surveys, there is a very big market in Iran, we are try-
ing to take over its market in the country.

biggest problem of brands in the branding debate is that 

they do, while the status of the world’s leading brands 
indicates a growing and non-stop trend; This means that 

compared to the previous years and they are being up-
dated. Considering this issue, Semanan Kavir Jean compa-
ny is trying to compensate for its weaknesses and disad-
vantages by carefully examining the challenges and issues 

It was presented by the CEO of 
Semanan Kavir Jean

The progress of Iranian 
brands in the production 

3

One of the basic is-
sues related to the 
capital market is 

developments. Most 
of the investors are 

is going to happen, 
and this issue will in 
some way make a 
break in the process 

of entering new funds 
into the market and 
will increase the risk 

-
less we imagine that the government will make decisions 

or at least reduce their costs. In other words, it should be 
-

port measures and the appropriate increase in the growth 
rate of the dollar, the current market trend in order to get 

and the decrease in the value of shares, requires a tangi-
-

met, the existence of sales pressure and lack of demand 

have seen the upward trend of prices in parallel markets.

-
-

However, the most important ways to get out of the cur-

-

tax policies, employees and producers pay heavy taxes, 
but the owners of land and gold gain a lot of wealth. This 
policy should be reformed.

-

be able to increase the amount of their products and this 
issue has disturbed the balance of supply and demand.

-
cial markets by levying taxes and similar policies so that 

lead to a fall in the capital market and increase the price of 
the dollar.

The need to reduce 
systematic risks
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The capital market is 
very valuable in terms 

and the price-to-income 
-

um-sized companies is 
-

problem of the market 

-

-

are mostly in the selling queue instead of buying. In gener-
al, the capital market is exposed to exogenous and endog-

-

is not within the scope of the government’s authority as a 
-

ment itself, and an example of this as an endogenous risk 

-

-
-

terest rate. On the other hand, the gap between the Nima 
rate and the Azad dollar has increased during the recent 
period, an

the recent developments and added to the challenges of 
the capital market as one of the external problems. Anoth-
er problem is the mandated pricing, an example of which 
is the car pricing and its trading outside the commodity 
exchange, which has resulted in the car manufacturer not 

The government can help these basic companies by issu-
-
-

stock market will face growth. Otherwise, in the current 

don’t see the market falling today and tomorrow, this will 
happen on Wednesday. It is enough for the government to 

n tomans for this market 
to get out of the crisis, but now the stock market has been 

-
lion tomans have been given to this market by the govern-
ment, which is The amount cannot be considered as an ef-

The stock market 
is left to itself

-
ments, diplomacy has also completed the historical pro-

diplomacy and the East and West bloc. What we faced 

presence of the honorable chairman of the Iranian Cham-
ber of Commerce and the honorable ambassador of our 

From the beginning of this program, which could have 
been a turning point for the start of extensive trade and 

economic elites and entrepreneurs present in this trip 

-
bekistan was one of the most important weaknesses and 

Economic advisers of the Iranian embassy in economic 

Iran’s economic advisors have unfortunately devoted 

to Iran and are busy with this. However, the basis of creat-

to facilitate exports and develop the country’s export 
-

than a dream.

-
mirable program for each hour and day of the presence 

the provinces of Tashkent and Khwarezm, so the deputy 
governor of Khwarezm introduced the products and ca-

-
tries

countries in trade. Uzbek diplomats focused on introduc-

-

-
mance indicators for diplomats present in Iranian embas-

-
-

ment models and presence in global markets. , is famil-

ceremonies.

Challenges of Iran’s 
economic diplomacy from 

the point of view of industry
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biggest challenges in countries 
that are facing economic and 
management problems. This cur-
rency policy has not only brought 
a successful experience in any 
country, but has always led to 
serious problems in the economy 
of countries. The experience of 

single-rate currency by removing 
rents improves the performance 

the private sector are talking about the fact that we should 
move towards a single-rate currency so that we can over-

The fact is that the single-rate currency, while helping the 

currencies can be corrupt in itself, because in the current 
system, there is rent and abuse of the exchange rate dif-

some groups at a lower rate, and then this currency is sold 

rate currency and the compulsion of the exporters to sup-

to export, therefore, the single-rate currency and solving 
-

come the main demand of the exporters. This has caused 
a decrease in the volume of Iran’s exports in recent years, 
because the low exchange rate in the Nima system com-

-
cy, as one of the complex and challenging issues in Iran’s 

-

business environment of the country. This currency system 

-

has no result other than an increase in imports and a de-
-

stable and transparent currency policy greatly reduce the 
-

fore, at present, we are witnessing the abundance of cor-

-
tence of a single-rate currency. Of course, success in this 

-

because if the exchange rate is freed without careful mon-

and the emergence of new problems in Iran’s economy; 
Therefore, this path requires a comprehensive program 
that not only makes the currency single-rate, but also con-
siders the necessary controls to prevent a sharp increase in 

-
ble to move towards a transparent and stable economy.

Single rate currency, 
production and export 

incentive

In our country, the fashion indus-
try has not yet been properly rec-
ognized and its importance has 
not been addressed. The reason 
is clear; It is enough to remember 

the Ministry of Culture and Islam-

media are one soul in two bodies and we can talk about 
the fashion industry when there is a media to promote 
and promote it, otherwise, there will be no fashion and 
what remains is an unknown work that is only A limited 
number of people will not know about it.
A review of the history of Iran’s fashion industry reveals 
that this industry expanded more than all the previous 
eras, during the Pahlavi period and simultaneously with 
the increase in oil revenues and -
perity and interest in modernity in our country, so that the 
media of that period, in order to introduce The new prod-
ucts were not only the common methods in the West, but 

the media tools, they promoted and promoted the new 

the masses of customers.

outbreak of war, it lost its momentum, and for at least a 

the product in the way that was common in the past. It 
didn’t have and as a result, dry and wet were burned to-
gether and Iran’s fashion industry, which was going to be-
come a model, went to the end and accordingly, innova-

was prepared for the entry of foreign colored and glazed 
products.
Since the invasion of imported culture led to confronta-

-
tural and law enf
called the Fashion and Clothing Working Group was es-
tablished by the Ministry of Culture in order to respond to 
the youth’s need for fashion and supervise the fashion 
industry. to be in charge of Iran. Although the establish-
ment of this working group was taken as a good omen at 

-
ers hoped for it, but due to the low importance of the role 

lost its rea -
opment of Iran’s fashion industry. Now, more than ever, 

facing problems for years.

Iran’s fashion industry 
is waiting for attention

Member of Tehran
Chamber of Commerce

1
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